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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

آیا ایران از نقشه تجارت جهان حذف شده است؟

مسیر ناهموار 
تجارت خارجی

فرصت امروز: فعالان اقتصادی می گویند که ایران از نقشه تجارت جهان تقریبا حذف شده است و بود و نبود اقتصاد 
ایران، تاثیر چندانی بر اقتصاد بین الملل ندارد. حذف از نقشــه تجارت جهانی جدا از تبعاتی که برای رشــد اقتصادی 
دارد، خطراتی برای امنیت ملی نیز به همراه دارد و آسیب رساندن به اقتصاد کشور در این وضعیت به سادگی ممکن 
می شــود. با وجود آنکه توسعه تجارت همواره یکی از اولویت های مهم و همیشگی دولت ها در سال های گذشته بوده 
است اما موانع زیادی برای توسعه تجاری ایران در این سال ها وجود داشته که بعضا باعث عدم تحقق هدف  گذاری های 
تجاری شــده است. برهمین اســاس، کارشناســان بر این باورند که متولیان تجارت خارجی در کنار هدف گذاری و 
برنامه ریزی تجاری باید به تحرکات تجاری کشورهای منطقه نیز توجه ویژه ای داشته باشند. نگاهی به سمت و سوی 
تجاری کشورهای همسایه نشان می دهد که همگی آنها به موازات تحریم و انزوای اقتصادی ایران در سال های اخیر، 
در انعقاد قراردادهای تجاری و پیمان های منطقه ای از یکدیگر سبقت گرفته اند و هر کدام برای تبدیل شدن به هاب 
تجــارت منطقه تلاش مضاعفــی می کنند. بنابراین لزوم دیده بانی تحرکات اقتصادی و تجاری کشــورهای منطقه و 

همسایگان ایران، توصیه ای است که فعالان اقتصادی بخش خصوصی به دولتمردان، سیاستگذاران و متولیان...

مجلس به خروج »رضا فاطمی امین« 
از وزارت صمت رأی مثبت داد

سایه خودرو بر استیضاح
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تولید فولاد مبارکه اصفهان با صد درصد ظرفیت در حال انجام است 

رشد 10 برابری سرمایه گذاری های فولاد مبارکه اصفهان
در طرح های توسعه ای

۶

مدیریتوکسبوکار

4

فرصت امروز: بازار سهام، هفته دوم اردیبهشت ماه را با فتح سطوح جدیدی آغاز کرد تا برای هشتمین 
هفته متوالی، رشد همزمان نماگرهای بورسی ادامه یابد. پس از آنکه شاخص کل بورس در معاملات روز 

شنبه وارد کانال 2.4 میلیون واحد و شاخص کل فرابورس وارد کانال ۳0 هزار واحد شد، این 
روند در معاملات روز گذشــته تداوم یافت؛ به طوری که نماگر اصلی بورس با رشد 40 هزار...

شاخص کل بورس تهران با رشد 1.۶8 درصدی از نیمه کانال 2.4 میلیون واحد گذشت

در یک قدمی مقاومت 2.5 میلیونی

نگــــاه
بانک جهانی هشدار داد
تهدید آبی بخش 

کشاورزی
بانــک جهانــی نســبت به 
بروز ناامنی آبــی و غذایی در 
به  افــق 2050 هشــدار داد. 
گفتــه بانــک جهانــی، تا ۳0 
ســال آینده با مشکلات جدی 
در رابطه بــا امنیت آب و غذا 
تغییرات  می شــویم.  مواجــه 
خشکســالي  بحران  و  اقلیمی 
در ســطح جهان آنقدر جدی 
آینده نگرانه  مطالعات  که  است 
از احتمــال آغاز جنگ جهانی 
سوم برای آب سخن می گویند؛ 
تا جایــی که اختلاف بر ســر 
منابع آب به طور فزاینده ای به 
مسئله امنیت ملی، منطقه ای و 
بین المللی تبدیل شــده است. 
در چند سال گذشته تنش های 
آبی به ویژه در مناطق خشک 
و کم آب جهان نظیر خاورمیانه 
افزایــش پیدا کرده اســت؛ به 
طوری که جنگ جهانی آب و 
اینکه جنگ آینده بر ســر آب 
خواهد بود و نه نفت، با گذشت 
زمان به یک واقعیت وحشتناک 
اســت، مخصوصا  تبدیل شده 
در سراســر خاورمیانه و شمال 
آفریقا که در مرکز بحران جوي 
دنیا قرار دارند. آب بدل به یک 
منبع نایاب شده است و جنگ 
زیرســاخت ها،  نابودی  نزاع،  و 
قطعی برق و فروپاشی بی سابقه 
از  بســیاري  را در  اقتصــادی 
مناطق زمیــن به بار آورده که 
با توجه به روند افزایشی دماي 
هوا در این سال ها بسیار جدی 
و فاجعه آمیز است. کمبود آب 
همچنیــن باعــث ناآرامي در 
برخي از کشــورها شــده و به 
دامن  مرزي  بین  درگیری های 

2زده است...

۱0 شوال ۱۴۴۴ - سـال نهم
شماره   2226

8 صفحه - 5000 تومان

Mon.1 May 2023

فــولاد مبارکه اصفهان بــا 6۱ رکــورد تولید و رشــد۱0برابري 
سرمایه گذاري سودآورترین شرکت ایراني درسال۱۴0۱شد.

ثبت رکوردهای ارزشمند ماهانه در نواحی آهن  سازی، فولاد سازی 
و ریخته گری مــداوم، نورد گرم، نورد ســرد و همچنین رکوردهای 
تولید ماهانه در شــرکت های فولاد هرمزگان و ورق خودرو جملگی 
نشــان از عزم و اراده فولادین خانواده بــزرگ فولاد مبارکه در ادامه 
افتخارآفرینی ها و نقش آفرینی ویژه در تحقق شعار سال »مهار تورم 

و رشد تولید« و عمل به فرمایشات رهبر معظم انقلاب اسلامی دارد.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: افتخار می کنیم که برترین 
شرکت در سودآوری و ایجاد ارزش افزوده در کشور هستیم. اما سودی 
که فولاد مبارکه ایجاد می کند در کشــور هزینه می شــود و در گام 
نخست به مالیات تبدیل شده و بعد از آن به سهامدارانی می رسد که 

۴0 میلیون نفر آن سهامداران عدالت هستند. در نتیجه
ســود فولاد مبارکه به صورت مســتقیم و غیر مستقیم میان ۷0 
میلیون نفر در کشور توزیع می شود. سهام فولاد مبارکه سهام بسیار 
ارزشمندی است، طی 5 سال گذشته سهم این شرکت ۳۱ برابر شده 

است.
نداي جهادگران فولاد مبارکه اصفهان

 درتحقق شــعار ســال و عمل به فرمایشــات رهبر معظم انقلاب 
اسلامي باثبت رکوردهاي ارزشمند ماهانه...

محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه با حضور در نشست 
باخبرنــگاران رســانه هاي گروهي، ضمن ارائه گــزارش عملکرد این 
شرکت به سؤالات مختلف خبرنگاران پاسخ داد. وی در ابتدای سخنان 
خــود درباره ویژگی های یک بنگاه اقتصــادی موفق صحبت کرد. به 
اعتقاد محمدیاســر طیب نیا بنگاه اقتصــادی موفق باید چند ویژگی 
داشته باشد. نخست آن که باید سودآوری داشته باشد. بنگاهی موفق 
اســت که منابع در اختیار را در جهت خلق ارزش برای ســهامداران 
و جامعــه ای کــه در آن قرار دارد تبدیل کنــد. دومین ویژگی بنگاه 
اقتصادی موفق، رشــد، توسعه و افزایش رقابت پذیری است. بنگاهی 
که ثابت بماند و نتواند در فضــای رقابتی امروز خودش را ارتفا دهد 

بنگاه قوی نیست.
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان افزود: نمونه آن در ایران و جامعه 
بین الملل دیده و شنیده ایم. بنگاه موفق باید قابلیت جدید اضافه کند، 
همراه با رشد و توسعه و فناوری های روز خود را به روز کند. به اعتقاد 
طیب نیا ســومین ویژگی، شفافیت و سلامت در کار است، بنگاه های 
موفق باید شــفاف، سالم و به دور از فساد کار کند. چهارمین ویژگی 
نیز شهروند مســئولیت پذیر بودن است. بنگاه اقتصادی نمی تواند در 
خلق آینده درخشان موفق باشــد در حالی که برای محیط پیرامون 

خود آسیب داشته باشد.
وي همچنیــن گفت: اگر بخواهم فــولاد مبارکه را در چند جمله 
معرفی کنم، بزرگ تریــن تولیدکننده ورق های تخت در خاورمیانه و 
شــمال آفریقا با سهم 20 درصدی اســت. با تولید ۱۱.۴ میلیون تن 
بزرگ ترین تولیدکننده آهن اسفنجی است و ارزش امروز فولاد مبارکه 
در بازار ســرمایه بالغ بر 5۱0 هزار میلیارد تومان اســت. این شرکت 
سهم ۱.5 درصدی در تولید ناخالص داخلی و 6.5 درصدی در تولید 
ناخالص بخش صنعت دارد. طیب نیا افزود: زنجیره تامین گسترده این 
شرکت شــامل بیش از 2500 تا ۳000 شرکت بوده و فولاد مبارکه 
دارای شبکه بزرگی از مشتریان بزرگ بالغ بر ۱000 شرکت و کارخانه 
اســت و اگر بخواهیم مشتریان کوچک را هم لحاظ کنیم به بیش از 

چند هزار مشتری می رسد.
محمدیاسر طیب نیاادامه داد: امروز فولاد مبارکه فقط تولیدکننده 
فولاد نیست. رسالت این شرکت خلق آینده بهتر برای کشور است نه 
فقط تولید یک محصول است و در این راستا در توسعه زیرساخت های 

زیربنایی کشور مشارکت داریم.
مدیرعامل فولادمبارکه درعین حال تصریح کرد: از ابتدا فلســفه 

تاســیس فولاد مبارکه این بوده که الگوی ملی بنگاه داری در کشور 
باشــد و هدف گذاری ما این اســت کــه در جمع 20شــرکت برتر 
تولیدکننده فولاد باشیم. وی افزود: در این راستا پنج جهت گیری کلی 
در برنامه داریم، اولین جهت گیری استفاده حداکثری از ظرفیت های 
موجود اســت. در خیلی از زمینه ها نیاز به توســعه نداریم بلکه باید 
از ظرفیت های موجود اســتفاده کنیم. بســیاری از صنایع با کمتر از 
۳0 درصد ظرفیت اســمی خود کار می کننــد. دومین جهت گیری، 
توسعه کمّی، کیفی و متوازن اســت. توسعه سرمایه انسانی از دیگر 
جهت گیری های اصلی ماســت. تفاوت فولاد مبارکه با دیگر بنگاه ها 
نیروی انســانی موثر و متخصص است. جهت گیری بعدی، تمرکز بر 
نوآوری فناوری های نوین اســت. ما از نیمه دوم ۱۳۹۹ شروع کردیم، 
خیلی از شــرکت ها بعد از نام گذاری سال ۱۴0۱ توسط مقام معظم 
رهبری به نام سال تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین، فعالیت دانش 
بنیان را آغاز کردند اما فولاد مبارکه در سال ۱۳۹۹ نیاز واقعی صنعت 

را حس کرد. جهت گیری بعدی تبدیل شدن به صنعت سبز است.
چشم انداز فولاد مبارکه اصفهان

 دستیابي به درآمدسالانه 15میلیارد دلار است
وي ادامه داد:با این جهت گیری چشــم انداز فولاد مبارکه را تعریف 
کردیم: قرارگیری در بین 20 شــرکت برتر فولادی جهان. ایجاد یک 
زنجیره متوازن برای تولید ۱8 میلیون تن و دستیابی به درآمد سالانه 
۱5 میلیارد دلار را نیــز هدف گذاری کرده ایم. فولاد مبارکه می تواند 

توسعه صنعتی که ایران نیاز دارد به آن سمت ببرد.
محمدیاسر طیب نیا افزود: یک هســته اصلی برای توسعه تعریف 
کردیم که شــامل تکمیل زنجیره، توسعه های مجاور و ورود به کسب 

وکارهای جدید است.
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه با اشاره به طرح های توسعه این 
شرکت گفت: قریب به 2000 مگاوات برق در دست یا مسیر احداث 
و 2 میدان گازی در دســت مطالعه اســت. 50 لوکوموتیو خریداری 
کردیم که بیش از نیمی از آن در مدار اســتفاده قرار گرفته است و با 
لوکوموتیوهای قبلی قریب به 80 لوکوموتیو خواهیم داشت. بالغ بر ۳ 
هزار واگن در حوزه حمل ونقل داریم. این موارد، چشم اندازی است که 
برای گروه فولاد مبارکه تعریف کردیم و در افق چشــم انداز، تعریف 
کردیم که 20 درصد ســرمایه گذاری ها در کســب و کارهای جدید، 

نوآوری و دانش بنیان باشد.
 محمدیاســر طیب نیا اضافه کرد: بالغ بر ۱00 هزار قطعه در فولاد 
مبارکه بومی  سازی شــده و بالغ بر ۳ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی 
طی یک دهه گذشته با بومی  سازی صورت گرفته است. ثبت سفارش 
خرید 5 هزار میلیارد تومان از بیش از 600 شرکت دانش بنیان کشور 

نیز از دیگر اقدامات فولاد مبارکه طی سال گذشته بوده است.
وی گفت: توســعه محصــولات جدید در ســبد محصولات فولاد 
مبارکه یکی دیگر از دستاوردهای این شرکت بوده به طوری که سال 
گذشــته ۱۴ محصول جدید به محصولات این شرکت اضافه شد که 
یکی از مهم ترین آنها ورق فولادی زنگ نزن بوده اســت. همکاران ما 
بدون حضور یک کارشناس خارجی این محصولات ارزشمند را تولید 
کردند و امسال به صورت انبوه تولید خواهد شد. این به معنای نهضت 

استفاده حداکثری از ظرفیت های موجود و خودباوری است.
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان افزود: علی رغم این که ۳ هزار نفر 
در طرح های توسعه مشــغول به کار شدند، مراحل استخدام ۱۱0۴ 
نفر از ســال گذشــته در فولاد مبارکه در حال انجام است. همچنین 

امیدواریم در توسعه ها بالغ بر 6500 نفر مشغول به کار شوند.
اصفهان را به قطب نوآوري کشور

تبدیل خواهیم کرد
طیب نیادرخصوص سؤالي مبني برمنافع فولاد مبارکه براي مردم 
اصفهان گفت: اولین منفعت فولاد مبارکه برای مردم استان اصفهان، 
اشتغال و درآمدزایی است که به صورت مستقیم و غیر مستقیم برای 

آنان شــکل گرفته اســت. درآمدی که 26 هزار نیروی فولاد مبارکه 
کسب می کنند، در همین استان هزینه می شود. منافع فولاد مبارکه 
به شدت بالاست و باید به گونه ای فعالیت کند که برای منطقه ضرری 
نداشــته باشد، ارزش افزوده بالای این شرکت گواه بر منفعت داشتن 

فولاد مبارکه است.

 مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان افزود: هدف گذاری فولاد مبارکه، 
تبدیل اســتان اصفهان به قطب نوآوری و فناوری کشور است که این 
امر خود برای مردم این استان منفعت دارد. بخشی از منابع مالی فولاد 
مبارکه، حاصل سود این شرکت و اوراقی است که از قبل داشته  و در 
آینده خواهد داشت. این شرکت از نظر منابع مالی محدودیتی ندارد 

و با توجه به صادراتی که دارد، به دنبال وام های ارزی خارجی است.
مدیرعامل فولادمبارکه همچنین به چالش هاي پیش روي صنعت 
فولاد اشــاره کردو گفت: یکی از چالش های جدید صنعت فولاد این 
است که ما 65 میلیون تن ظرفیت در دست احداث داریم بالای ۱00 
میلیون تن مجوز داده شــده، تولید الان ۳0 میلیون تن است چرا که 
زیرســاخت و منابع برای آن وجود ندارد و این چالش در ســال های 
آینده افزایش خواهد یافت. ظرفیت تولید الان 65 درصد اســت و در 
انتهای هر ســال کاهش خواهد یافت. چرا که زیرساخت های لازم به 
خوبی پیش بینی نشده اســت. در این گردونه باید مدیریت یکپارچه 
صورت گیرد و یکی از دلایل ســودآوری فولاد مبارکه این اســت که 
زنجیره تولید را داریم. در عین حال طرح ادغام عمودی و افقی داریم. 
باید در حد توانمان رنجیره را متوازن کرد. در بحث ســرمایه گذاری 
برای جریان دائمی زاینده رود هم حرفمان این است که می خواستیم 
ســرمایه گذاری در این حوزه بکنیم اما اختلافات بین استانی و اینکه 
باید مجوزاتی صادر شــود و صادر نشــد، منجر شد در حوزه ای ورود 

کنیم که معارض نداشت.
طیب نیا در ادامه سخنان خود به موضوع مهمی که این روزها داغ 
شده است پرداخت، اینکه آیا سودآوری فولادمبارکه ناشی از رانت است 
یا نه یا فولاد مبارکه به جامعه مزیت هایی ارائه می کند؟ گفت: اول این 
تفکر انحرافی است که هر کسی سود می دهد رانت میبرد و این تفکر 
دارد در جامعه ترویج می شــود. این غلط است. باید دست کارآفرینی 
را که دارد کار تولید می کند و ســرمایه گذاری که دارد سرمایه گذاری 
می کند بوســید. تا وقتی که این تفکر نباشد و ما نگاهمان این است 
که ســرمایه گذار رانت خوار است این کشور آباد نخواهد شد. طیب نیا 
با تاکید به اصحاب رسانه گفت: حواستان باشد که بازی این تفکرات 
انحرافی را نخورید. امروز کســی که ســود نمی دهد منابع را تضییع 
می کند نه کسی که سود می دهد. استفاده از منابع ملی اگر منجر به 
ارزش افزوده شد بهترین جا برای منابع ملی است. ما یارانه بد داریم و 
یارانه خوب. اگر یارانه را جایی دادیم که اشتغال آفرینی، تولید و ارزش 
افزوده ایجاد شد جای یارانه همان جاست نه جایی که مصرف شود و 

سوخت شود؛ یارانه هدفمند یعنی این.
وي افزود: نکته ســوم آنکه ما اصلا یارانه نمی گیریم. در بخش گاز 
که یارانه نمی گیریم. برق که قرار اســت خودمان تولید کنید. هزینه 

حمل ونقل ما از قیمت جهانی هم بیشتر است. نیروی انسانی نیز که 
مازاد بر نرُم های جهانی است و می توانیم نیروی انسانی را نصف کنیم. 
به جای آن با بهره وری، افزایش تولید و توسعه های جدید مقیاسمان 
را درست می کنیم. عوامل سودآوری مبارکه این موارد است که هیچ 
کدام رانت نیست. اســتفاده حداکثری از ظرفیت های تولید که این 
مقــدار در دنیا ۷8 درصد، در کشــور 65 درصــد و در فولاد مبارکه 
بالای ۱00 درصد است. دومین مورد وجود زنجیره کامل از سنگ تا 
رنگ و زنجیره متوازن اســت. توسعه هدفمندی که داریم با مطالعات 
یک ساله است. ما را باید با بنچ مارک جهانی مقایسه کرد. می گویند 
بهترین فولادساران ۱0 تا ۱5 درصد سود می دهند چرا فولاد مبارکه 
۳5 درصد سود می دهد؟ باید این موضوع را در کنار تفکر بررسی کرد. 
پوسکو کره با نرخ تورم و بهره 2.5 درصدی، ۱۳ درصد سود می دهد و 
فولادمبارکه اگر بخواهد 5 برابر تورم سود بدهد، باید 250 درصد سود 

ایجاد کند در نتیجه سود فولادمبارکه غیرعادی نیست.
طیب نیا همچنین با اشــاره به بحث تحقیــق و تفحص از فولاد 
مبارکه که مربوط به دوره قبل از مدیریت وي بوده است گفت: اصل 
گــزارش تحقیق و تفحص از فولاد مبارکــه مربوط به دوره زمانی تا 
پایان سال ۱۳۹۹ بود و تیم جدید مدیریت فولاد مبارکه پس از این 
تاریــخ، آغاز به کار کرد. هر تخلفــی در فولاد مبارکه صورت گرفته 
باید به آن رســیدگی شود و قبل از نظر مرجع قضایی، نمی توان در 
این خصوص قضاوت کرد. هر اطلاعاتی از ما خواسته شده در اختیار 

مراجع قضایی قرار داده ایم.
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه اصفهان در ادامه به پروژه بزرگ 
انتقال اب دریاي عمان به اصفهان گفت: رقم ســرمایه گذاری در فاز 
اول پروژه انتقال آب دریای عمان به اصفهان 25 هزار میلیارد تومان 

و در فاز دوم برای تجهیزات 50 هزار میلیارد تومان است.
وي افزود:پروژه انتقال آب دریا به اصفهان از دوره مدیرعامل اسبق 
مطرح و حدود چهار- پنج ســال پیش آغاز شده بود که در نهایت با 
همت دولت مردان و تیمی که گرد آمدند این پروژه های انتقال آب از 

داخل و بیرون استان در اولویت قرار گرفت.
طیب نیا ادامه داد: از هفته اولی که حکم من به عنوان مدیرعامل 
فولاد مبارکه صادر شد به اتفاق تیم روی این پروژه وقت گذاشتیم و 
هفته ای یک جلســه در تهران با وزارت نیرو و نهاد ریاست جمهوری 
جلساتی داشــتیم تا در نهایت به نقطه شروع رسید و هفته گذشته 
طی بازدیدی که از خط داشــتم این پروژه بــا قوت از دریای عمان 

پیش می رود.
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه اصفهان با بیان اینکه این پروژه 
برای حل مسئله مشکل آب فولاد مبارکه نیست، خاطرنشان کرد: این 
شرکت تقریباً 50 درصد آب مورد نیاز خود را از پساب تأمین می کند 
و سال گذشته برداشت ما از رودخانه زاینده رود ۱۴ میلیون مترمکعب 
بود و هدف گذاری ما این است که برداشت آب از زاینده رود طی سه 

سال پیش رو به صفر برسد.
وي با بیان اینکه بازچرخانی پساب فاضلاب 6 شهر دیگر را کلید 
زدیم، افزود: تلاش می کنیم که نیاز آبی ما از دریا بسیار کم باشد زیرا 

برنامه ریزی روی 200 میلیون مترمکعب برای صنایع استان است.
وي همچنین بــه کاهش86درصدي اب در فولاد مبارکه اصفهان 
گفت: مقدار جهانی مصرف آب در صنعت ۳.۳ مترمکعب بر تن است 
امــا فولاد مبارکه به ازای تولید هر تن تختــال، 2.2 مترمکعب آب 
مصرف می کند چرا که سرمایه گذاری های زیادی در کاهش مصرف 
آب داشــته اســت و 86 درصد کاهش مصرف آب داشته ایم. این در 
شــرایطی است که در سال ۱۳۷0 برای تولید 2.۴ میلیون تن فولاد 
به ۴0 میلیون متر مکعب نیاز داشــتیم و حالا برای ۷.2 میلیون تن 
فقط ۱6.۴ میلیون متر مکعب آب اســتفاده کرده ایم. سرمایه گذاری 
2.۳ میلیارد دلاری که فولاد مبارکه در کاهش مصرف انرژی و تغییر 
الگوی مصرف آب انجام داده بســیار قابل توجه و در کشور بی نظیر 

است.
طیب نیــا با تاکید بر اینکه انتقال آب دریا برای حل مشــکل آب 
صنعت استان اصفهان است، ابراز داشت: فولاد مبارکه در این زمینه 

بیش از سهم خود و وظیفه خود هزینه کرده است .
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان رقم هزینه شده برای این 
پروژه را سنگین خواند و گفت: هم اینک این طرح انتقال آب در 20 
نقطه از ســیرجان تا اصفهان در حال پیش روی اســت و 6 پیمانکار 
توانمند در این پروژه مشــغول فعالیت هســتند که شامل چند صد 

کیلومتر کریدور و چند ده کیلومتر لوله گذاری است .
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان در ادامه همچنین با اشاره 
به اینکه هم اینک ۳5 هزار نفر مستقیم و ۳05 هزار نفر غیرمستقیم 
در این شرکت مشغول فعالیت هستند، گفت: 6 هزار و 500 نفر نیز با 

طرح های توسعه ای این شرکت مشغول به کار خواهند شد.
طیب نیا در ادامه این نشست با بیان اینکه پروژه نیروگاه خورشیدی 
۹۱۴ مگاواتی شرکت فولاد مبارکه ۷8 پیشرفت فیزیکی یافته است، 
تصریح کــرد: با بهره برداری این نیروگاه 600 مگاوات برق مورد نیاز 
این صنعت تأمین خواهد شــد و 200 مگاوات آن نیز توسط انرژی 
باد تأمین خواهد شــد که به کاهش مصرف انرژی و کاهش آلاینده 
در اصفهان کمک می کند. مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان با 
اشاره به اینکه بهره برداری این نیروگاه خورشیدی کاهش 2.5 میلیون 
تن co2 در سال کمک خواهد کرد، ابراز داشت: این طرح تا تابستان 

امسال بهره برداری خواهد شد.
طیب نیا با بیان اینکه فولاد مبارکه تبدیل شدن به صنعت سبز را 
در افق ۱۴0۱ هدفگذاري کرده است، گفت: هیچ شرکتی در کشور 
به اندازه فولاد مبارکه در زمینه کاهش مصرف انرژی و کاهش مصرف 
آب سرمایه گذاری نکرده و رقم سرمایه گذاری فولاد در حوزه کاهش 

مصارف انرژی و آب 2.۳ میلیارد دلار بوده است.
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه گفت: انتظــار از فولاد مبارکه 
ســرمایه گذاری جدید در حوزه های مختلف اســت. این اتفاق را با 
5.8 میلیارد دلار ســرمایه گذاری در حوزه هــای مختلف که عمدتا 
زیرســاختی و زیربنایی در زنجیره فولاد است تعریف کردیم چرا که 
ما فولاد مبارکه را شرکت توسعه ای میدانیم. رشدی که سال ۱۴0۱ 
در حوزه سرمایه گذاری و توسعه داشتیم، ۱0 برابر سال ۱۳۹۹ بوده 
است. وی درخصوص ســؤال کیهان درخصوص ابر پروژه نورد گرم 
2کــه در چه مرحلــه اي قرار داردگفت: پروژه نــورد گرم به عنوان 
ابرپروژه سال گذشته رقم خورد و بالغ بر ۱0 درصد پیشرفت داشته 
است. چند ماه دیگر با ورود قطعات و تجهیزات تحول بنیادی شاهد 
خواهیم بود. وي دررابطه نیروگاه 600مگاواتي خورشیدي که توسط 
فولاد مبارکه در شــرق اصفهان پایان ســال گذشته کلنگ زني شد 
نیز اظهار داشــت:نیروگاه خورشیدی 600 مگا وات که سال گذشته 
شروع کردیم یک سال مطالعات آن طول کشید امروز هم پیمانکار را 

انتخاب کردیم و پنل های آن را سفارش دادیم.
طیب نیا با اشــاره به مباحث مسئولیت اجتماعی در حوزه ورزش 
گفت: بخش دیگر مســئولیت اجتماعی در باشگاه فرهنگی ورزشی 
فولاد ســپاهان اســت و این باشــگاه نیز در این زمینه الگوی ملی 
اســت. فرق اســت بین باشــگاه فوتبال کلاپ با با اسپورت کلاب. 
حتی پرسپولس و استقلال نیز در کنار تیم لیگ برتری خود ممکن 
اســت از تیم پایه حمایت کنند اما باشگاه سپاهان در این زمینه نیز 
خیلی متفاوت عمل کرده اســت. فولاد مبارکه در حوزه زیربناهای 
ورزشــی هم سرمایه گذاری جدی داشــته، ورزشگاه نقش جهان به 
تکنولوژی های روز مجهز شــده و ظرف چند ماه آینده بحث تجهیز 
به VAR تکمیل خواهد شد. مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: 
سال گذشته علی رغم افزایش سرمایه گذاری و کاهش قیمت فروش، 
۴۹8۱0 میلیارد تومان تقســیم سود داشــتیم و در دو مرحله ۱۳2 

درصد افزایش سرمایه را به ثبت رساندیم.

تولید فولاد مبارکه اصفهان با صد درصد ظرفیت در حال انجام است 

رشد 10 برابری سرمایه گذاری های فولاد مبارکه اصفهان در طرح های توسعه ای

اشتباهاتی که ممکن است برای شما هم اتفاق بیفتد!
آیا تا به حال به شــباهت میان برندینگ و هنر نقاشــی فکر کرده اید؟ کشیدن یک تابلوی زیبا مثل 
مونالیزا یا شام آخر نه تنها تصادفی نیست، بلکه حتی کپی کردن از آن هم کار سختی به نظر می رسد. 
هرچه باشــد کســی مثل داوینچی بعد از زیر و رو کردن کلی ایده برای ترســیم نقاشی اش و انتخاب 
رنگ های مناسب با وسواس تمام موفق به خلق چنین اثری شده است. خب اگر چنین کاری بی نهایت 
آسان بود، هر کســی که از خانه اش قهر می کرد خیلی زود تبدیل به داوینچی دوم می شد. در دنیای 
برندینگ هم کارآفرینان باید ایده های طلایی در ذهن داشــته باشــند و بعد از کلی کلنجار رفتن با 
خودشان فقط و فقط بهترین ایده ممکن را اجرا کنند. وگرنه برندشان خیلی زود با سر سقوط می کند 

و حتی اسمی هم از آن در بین مشتریان باقی نخواهد ماند. البته شباهت دیگری هم بین این... 



فرصت امروز: فعالان اقتصادی می گویند که ایران از نقشه تجارت جهان 
تقریبا حذف شده است و بود و نبود اقتصاد ایران، تاثیر چندانی بر اقتصاد 
بین الملل ندارد. حذف از نقشــه تجارت جهانی جــدا از تبعاتی که برای 
رشد اقتصادی دارد، خطراتی برای امنیت ملی نیز به همراه دارد و آسیب 
رساندن به اقتصاد کشور در این وضعیت به سادگی ممکن می شود. با وجود 
آنکه توســعه تجارت همواره یکی از اولویت های مهم و همیشگی دولت ها 
در ســال های گذشته بوده است اما موانع زیادی برای توسعه تجاری ایران 
در این ســال ها وجود داشته که بعضا باعث عدم تحقق هدف  گذاری های 
تجاری شــده است. برهمین اساس، کارشناسان بر این باورند که متولیان 
تجارت خارجی در کنار هدف گذاری و برنامه ریزی تجاری باید به تحرکات 
تجاری کشورهای منطقه نیز توجه ویژه ای داشته باشند. نگاهی به سمت 
و سوی تجاری کشورهای همسایه نشان می دهد که همگی آنها به موازات 
تحریم و انزوای اقتصادی ایران در ســال های اخیر، در انعقاد قراردادهای 
تجاری و پیمان های منطقه ای از یکدیگر سبقت گرفته اند و هر کدام برای 
تبدیل شــدن به هاب تجارت منطقه تــلاش مضاعفی می کنند. بنابراین 
لزوم دیده بانی تحرکات اقتصادی و تجاری کشورهای منطقه و همسایگان 
ایران، توصیه ای است که فعالان اقتصادی بخش خصوصی به دولتمردان، 

سیاستگذاران و متولیان تجارت خارجی کشور دارند.
رصد تجارت کالایی جهان نشــان می دهد با وجــود آنکه اقتصاد ایران 
نیز جزو گروه اقتصادهای درحال توســعه است، اما همچون این اقتصادها 
در تجارت کالایی جهان مشــارکت چندانی ندارد و به دلایل مختلفی از 
ریل تجارت جهانی خارج شده اســت. طبق گزارش معاونت بررسی های 
اقتصادی اتاق تهران، صادرات کالایی ایران در سال  2000 با برتری نسبت 
بــه اقتصادهای ویتنام و ترکیه، حدود 28 میلیارد دلار بود ولی در ســال 
 2022 به دلیل گسســتگی یا اتصال ضعیف با زنجیره های ارزش جهانی، 
تحریم و عدم رشــد کافی صادرات غیرنفتی از صادرات کشورهای مزبور 

عقب مانده است.
جاماندگی از رالی تجارت

معاونت بررسی های اقتصادی اتاق تهران در گزارشی به ترسیم تجارت 
کالایی ایران در مقایسه با برخی از اقتصادهای در حال توسعه نظیر برزیل، 
ترکیه، لهســتان، عربستان و ویتنام پرداخته و وضعیت تجارت جهانی در 
2۳ ســال اخیر را بررسی کرده است. یافته های این مطالعه نشان می دهد 
که مشارکت اقتصادهای درحال توسعه در تجارت کالایی جهان در قیاس 
با کشورهای توســعه یافته، روندی صعودی داشته است؛ البته به جز یک 
دوره زمانی چند ســاله که احتمالا به دلیل جنگ     های تجاری، کشورهای 
درحال توسعه از کشــورهای توسعه یافته جا مانده     اند. در دو دهه گذشته، 
نقش اقتصادهای درحال توسعه در تجارت  جهانی، بهبود را نشان می دهد. 
در 2۳ ســال اخیر یعنی از ســال 2000 تا 2022 میــلادی، تجارت در 
اقتصادهای درحال توســعه با سرعت بیشــتری در مقایسه با اقتصادهای 
توســعه یافته افزایش یافت؛ به طوری که متوسط رشد سالانه صادرات یا 
واردات کالایی اقتصادهای درحال توســعه در این مدت 8.۴ درصد و برای 
اقتصادهای توســعه یافته 5 درصد بود که برآیند آن میانگین رشد سالانه 
6.۳ درصد تجارت جهانی را به دنبال داشــت. بالاتر  بودن رشــد تجارت 

کالایی اقتصادهای درحال توســعه باعث شد تا سهم این گروه اقتصادها از 
کل تجارت  جهانی نیز افزایش یابد و از 28  درصد در سال  2000 به حدود 

۴۳  درصد در سال  2022 برسد.
برخی اقتصادها در این دوره، افزایش چشمگیری در تجارت کالایی هم 
در حوزه صادرات و هم واردات داشته اند که از متوسط رشد جهانی و حتی 
توسط رشد اقتصادهای درحال توسعه هم بالاتر بود. طی سال های 2000 
تا 200۳ میلادی، ۳0 درصد از صادرات کالایی جهان مربوط به کشورهای 
درحال توسعه و ۷0  درصد مربوط به کشــورهای توسعه یافته بوده  است. 
طی ســال های 200۴ تا 20۱5 نیز کشورهای درحال توسعه به رشد خود 
ادامه داده و بیش از پیش به سهم صادراتی کشورهای توسعه یافته نزدیک 
شــده اند. البته در ســال های 20۱6 و 20۱۷، کشــورهای درحال توسعه 
شــاهد یک افت کوتاه مدت بوده     اند. احتمالا دلیل این افت هم جنگ     های 
تجاری به سرکردگی کشورهای توسعه یافته بوده  است. با این حال، قطار 
کشورهای درحال توسعه به سمت رشد دوباره حرکت کرد و در سال های 
20۱8 تا 2022 روند صعودی خود را بازیافت. براســاس آمارها، کمترین 
صادرات کالایی در ســال 2000 به ویتنام بــا ارزش کمتر از 25 میلیارد 
دلار و بیشــترین صادرات کالایی به عربســتان با ارزش ۷5  میلیارد دلار 
تعلق داشــته است.. با وجود اینکه این روند در سال  2022 حفظ شده اما 
سهم کشورها از صادرات به یکدیگر نزدیک شده است؛ مثلا سهم صادرات 
کالایی ویتنام به ۳۷5  میلیارد دلار رسیده است؛ درحالی که سهم عربستان 

کمی کمتر از ۴25میلیارد دلار بوده  است.
تجارت کالایی رقبای ایران

تجارت منافع متعددی دارد؛ تجارت بر ســرعت رشد بهره وری به ویژه 
در اقتصادهایــی کــه در زنجیره های ارز جهانی مشــارکت فعالی دارند، 
می افزاید و مشارکت در زنجیره های مزبور دسترسی به فناوری، دانش فنی 
و سرمایه گذاری را تســهیل می کند. از طریق تجارت است که دسترسی 
مصرف کنندگان به کالاها و خدمات متنوع تر با قیمت های رقابتی تر بهبود 
می یابد و بنگاه ها نیز تحت فشارهای رقابتی انگیزه بیشتری برای خلاقیت و 
نوآوری کسب کرده، تلاش می کنند توانمندی های خود را برای حضور موثر 
در زنجیره های ارزش جهانی و ارتقای کســب تخصص در تولید کالاهای 
گوناگون افزایش دهند. براســاس آمارها، ایران در سال  2000 معادل 2.۴ 
میلیارد دلار صادرات ماهانه داشــته، اما در ســال  2022 این رقم به ۹.2 
میلیارد دلار افزایش یافته  اســت. متوسط رشد سالانه صادرات کشور در 
بازه زمانی 2۳ ساله معادل 6.۳ درصد بوده  است. این ارقام در ایران مربوط 
به سال های ۱۳۷۹ تا ۱۴0۱ است. متوسط صادرات ماهانه در لهستان در 
سال  2000 معادل 2.۷ میلیارد دلار و در سال  2022 معادل ۳0.۳ میلیارد 
دلار بوده  است. همچنین متوسط رشد سالانه صادرات لهستان در این بازه 
زمانی معادل ۱۱.۷ درصد بوده  است. در اقتصاد ترکیه نیز متوسط صادرات 
ماهانه معادل 2.۳ میلیارد دلار بوده که این عدد در ســال  2022 میلادی 
به 2۱.2 میلیارد دلار رسیده  است. متوسط رشد سالانه صادرات ترکیه در 

این بازه زمانی 2۳  ساله بالغ بر ۱0.6 درصد بوده است.
همچنین برزیل در سال  2000 معادل ۴.6 میلیارد دلار صادرات ماهانه 
داشته، اما این کشور در ســال  2022 توانسته ماهانه 2۷.۹ میلیارد دلار 

صادرات داشــته باشد. در این بازه زمانی 2۳ ســاله یعنی بین سال های 
2000 تا 2022، برزیل سالانه 8.6 درصد رشد صادرات داشته است. میزان 
صادرات ماهانه عربستان ســعودی در سال  2000 نیز معادل 6.5 میلیارد 
دلار بوده  اســت؛ این در حالی است که این کشور در سال  2022 میلادی 
حدود ۳۴.2 میلیارد دلار به طور ماهانه صادرات داشــته و متوســط رشد 
سالانه صادرات این کشور در این بازه زمانی حدود ۷.۹ درصد بوده  است. 
اقتصاد ویتنام هم در سال  2000 معادل ۱.2 میلیارد دلار صادرات ماهانه 
داشته که در سال  2022 این رقم به ۳0.۹ میلیارد دلار افزایش یافته  است. 
متوســط رشد سالانه این کشور آسیایی در این بازه زمانی 2۳ساله معادل 
۱5.۹ درصد بوده  است. اقتصاد ویتنام در سال  2000 معادل ۱.۳ میلیارد 
دلار واردات ماهانه داشته، اما در سال  2022 این رقم به ۳0  میلیارد دلار 
افزایش پیدا کرده است. بدین ترتیب، میانگین رشد سالانه واردات ویتنام 

در 2۳ سال گذشته به رقم ۱5.۳ درصد رسیده است.
رشد ۶ درصدی واردات کشور

افزایش صادرات کالایی در اقتصادهای غیرنفتی بین ســال های 2000 
تا 2022 میلادی به  مراتب بیشــتر از رشد صادرات اقتصادهای برخوردار 
از منابع نفتی بوده که از جذب مقادیر قابل توجه ســرمایه گذاری مستقیم 
خارجی، مشــارکت فعال در زنجیره های ارزش جهانی و افزایش تولیدات 
صنعتی نشــأت گرفته است. تجارت پدیده ای پویا است و رشد مولفه های 
آن یعنی صادرات و واردات به یکدیگر مرتبط است. رشد پایدار و معنادار 
صادرات بدون حضور موثر در زنجیره های ارزش جهانی و تامین نیازهای 
وارداتی تولید عملا امکان پذیر نیست. یکی از محرک های رشد اقتصادی 
کشورهای درحال توســعه در دهه های اخیر نیز رشــد صادرات از مسیر 

آزادسازی تجارت بوده است.
آنطور که اتاق بازرگانی تهران گزارش داده اســت، ایران در سال  2000 
میلادی ۱.۳ میلیارد دلار واردات ماهانه داشته که این رقم در سال  2022 
به حدود 5 میلیارد دلار افزایش یافته اســت. متوسط رشد سالانه واردات 
ایران در این بازه زمانی 2۳ ساله معادل 6.5 درصد بوده است. این اعداد و 
ارقام واردات ایران مربوط به سال های ۱۳۷۹ تا ۱۴0۱ است. از سوی دیگر، 
متوسط واردات ماهانه لهستان در سال  2000 معادل ۴.۱ میلیارد دلار و 
در سال  2022 معادل ۳۱.8 میلیارد دلار بوده  است. بنابراین متوسط رشد 
سالانه واردات در این بازه زمانی برای اقتصاد لهستان به ۹.8 درصد رسیده 
اســت. در اقتصاد ترکیه نیز متوسط واردات ماهانه ۴.5 میلیارد دلار بوده 
که این عدد در ســال  2022 میلادی به ۳۱.8 میلیارد دلار افزایش یافته 
 است. متوسط رشد سالانه واردات ترکیه در این بازه زمانی معادل ۹  درصد 
بوده  است. همچنین اقتصاد برزیل در سال  2000 شاهد ۴.8 میلیارد دلار 
واردات ماهانه بوده اســت که در سال  2022 توانسته این رقم را به ماهانه 
2۷.۹ میلیارد دلار واردات برســاند. بر همین اساس، رشد واردات سالانه 
برزیل در این بازه 2۳ ســاله بالغ بر ۷.۴ درصد بوده است. در همین حال، 
میزان واردات ماهانه عربستان نیز در سال  2000 معادل 2.5 میلیارد دلار 
بوده که این میزان در سال 2022 به رقم ۱5.8 میلیارد دلار رسیده است. 
میانگین رشد سالانه واردات عربســتان در این بازه زمانی 2۳ساله حدود 

8.۷ درصد بوده است.

آیا ایران از نقشه تجارت جهان حذف شده است؟

مسیر ناهموار تجارت خارجی

مالکان خانه های خالی تا ۱5 شهریورماه فرصت دارند که خانه های خود 
را به فروش برســانند و یا اجاره دهند، در غیر این صورت مشمول مالیات 
خانه های خالی می شوند. دریافت مالیات از خانه های خالی، از راهکارهای 
مهمی است که در بیشتر کشورها برای کنترل سوداگری و دلالی در بخش 
مسکن اجرا می شود. در ایران با وجود آنکه دریافت این نوع مالیات از سال 
۱۳۹۴ در قانون آمده و دولت موظف بود با ســازوکاری، خانه های خالی را 
شناسایی و از مالکان آن مالیات دریافت کند، اما قانون اجرا نشد تا اینکه 
از چند سال پیش این مهم در دستور کار دولت قرار گرفت. در حال حاضر 
نیز دولت سیزدهم تا نیمه شهریورماه به مالکان واحدهای مسکونی خالی 
فرصت داده اســت تا خانه های خود را به فروش برسانند یا اجاره بدهند، 
در غیر این صورت مشــمول مالیات خانه های خالی می شوند. به گزارش 
»ایسنا«، دولت قصد دارد در سال جاری، 2 هزار میلیارد تومان از مالکان 
خانه های خالی، مالیات دریافت کند. البته مسئولان می گویند که هدف از 
این کار، بالا بردن درآمدهای دولت نیست بلکه افزایش عرضه برای کنترل 

بازار مسکن و اجاره بها، هدف غایی محسوب می شود.
قانــون مالیات بر خانه های خالی از آذرماه ۱۳۹۹ تصویب شــد، اما به 
دلیل ضعف در مکانیزم دقیق شناسایی هنوز اجرای این قانون شکل جدی 
به خود نگرفته اســت. با این حال، مســئولان دولتی در روزهای اخیر به 
مالکان خانه های خالی اعلام کرده اند که از ۱5 شــهریورماه قانون مالیات 
بر خانه های خالی با قدرت وارد فاز اجرا خواهد شــد. در همین خصوص، 
»خلیل محبت خواه« مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران، خطاب به 
صاحبان خانه های خالی در شــهر تهران و ۴8 شــهر استان تهران گفته 
اســت: دولت مصمم است برای ســاماندهی بازار اجاره خانه های خالی را 
شناســایی کند و در این راه از آمار شــهرداری ها، سامانه جامع املاک و 

اسکان، دستگاه های خدمات رسان و... استفاده می کند و پس از شناسایی 
قانون مالیات بر خانه های خالی و مالیات بر خانه های لوکس اعمال خواهد 

شد. به صرف و صلاح موجران است که خانه های شان را اجاره بدهند.
در اســفندماه سال گذشته »ابوالفضل نوروزی«، سرپرست دفتر اقتصاد 
مسکن وزارت راه و شهرسازی از ثبت اطلاعات ملکی بیش از ۷۳ میلیون 
شــخص حقیقی و حقوقی در سامانه املاک و اسکان خبر داد و گفت که 
شناسایی خانه های خالی در حال افزایش است و با اولویت دانه درشت ها، 
این مالیات اخذ خواهد شــد. به همین منظور وزارت راه و شهرسازی طی 
نامه ای فهرست اشخاص حقوقی و حقیقی دارای بیش از ۱00 و بین 50 
تا ۱00 واحد مسکونی خالی را به سازمان امور مالیاتی ارسال کرده است. 
براساس آمارهای سال ۱۳۹5، حدود 2.6 میلیون واحد مسکونی خالی از 
سکنه در کشور وجود دارد که حدود 500 هزار واحد آن در استان  تهران 
اســت. چند روز پیش نیز اعلام شد که 65 هزار واحد مسکونی خالی در 
شهر جدید پردیس، ۴5 هزار واحد خالی و در حال ساخت در منطقه 22 
تهران و ۱0 هزار واحد خالی متعلق به بانک ها و ادارات در اســتان تهران 
است. با توجه به اینکه مالیات خانه های خالی مشمول اشخاص حقیقی و 
حقوقی خواهد شد، واحدهای متعلق به بانک ها و ادارات نیز هدف سیبل 

مالیاتی قرار می گیرند.
براســاس قانون مالیات خانه های خالی مصوب آذرماه سال گذشته، اگر 
واحد مسکونی در شهرهای بالای ۱00 هزار نفر بیش از ۱20 روز خالی از 
سکنه باشد، مشمول مالیات می شود و به ازای هر ماه بیش از زمان مذکور، 
ماهانه مشــمول مالیاتی برمبنای مالیات بر درآمد اجاره به شرح ضرایب 
سال اول معادل شش برابر مالیات متعلقه، سال دوم معادل ۱2 برابر مالیات 

متعلقه و سال سوم به بعد معادل ۱8 برابر مالیات متعلقه خواهد شد.

طرح دریافت مالیات از خانه های خالی برای ســاماندهی بازار مسکن و 
اجاره بها در حالی در دســتور کار قرار گرفته که اجاره   نشینی از سال های 
گذشــته تاکنون یکی از معضلات بزرگ خانوارهای فاقد مسکن بوده که 
این موضوع در ســال های اخیر مخصوصا یکی دو ســال گذشته از نقطه 
بحران عبور کرده اســت. به دنبال وقوع جهش در بازار مسکن، نرخ بالای 
تورم عمومی، افزایش نااطمینانی   ها، تشــدید رکود در بازار ســاخت، افت 
شدید عرضه جدید مســکن به بازار و...، اجاره   بهای مسکن نیز تحت تاثیر 
قرار گرفته است. بازار اجاره در یک سال گذشته، یکی از کم   سابقه   ترین و 
شاید بی   سابقه   ترین نرخ های تورم را در مقایسه با دوره   ها و سال های قبل 

تجربه کرده است.
جهش شــدید اجاره   بهای مسکن در یک ســال گذشته به خصوص در 
تهران و شــهرهای بزرگ، طیف وسیعی از خانوارهای اجاره   نشین را ناچار 
به جابه   جایی کرده است. این جابه   جایی اغلب به شکل مهاجرت به مناطق 
ضعیف   تر، واحدهای مسکونی کوچک تر یا با عمربنای بیشتر و امکانات کمتر 
نمود یافته است. گزارش های میدانی همچنین از گسترش حاشیه   نشینی 
شــهری خبر می دهد. با این حال، از گذشــته تا امــروز، برنامه مدون و 
مشخصی برای کنترل رشد افسارگسیخته اجاره   بها از سوی متولی مسکن، 
عملیاتی نشده اســت. عمده تمرکز دولت در حوزه مسکن طی سال های 
گذشــته تاکنون بر موضوع انبوه   ســازی مسکن ملکی در حومه شهرهای 
بزرگ بوده اســت که تجارب به دســت آمده از عدم موفقیت خانه سازی 
دولتی حکایت دارد. کارشناسان معتقدند در شرایطی که هم    اکنون وضعیت 
اجاره   نشینی در ایران به لحاظ سطح دشواری تامین اجاره   بها برای خانوارها 
در وضعیت بحرانی است، لازم است سیاستگذار مسکن هرچه سریع تر با 

اجرای سیاست   های عملیاتی نسبت به بهبود شرایط موجود اقدام کند.

مالکان خانه های خالی تا 15 شهریورماه فرصت دارند

مالیاتی به نفع مستأجران

نگــــاه

بانک جهانی هشدار داد
تهدید آبی بخش کشاورزی

بانک جهانی نســبت به بروز ناامنی آبی و غذایی در افق 2050 
هشــدار داد. به گفته بانک جهانی، تا ۳0 ســال آینده با مشکلات 
جــدی در رابطه با امنیــت آب و غذا مواجه می شــویم. تغییرات 
اقلیمی و بحران خشکســالي در ســطح جهان آنقدر جدی است 
که مطالعات آینده نگرانه از احتمال آغاز جنگ جهانی ســوم برای 
آب ســخن می گویند؛ تا جایی که اختلاف بر سر منابع آب به طور 
فزاینده ای به مســئله امنیت ملی، منطقــه ای و بین المللی تبدیل 
شده است. در چند سال گذشته تنش های آبی به ویژه در مناطق 
خشک و کم آب جهان نظیر خاورمیانه افزایش پیدا کرده است؛ به 
طوری که جنگ جهانی آب و اینکه جنگ آینده بر سر آب خواهد 
بود و نه نفت، با گذشــت زمان به یک واقعیت وحشــتناک تبدیل 
شده است، مخصوصا در سراســر خاورمیانه و شمال آفریقا که در 
مرکز بحران جوي دنیا قرار دارند. آب بدل به یک منبع نایاب شده 
اســت و جنگ و نزاع، نابودی زیرساخت ها، قطعی برق و فروپاشی 
بی ســابقه اقتصادی را در بسیاري از مناطق زمین به بار آورده که 
با توجه به روند افزایشــی دماي هوا در این سال ها بسیار جدی و 
فاجعه آمیز اســت. کمبود آب همچنین باعث ناآرامي در برخي از 
کشورها شــده و به درگیری های بین مرزي دامن زده است؛ نظیر 

تقابل عراق و ترکیه بر سر رودخانه های مشترک بین دو کشور.
نتایج یک مطالعه در ســال ۱۳۹8 نشان می دهد که از میان ۱۷ 
کشوري که به سوي بحران آب پیش می روند، ۱2 کشور )از جمله 
ایران( در خاورمیانه و شــمال آفریقا قرار دارنــد. طبق برآوردها، 
حــدود یک میلیــارد و 800 میلیون نفر یا معــادل یک چهارم از 
جمعیت جهان در این سال به سوي بحران آب پیش می رفتند که 
حالا با اطمینان می توان گفت این اعداد و ارقام طبیعتا در ســال 
۱۴02 بزرگ تر و هولناک تر شــده اند؛ تا جایی که بانک جهانی به 
تازگی نســبت به لزوم مدیریت منابع آب در جهان هشــدار داده 
و گفته اســت که تا ســه دهه آینده با ناامنی آبی و غذایی مواجه 

خواهیم شد.
بانــک جهانــی در یکی از گزارش هــای اخیر خــود به تبعات 
ســوءمدیریت آبی و چالش های مدیریت آب در بخش کشاورزی 
اشاره کرد و گفت که در صورت عدم اصلاح رویه های غلط کنونی، 
جهان تا ۳0 سال آینده با مشکلات بسیار جدی در رابطه با امنیت 
آب و غذا مواجه خواهد شــد. به نوشــته بانــک جهانی، آب یکی 
از حیاتی ترین عناصر لازم برای تولید محصولات کشــاورزی است 
و بــه طور طبیعــی، نقش مهمی در تأمین امنیــت غذایی جهان 
ایفــا می کند؛ چراکــه چیزی حدود 20 درصــد از کل زمین های 
زیر کشــت جهان، آبی هســتند و بیش از ۴0 درصد از کل مواد 
غذایی تولیدشده در سراسر جهان از همین طریق تأمین می شود. 
همچنین به واسطه اینکه بازدهی تولید محصول در کشاورزی آبی 
نســبت به کشــاورزی دیم در هر واحد زمین به طور متوسط دو 
برابر بیشتر است، در نتیجه امکان تولید محصولات بیشتری از این 
طریق فراهم می شــود. نقش موثر آب در بخش کشاورزی از یکسو 
و اقبال کشاورزان برای تولید محصول کشاورزی به صورت کشت 
آبی از دیگر ســو در حالی است که جهان به واسطه عواملی مانند 
رشد شــدید جمعیت، افزایش شهرنشینی و تغییرات آب و هوایی 

در معرض خطرات و تهدید های جدی قرار دارد.
براســاس آمارهای رســمی، پیش بینی می شــود که در آینده 
نزدیک، رقابت بر ســر حفظ و تأمیــن آب پایدار در نقاط مختلف 
جهــان افزایش یابد و ایــن موضوع، تأثیر ویــژه ای روی تولیدات 
بخش کشــاورزی داشــته باشــد؛ چراکه برآورد ها نشان می دهد 
تا ســال 2050 میلادی، جمعیت جهان به بیــش از ۱0 میلیارد 
نفر خواهد رسید و در چنین شــرایطی، تأمین نیاز های اولیه این 
حجــم از جمعیت به ویــژه در حوزه نیاز های اولیــه مانند غذا به 
مراتب مشــکل تر خواهد شــد. این وضعیت مخاطره آمیز در حالی 
است که پیش بینی می شود به واســطه نوآوری های جدید، تولید 
غذا های پیچیــده و همچنین افزایش درآمــد در جوامع در حال 
توســعه، میزان تولیدات کشاورزی تا ســال 2050 میلادی تا ۷0 
درصد افزایش یابد که این موضوع به نوعی از افزایش نیاز به منابع 
آبی بیشــتر حکایت دارد. بر همین اساس، برآورد می شود تقاضای 
مصــرف آب نه فقط در بخش کشــاورزی بلکه در همه بخش های 
دیگر که نیازمند به تخصیص آب هستند، دست کم بین 25 تا ۴0 
درصد )به ویژه در مناطقی از جهان که دارای تنش آبی هســتند( 
افزایش یابد. از ســوی دیگر، به واســطه اینکــه هم اکنون بخش 
زیادی از آب شــیرین جهان )به طور متوسط ۷0 درصد( در بخش 
کشاورزی مصرف می شود، پیش بینی می شود تخصیص مجدد آب 

به بخش های دیگر نظیر صنعت از بخش کشاورزی صورت گیرد.
بدین ترتیب، مســئله آب در بخش کشــاورزی برای بسیاری از 
کشــور های جهان تا ســال 2050 میلادی به یــک بحران جدی 
تبدیــل خواهد شــد و در نتیجه لازم اســت از هم اکنون دولت ها 
تلاش کنند تا با افزایش بهره وری و بهبود سیســتم های تأمین و 
تحویل آب برای شــرایط پیش رو آماده شوند. بنابراین لازم است 
دولت ها با ایجــاد انگیزه های لازم برای ســرمایه گذاری در مزارع 
کشــاورزی، مدیریت مطلوب و بهینه آب و خاک را در دستور کار 
خود قرار دهند و ضمن اســتفاده از فناوری های پیشرفته همانند 
ســنجنده های میزان رطوبت خــاک و اندازه گیری تبخیر و تعرق 
زمین های کشــاورزی از طریــق داده های ماهــواره ای، کارایی و 
بازدهی مصرف آب را در بخش کشــاورزی افزایش دهند. در واقع، 
حل چالش های پیش روی منابع آب جهان نیازمند بازنگری کامل 
در نحوه مدیریت آب و به نوعی، تغییر میزان اثرگذاری آن بر روی 
امنیت غذایی است که در کنار ســایر اقدامات مانند سیستم های 
پیشــرفته آبیاری و زهکشــی می تواند به کاهش مشکلات آبی در 

آینده نزدیک کمک کند.
به عنوان نمونه در بسیاری از حوضه های آبریز، توانایی محدودی 
بــرای اجــرای سیاســت های بازتخصیص آب و جلب مشــارکت 
ذی نفعــان وجود دارد و در کنار آن، موسســاتی که وظیفه بهبود 
بازدهی مصرف آب در بخش کشاورزی را برعهده دارند، عمدتا به 
دنبال اجرای طرح های بــزرگ و پرهزینه متکی بر بخش عمومی 
هســتند؛ حال آنکه به نظر می رســد در بخش کشاورزی می توان 
بــا تأمین مالــی از بخش خصوصــی و در مقیاس های کوچک تر، 
موفقیت هــای بیشــتری حاصل کــرد. همچنین در بســیاری از 
کشور های جهان، سیاست های حمایتی از بخش کشاورزی و نحوه 
تعرفه گذاری برای مصرف آب به گونه ای اســت که به جای ایجاد 
زمینه های پیشــرفت و توسعه در بخش کشاورزی، این سیاست ها 
خود به عنوان مانع پیشــرفت عمــل می کنند. علاوه بر موارد بالا، 
اکثر دولت ها و بهره برداران آب کشاورزی از سرمایه گذاری کافی به 
منظور توسعه و نگهداری از سیستم های آبیاری و زهکشی اجتناب 
می کنند و این در حالی اســت که عدم نگهداری صحیح سیستم و 

نیز ارتقای آنها در بلندمدت منجر به کاهش عملکرد خواهد شد.
در بخــش پایانی گزارش بانک جهانی ضمــن تأکید بر اهمیت 
مســائل مورداشاره در حوزه آب کشــاورزی، بار دیگر بر ضرورت 
تغییر رویکرد کشــور ها در رابطه با منابع آب تأکید شــده و آمده 
اســت که حمایت از مدیریت صحیح حوضه های آبریز و اســتفاده 
از نوآوری هــا در حوزه آب کشــاورزی می تواند اثرات گســترده 
اجتماعــی، اقتصــادی و حتی امنیتی مرتبط بــا آب را به صورت 

مطلوبی در آینده مدیریت کند.
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پس از آنکه حدود شــش ماه پیش در دهم آبان سال گذشته، مجلس 
به »ســیدرضا فاطمی امین« برای ماندن در ساختمان سمیه اعتماد کرد، 
مجــددا در روزهای پایانــی فروردین ماه به دنبال درخواســت تعدادی از 
نمایندگان، اســتیضاح دوباره وزیر صمت در دســتور کار بهارستان قرار 
گرفت، اما در جلســه علنی روز یکشنبه ۱0 اردیبهشت، تعداد نمایندگان 
موافق با استیضاح بر مخالفان فزونی یافته و بدین ترتیب مجلس برای بار 
دوم به »فاطمی امین« رأی اعتماد نداد. به گزارش »ایســنا«، دهه پایانی 
مهرماه سال گذشته بود که نمایندگان مجلس شورای اسلامی ایراداتی به 
عملکرد وزیر صنعت، معدن و تجارت وارد کردند و خواســتار استیضاح او 
شدند که در نهایت در 2۷ مهرماه ۱۴0۱ با تقاضای تعدادی از نمایندگان 
برای استیضاح »سیدرضا فاطمی امین« وزیر صنعت، معدن و تجارت این 
درخواست در صحن علنی مجلس قرائت شد و نایب رئیس مجلس شورای 

اسلامی تقاضای استیضاح وزیر صمت را اعلام وصول کرد.
در آن زمــان برخی از اعضای کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اسلامی معتقد بودند که نمایندگان با درخواست رئیس جمهوری دو ماه 
هم اســتیضاح وزیر صمت را عقب انداختند. در همان برهه زمانی عنوان 
شــد که از این فرصت دو ماهه یک ماه بیشــتر گذشته است و به صورت 
اتوماتیک وار مشروعیت وزیر صنعت، معدن و تجارت زیر سوال است. آنها 
توضیح دادند که رئیس جمهوری قولی برای تعیین تکلیف وزارت صنعت، 
معدن و تجارت داده بوده که با گذشت دو ماه این اتفاق نیفتاد و متقاضیان 

بر همین اساس، استیضاح وزیر صمت را به جریان انداخته اند.
مجلس به فاطمی امین اعتماد نکرد

پس از اظهارنظر منتقدان عملکرد »فاطمی امین« )موافقان استیضاح( 
و اعلام نظرات کارشناســی مخالفان اســتیضاح وزیر صمت، در حالی که 
در ابتدا قرار بود در نخســتین روز از آبان ماه ۱۴0۱ جلســه اســتیضاح 
برگزار شــود، اما این موعد به تاخیر افتاد و در نهایت ۱0 آبان ماه ۱۴0۱ 
»ســیدرضا فاطمی امین« برای دفاع از عملکرد خود و ارائه توضیحات در 
جلسه استیضاح در صحن علنی مجلس حاضر شد که بدون حضور رئیس 
جمهوری برگزار گشــت. در جلســه علنی روز ۱0 آبان ماه ۱۴0۱، طبق 
آیین نامه فرصت لازم در اختیار نمایندگان متقاضی استیضاح و همچنین 
در اختیار وزیر صمت برای بیان دفاعیات قرار گرفت که در نهایت منجر به 

اعتماد نمایندگان مجلس شورای اسلامی به وزیر صنعت، معدن و تجارت 
کابینه دولت سیزدهم شد. پس از رأی گیری  طرح استیضاح وزیر صمت، 
با ۱82 رأی مخالف نمایندگان برای اســتیضاح )و 8۴ رأی موافق، شش 
رأی ممتنــع و دو رأی باطله از مجموع 2۷۴ نماینده حاضر با اســتیضاح 

وزیر صمت( »سیدرضا فاطمی امین«، وزیر صنعت، معدن و تجارت ماند.
حال پس از گذشــت حدود پنج ماه از ایــن موضوع، در اواخر فروردین 
ماه ۱۴02 مجددا موضوع اســتیضاح »سیدرضا فاطمی امین« مطرح شد 
و رســیدگی به آن در دستور کار مجلس شورای اسلامی قرار گرفت. این 
موضــوع با اظهارنظر یکی از اعضای کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اســلامی مبنی بر اینکه »وزیر صنعت، معدن و تجارت با موافقت 
افزایش قیمت خودروها تا ۴2 درصد به افزایش تورم دامن زده و این وزیر 
باید اســتیضاح شود تا به شعار سال پاســخ دهیم و داستان خودساخته 
خودرو را تمام کنیم«، کلید خورد. بر این اســاس قرار شــد وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در 2۷ فروردین ماه امســال برای پاسخگویی به سوالات 
تعدادی از نمایندگان به کمیســیون صنایع مجلس برود و بدین ترتیب، 
بررســی درخواست تعدادی از نمایندگان مبنی بر استیضاح وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در دســتور کار هفته ابتدایی اردیبهشــت ماه کمیسیون 

صنایع و معادن مجلس قرار گرفت.
پس از حضور »فاطمی امین« در جلســه کمیســیون صنایع در موعد 
مقرر، اما اعضای کمیســیون با توضیحات وزیر صمت قانع نشــدند؛ فلذا 
طرح اســتیضاح وزیر صنعت، معدن و تجــارت وارد صحن علنی مجلس 
شد که با اعلام یک عضو هیأت رئیسه مجلس، طرح استیضاح »سیدرضا 
فاطمی  امین« با امضای ۴0 نفر از نمایندگان تقدیم هیأت رئیســه و اعلام 
وصول شد و مقرر شد که ۱0 اردیبهشت ماه جلسه استیضاح تشکیل شود. 
در این مدت نمایندگان، کارشناســان و فعالان صنعتی کشور هر یک به 
ارائه نظرات خود در جایگاه موافق/مخالف اســتیضاح وزیر صنعت، معدن 

و تجارت پرداختند.
در جلسه استیضاح چه گذشت؟

در نهایت نیز صبح یکشنبه )۱0 اردیبهشت( جلسه استیضاح »سیدرضا 
فاطمی امین« در صحن علنی مجلس شورای اسلامی برگزار شد. در ابتدا 
نمایندگان موافق اســتیضاح وزیر صمت، توضیحــات و دلایل خود برای 

موافقت با اســتیضاح وزیر را ارائه کردند و سپس »سیدرضا فاطمی امین« 
به دفاع از خود پرداخت پــس از صحبت های وی، با در اختیار قرار دادن 
بخشــی از فرصت وزیر به یک نماینده مخالف استیضاح، دفاع از عملکرد 
وزیر صمت آغاز شد. نهایتا نیز »سیدابراهیم رئیسی«، رئیس جمهوری به 
دفــاع از عملکرد وزیر صمت کابینه خود پرداخت و گفت: آیا وزیر صمت 
صرفا باید با خودرو مورد قضاوت قرار گیرد. باید با مافیای خودرو برخورد 
شود. پرونده های آنها در حال بررسی است و از هیچ موردی چشم پوشی 
نشده است. اولین مدعی در این زمینه دولت است. هر نقطه ای در مدیریت 
ببینیم که فساد و روابط ناسالم و ناکارآمدی وجود دارد، قبل از هر کس ما 

مدعی می شویم و حتما برخورد می کنیم.
او دربــاره قیمت خودرو و نقش افراد ســودجو در این زمینه افزود: اگر 
قوانین مناسب مثل عایدی بر ســرمایه و مالیات در این زمینه تاثیرگذار 
است، اما دولت نسبت به تداوم قیمت حبابی و قیمت گذاری غلط به صورت 
ساعتی حساس است. باید با جریان مافیایی و سودایی برخورد شود. خط 
قرمز دولت مبارزه با رانت، مافیا و ویژه خواری اســت. دولت و مجلس باید 

در این زمینه اقدام کنند.
»فاطمی امین« هم به دفاع از خود در مقابل نمایندگان استیضاح کننده 
پرداخت و گفت: نشــانه های بهبودی حاصل شــده است. صنعت خودرو 
موضوعات بسیاری دارد، اما این روزها تنها قیمت خودرو مورد توجه قرار 
گرفته است. اگر در سال های گذشته تولید خودرو درمان می شد، ما امروز 
دچار این مشــکلات نمی شدیم و اگر واردات خودرو متوقف نمی شد، ما با 

این مسائل روبه رو نمی شدیم.
پس از استراحت مجلس، مجددا تعدادی از نمایندگان به تشریح موافقت 
خود با استیضاح »فاطمی امین« پرداختند و در نهایت نیز »فاطمی امین« 
آخریــن دفاعیات خود را هم ارائه داد، امــا این دفاعیات برای نمایندگان 
مجلــس کافی نبود و نظر نمایندگان مــردم را جلب نکرد. بدین ترتیب، 
نمایندگان مجلس بــا ۱62 رأی موافق، ۱02 رأی مخالف، 2 رأی ممتنع 
و 6 رأی باطلــه از مجموع 2۷2 رأی مأخوذه به اســتیضاح »ســیدرضا 
فاطمی امین« رأی دادند. بنابراین »سیدرضا فاطمی امین« در تجربه دوم 
اســتیضاحش موفق نبود و لاجرم از وزارت صنعت،  معدن و تجارت کنار 

می رود.

مجلس به خروج »رضا فاطمی امین« از وزارت صمت رأی مثبت داد

سایه خودرو بر استیضاح

این پنجمین بار در پنج ســال گذشته اســت که بحث تفکیک وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مطرح شــده است. نکته جالب اما همزمان شدن 
این تفکیک با استیضاح سکاندار این وزارتخانه حجیم است که روز گذشته 
در صحن بهارســتان به نتیجه رسید و نمایندگان مجلس این بار )با ۱62 
رأی موافــق در مقابل ۱02 رأی مخالف و دو رأی ممتنع از مجموع 2۷0 
رأی( با خروج »رضا فاطمی امین« از وزارت صمت موافقت کردند. خروج 
»رضا فاطمی امین« از وزارت صمت با تصمیم نمایندگان مجلس در حالی 
اســت که او در استیضاح سال گذشته توانسته بود از همین مجلس رأی 

اعتماد بگیرد.
اما در جلسه علنی روز گذشته مجلس، »سیداحمد رسولی نژاد« نماینده 
مردم دماوند در بخشی از سخنان خود در موافقت با استیضاح وزیر صنعت، 
معــدن و تجارت گفت: کل تولیدات ســایپا در ســال ۱۴0۱، ۳5۱ هزار 
دستگاه بود و آمار فروخته شده ۳8۱ هزار دستگاه است. مجموع تولیدات 
ایران خودرو و سایپا در ســال ۱۴0۱، ۹0۱ هزار خودرو بود، اما آنچه که 
فروخته شــده ۹۹۴ هزار دستگاه است که تنها نسبت به سال ۱۴00، ۱۷ 
درصد افزایش داشته است. سوال اینجاست، چگونه وعده داده می شود که 
قرار اســت آمار تولید خودرو به یک میلیون و 600 هزار دستگاه برسد. به 

باور این نماینده مجلس، »فاطمی امین« استاد وعده هاست.
»ســیدناصر موســوی لارگانی«، نماینده فلاورجان در مجلس نیز در 
بخشی از ســخنان خود به عنوان موافق استیضاح »فاطمی امین« گفت: 
ایشــان در آمارهای خودساخته اش غرق شده و وضعیت به جایی رسیده 
که مردم با فشــار تورمی زیادی دست و پنجه نرم می کنند؛ من به جای 
»فاطمی امین« از مردم عذرخواهی می کنم. همچنین »الله وردی دهقانی«، 
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس در بخشــی از سخنان خود در 
موافقت با استیضاح وزیر صمت با بیان اینکه وزیر قول داده بودند سالیانه 
۱.5 میلیون خودرو تولید خواهد شــد که خبری از آن نیست، گفت: وزیر 
در خدمت دو خودروساز بزرگ کشور است؛ در صورتی که ایشان باید وزیر 

صنعت باشند نه وزیر دو خودروساز.
»صدیف بدری«، نایب رئیس کمیســیون عمران مجلس نیز در بخشی 

از ســخنان خود بــه عنوان موافق اســتیضاح تصریح کــرد: مجلس دو 
بار به فاطمــی امین فرصت داد، اما او فرصت ها را از دســت داد. »هاجر 
چنارانی«، نماینده مردم نیشابور در مجلس هم در بخشی از سخنان خود 
در موافقت با اســتیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بنده و مردم 
حوزه انتخابیه ام باور داریم که دیگــر آقای »فاطمی امین« توان مدیریت 
وزارت صنعت، معدن و تجارت را نداشته و نیازی نیست که وارد مشکلات 
حوزه خودرو، احتکار و لابی در اعطای پروانه های بهره برداری معادن شد. 
همچنین »روح الله حضرت پور«، نماینده مردم ارومیه در مجلس در بخشی 
از ســخنان خود در موافقت با استیضاح تاکید کرد: صمت خرید خودرو، 
جهیزیه، لوازم خانگی و تشکیل خانواده را برای جوان ایرانی به رویا تبدیل 

کرده است.
»سیدغنی نظری«، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس نیز به عنوان موافق 
استیضاح وزیر صمت عنوان کرد: امروز مجلس بین دفن خود و ماندن وزیر 
یکی را انتخاب می کند. اگر استیضاح وزیر رأی نیاورد مردم می گویند که 
ما مدافع دولت و نه ملت هستیم. »سارا فلاحی«، عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس هم در بخشی از سخنان خود در موافقت 
با اســتیضاح تصریح کرد: امروز نوبت ماســت که حافظان این مرز و بوم 
باشــیم که ستون های ثروت آن در خون شهیدان و در راهبری های ولایی 
است. فلسفه استیضاح کمک به دولت بوده برای اینکه گلوگاه حساس آن 
از مدیران ناکارآمد پاک شــود. هرچند در فصل استیضاح مجلس شورای 
اسلامی مورد آماج حملات قرار می گیرد، اما اینها باعث نمی شود که ما از 
انجام وظیفه خود عقب نشینی کنیم. »احد آزادی خواه«، عضو کمیسیون 
کشــاورزی، آب و منابــع طبیعی مجلــس هم در موافقت با اســتیضاح 
»فاطمی امیــن« صحبت کرد و گفت: وزیر صنعــت، معدن و تجارت فرد 

پاکدستی است، اما توان مدیریتی ضعیفی دارد.
اما از جمله مخالفان اســتیضاح وزیر صنعــت، معدن و تجارت می توان 
به »سیدمحمدرضا میرتاج الدینی« اشاره کرد که در مخالفت با استیضاح 
گفت: در پاک دســتی وزیر صنعت، معدن و تجارت تردیدی وجود ندارد و 
از طرف دیگر نباید همه مســائل و مشکلات بازار خودرو را از چشم وزیر 

صنعــت، معدن و تجارت دید بلکه باید به دنبال ریشــه وضعیت موجود 
در بازار خودرو گشــت. »ســیدجلیل میرمحمدی« نیز به عنوان مخالف 
استیضاح »فاطمی امین« تصریح کرد: پیام استیضاح وزیر صنعت، معدن و 
تجارت و جوسازی های کذب صورت گرفته همدلی و همفکری و هم افزایی 
بین دو قوه و حل مشکلات مردم نیست، پس نمایندگان به استیضاح رأی 

ندهند تا وزیر وظایفش را انجام داده و نقاط ضعف خود را برطرف کند.
در ادامه »ســیدابراهیم رئیسی« به دفاع از »ســیدرضا فاطمی امین« 
پرداخت و گفت: باید با مافیای خودرو برخورد شــود. پرونده های آنها در 
حال بررســی است و از هیچ موردی چشم پوشی نشده است. اولین مدعی 
در این زمینه دولت است. هر نقطه ای در مدیریت ببینیم که فساد و روابط 
ناســالم وجــود دارد و ناکارآمدی وجود دارد، قبــل از هر کس ما مدعی 
می شویم و حتما برخورد می کنیم. دولت قبل از هر بخشی مدعی برخورد 
با فســاد و ناکارآمدی است. این برنامه دولت است. درباره مسئله واگذاری 
غیرمعمول خودرو نیز پیگیری صورت گرفت و مسئول این کار برکنار و با 
او برخورد قضایی صورت گرفت. مافیا و روابط ناســالم هرجا باشد برخورد 
می کنیم. خودرو به خاطر ســود کلان حتما مورد توجه دست های ناپاک 

است.
همچنین در جلســه علنی نوبت ظهر و در ادامه بررسی استیضاح وزیر 
صمت، »لطف الله ســیاهکلی« عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس به 
عنوان موافق استیضاح با بیان اینکه خریدن پراید از رده خارج شده آرزوی 
مردم شده است، گفت: آقای »فاطمی امین« مسیر را اشتباه رفته اند باید به 
جای واگذاری سهام ایران خودرو، مدیریت را واگذار می کرد. »حسینعلی 
حاجی دلیگانی« نیز در موافقت با استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت 

پیشنهاد داد: جای کار برای فاطمی امین در پست های دیگر وجود دارد.
در نهایت پس از اینکه موافقان و مخالفان استیضاح وزیر صمت سخنرانی 
کردند و »رضا فاطمی امین« نیز به دفاع از خود پرداخت، موضوع استیضاح 
وزیر صنعت، معدن و تجارت به رأی نمایندگان مجلس گذاشته شد و بدین 
ترتیب با اســتیضاح »فاطمی امین« با کسب ۱62 رأی موافق و ۱02 رأی 

مخالف موافقت شد.

طرح تفکیک وزارت صمت همزمان با استیضاح وزیر صمت کلید خورد

سریال تکراری تفکیک صمت

اخبــــــار

قیمت سکه ۳00 هزار تومان بالا رفت
ورود سکه به کانال ۳4 میلیونی

هر قطعه ســکه تمام بهــار آزادی طرح جدید در روز یکشــنبه 
در بــازار تهران با قیمــت ۳۴ میلیون و ۱00 هــزار تومان معامله 
شــد که نســبت به روز شــنبه، ۳00 هزار تومان افزایش قیمت را 
نشــان می دهد. براســاس نرخ اعلامی اتحادیه صنف فروشندگان و 
سازندگان طلا، جواهر، نقره و ســکه تهران، قیمت سکه تمام بهار 
آزادی طرح قدیــم نیز با رقم ۳0 میلیون و 500 هزار تومان خرید 
و فروش شد که نسبت به روز قبل تغییری نداشت. نیم سکه نیز در 
بــازار تهران ۱۹ میلیون و ۴00 هزار تومان، ربع  ســکه ۱2 میلیون 
500 هزار تومان و ســکه یک گرمــی ۷ میلیون و ۳00 هزار تومان 
خرید و فروش شد. علاوه بر این، در بازار طلای تهران نرخ هر گرم 
طــلای ۱8 عیار 2 میلیون و ۷۳۳ هزار تومان اعلام شــد. بهای هر 

انُس طلا در بازارهای جهانی نیز به یک  هزار و ۹۹2 دلار رسید.
همچنین قیمت هر دلار آمریکا در مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
بدون تغییر نســبت به روز قبل با رقم ۴۱ هزار و ۹66 تومان و نرخ 
حوالــه دلار با نرخ ۳8 هزار و ۱50 تومان معامله شــد. بر پایه داد 
و ســتد بازار مبادله ارز و طلای ایران در روز دهم اردیبهشت ماه، 
قیمت هر اســکناس دلار به ۴۱ هزار و ۹66 تومان و قیمت حواله 
دلار به ۳8 هزار و ۱50 تومان رســید. بهای هر اســکناس یورو نیز 
۴6 هزار و 6۱۴ تومــان و بهای حواله یورو ۴2 هزار و ۳۷6 تومان، 
هر اسکناس درهم ۱۱ هزار و ۴2۷ تومان و هر حواله درهم ۱0 هزار 

و ۳88 تومان کشف شد.

معاون بانک مرکزی:
تحویل فیزیکی مبنای تسویه با خریداران اوراق 

سکه است
بــه گفته معــاون ارزی بانــک مرکزی، مبنای تحویل ســکه به 
خریداران اوراق ســکه به صورت فیزیکی اســت. طبق اعلام بانک 
مرکزی، »محمد آرام« در واکنش به برخی مطالب منتشرشــده در 
فضای مجازی مبنی بر ابهام خریداران اوراق ســکه و تسویه نقدی 
اوراق خریداری شــده با متقاضیان تاکید کرد: بانک مرکزی ششم 
فروردیــن با مکاتبه ای که با بــورس کالا انجام داد آمادگی خود را 
برای تحویل فیزیکی ســکه به خریداران اعلام کرده اســت. بر این 
اســاس تمامی خریداران اوراق  ســکه در صــورت مراجعه پس از 
دریافت هزینه انبارداری طبق قرارداد؛ ســکه خریداری شــده را به 
صورت فیزیکی دریافت خواهنــد کرد. به اعتقاد معاون ارزی بانک 
مرکزی، خریدارانی که برای دریافت ســکه در موعد مقرر مراجعه 
نکنند بهای ســکه براســاس فرمول اعلام شــده ارزش گذاری و به 

حساب آنها واریز خواهد شد.

علت فروپاشی بانک آمریکایی مشخص شد
شــرکت بیمه فدرال ســپرده اعلام کرد که علت فروپاشــی بانک 
ســیگنچر آمریکا مدیریت ضعیف اســت. به گزارش »اکونومیک«، 
شــرکت بیمه سپرده فدرال ادعا کرد که مدیریت ضعیف علت اصلی 
سقوط بانک سیگنچر نیویورک )SBNY( بوده است. در این گزارش 
آمده است که هیأت مدیره و مدیریت بانک سیگنچر نیویورک بدون 
توســعه و حفظ شیوه ها و کنترل های مناسب مدیریت ریسک، رشد 
ســریع و بدون محدودیت را دنبال کردند. نتایج تحقیقات شــرکت 
بیمه فدرال سپرده نشان می دهد که این بانک خطر ارتباط و اتکا به 
ســپرده های صنعت کریپتو یا آسیب پذیری آن در برابر سرایت ناشی 
از آشــفتگی های صنعت کریپتو که در اواخر سال 2022 و در سال 
202۳ رخ داد را درک نکرده است. همچنین مشخص شد که شرکت 
بیمه فدرال ســپرده می توانســت اقدامات نظارتی را زودتر تشــدید 
همچنیــن آینده نگرتر و قوی تر در نظارت خــود عمل کند. گفتنی 
است شرکت بیمه فدرال ســپرده )FDIC(، یک شرکت دولتی در 
آمریکاســت که ســپرده های بانکی در بانک ها و موسسات مالی در 
آمریکا را تضمین می کند و در سال ۱۹۳۳ طی رکود بزرگ در آمریکا 

تاسیس شد تا اعتماد به سیستم بانکی آمریکا را دوباره احیا کند.

قیمت آپارتمان نقلی در مرکز تهران
چندضلعی آرامش بازار مسکن

بــازار آپارتمان نقلی ۴0 تا 50 متر در تهران نســبت به واحدهای 
بزرگ متراژ از مزیت همخوانی بیشــتر با توان اقتصادی اقشار پایین 
و متوســط برخوردار است؛ زیرا خانوارها این امیدواری را دارند که از 
طریق نقدینگی خود، وام اوراق و مبلغ رهن، صاحب مسکن شوند. به 
گزارش »ایسنا«، مناطق ۹ تا ۱2 در امتداد جنوب غربی تا مرکز شهر 
تهران قرار دارند که طی ســال های اخیر بازار مســکن این محدوده 
مورد توجه اقشــار متوسط و پایین جامعه قرار گرفته است. در حال 
حاضر با نقدینگی بســیار کمتر از مناطق شمالی تهران می توان در 
مرکز و جنوب غربی پایتخت، آپارتمان خریداری کرد. البته بررســی 
آگهی ها نشــان می دهد که بعضا اختلافــات معناداری بین نرخ های 
پیشــنهادی وجود دارد. به این دلیل که بعضا قیمت های نامتعارفی 
توسط برخی مالکان تعیین می شود که خریداران باید با جست وجوی 

کافی و آگاهی کامل از بازار مسکن اقدام به خرید کنند.
در مواردی اختلاف قیمت پیشــنهادی یک آپارتمان با آپارتمان 
مشــابه در محله های جنوبی تهران بســیار زیاد است که از تعیین 
نرخ های دلخواه و در مواردی نجومی توســط بعضی مالکان حکایت  
دارد. بررسی آخرین وضعیت بازار مسکن گویای آن است که نرخ ها 
به ثبات نسبی رسیده که به گفته  واسطه های ملکی، ثبات بازار ارز، 
افت معاملات مســکن و کاهش انتظارات تورمی می تواند از عوامل 

این موضوع باشد.
هم اکنون می توان با شــرایطی در جنوب پایتخت صاحب مسکن 
شد. اگر کسی حدود 60 درصد نقدینگی لازم برای خرید آپارتمان 
در جنوب تهران را داشــته باشــد می تواند با اســتفاده از وام ۴80 
میلیون تومانــی اوراق و پول پیش اجــاره آن واحد، صاحب خانه 
شــود. به طور مثال در صورتی که قیمــت یک آپارتمان 2 میلیارد 
تومان باشد، می توان با ۱.2 میلیارد تومان نقدینگی به همراه ۳20 
میلیــون تومان نرخ رهن و ۴80 میلیون تومان وام اوراق، پول خانه  
مدنظر را فراهم کرد. البته زوجین برای خرید وام اوراق باید حدود 
۹5 میلیون تومان هزینه کنند. براســاس برخی برآوردها توســط 
فعالان بازار مســکن، حدود 80 درصد معاملات از نوع ســفته بازی 
و سرمایه گذاری اســت که اغلب در شمال تهران انجام می شود؛ به 
طوری که ۳8 درصد معاملات در چهار منطقه  واقع در نیمه شمالی 
شــهر تهران صورت می گیرد. از بین پنج منطقه  پایتخت که حدود 
نیمــی از معاملات را به خود اختصــاص می دهند تنها یک منطقه 

)منطقه ۱0( در جنوب تهران قرار دارد.
زوج های تهرانی می توانند تا ســقف ۴80 میلیون تومان شــامل 
200 میلیون تومان تســهیلات خرید مســکن بــرای هر نفر و 80 
میلیــون تومان وام جعاله دریافت کنند؛ بنابراین زوجین باید 800 
برگه تســهیلات مســکن خریداری کنند که طبق نرخ های اوایل 
امســال هزینه آن ۷8 میلیون و ۷20 هزار تومان می شود که همراه 
با هزینه ۱5 میلیون و ۷۴۴ هزار تومانی وام جعاله که برای آن باید 
۱60 ورق تســهیلات مســکن خریداری کنند، در مجموع باید ۹۴ 

میلیون و ۴6۴ هزار تومان پرداخت کنند.
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کارشناسان بازار سرمایه بررسی کردند
برگ برنده بورس در سال 1402

تحلیلگران، برگ برنده بورس در سال ۱۴02 را کاهش ریسک های 
سیستماتیک در اقتصاد ایران می دانند. »اشکان زودفکر« از کارشناسان 
بازار ســرمایه در این باره می گوید: یکی از عواملی که می تواند بورس 
را به عنــوان بازار برنده در ۱۴02 معرفی کند، کاهش ریســک های 
سیستماتیک شامل آرامش در فضای سیاست خارجی و اقتصاد کشور 
است. بهبود وضعیت بازار سرمایه باعث ورود نقدینگی و اشتیاق صنایع 
کوچک به بورس و بزرگ شــدن و قدرتمندشــدن صنایع در مقابل 

رقبای جهانی می شود.
این تحلیلگر بازار ســرمایه با اشــاره به افزایش مستمر نقدینگی 
در کشــور به بورسان گفت: به نظر می رســد در صورت عدم اعمال 
سیاســت های غلط توســط دولت در رابطه با بازار سرمایه، می توانیم 
شاهد هدایت نقدینگی به بخش مولد اقتصاد باشیم. یکی از عواملی که 
می توانــد بورس را به عنوان بازار برنده در ۱۴02 معرفی کند، کاهش 
ریسک های سیستماتیک شامل آرامش در فضای سیاست خارجی و 
اقتصاد کشــور است و باید به این نکته توجه داشت که تورم همیشه 
و آشــفتگی اقتصاد همواره به زیان بورس اســت و رشدهای شارپی 
بازارهای ســفته بازی با ایجاد حس جاماندگی در ســهامداران باعث 

خروج پول از بورس خواهد شد.
او بــا بیان اینکــه بازار ســرمایه ضمن اصلاح باید بــه ثبات لازم 
برســد؛ چراکه اجازه ورود به ســرمایه های جدید، فرصت تنفس به 
سرمایه گذاران فعلی و تجزیه و تحلیل های جدید را خواهد داد، افزود: 
نقدینگی  را می توان به بخش های غیرمولد بازارهای رقیب و یا به بازار 
مولد انتقال دهیم، اما زمانی که مانعی بزرگ برای بازار مولد باشیم، به 

طور قطع نقدینگی به سمت بازارهای غیرمولد حرکت می کند.
»زودفکر« در پاســخ به این پرســش که چه محرکی بازار سرمایه 
را می تواند به بازارهای دیگر برســاند، بیان کرد: بدون شــک، کاهش 
ریســک های سیســتماتیک بازار را بهترین خواهد کرد و بهتر شدن 
ایــن بازار باعث ورود نقدینگی و اشــتیاق صنایع کوچک به بورس و 
بزرگ شدن و قدرتمندشدن صنایع در مقابل رقبای جهانی می شود. 
ریســک های سیستماتیک بازار ســرمایه را با مشکلات و چالش های 

زیادی مواجه می کند.
وی سپس  به پیش بینی روند قیمتی دلار آزاد پرداخت و خاطرنشان 
کرد: به نظر می رسد نرخ دلار در اعداد کنونی به تعادل رسیده است و 
خریداران و فروشندگان در این نرخ به توافق رسیده اند. در صورتی که 
دولت با مهار تورم سیاست های شکست خورده ای مانند تثبیت نرخ ارز 
را در پیش نگرفته و از این طریق باعث برهم خوردن تعادل در بازار ارز 
که نتیجه ای خروج سرمایه از کشور ندارد، نشود می توان گفت احتمال 
رشد شارپی در نرخ دلار پایین بوده و دلار متناسب با رشد نقدینگی 

با شیب ملایم به مرور افزایش خواهد یافت.
این فعال بازار سرمایه در پایان به مقایسه بازدهی صنایع مختلف در 
بورس پرداخت و گفت: صنایع کوچک بازار در حال حاضر پتانســیل 
رشد بیشتری نســبت به بزرگ ترها دارند؛ شرکت های کوچک بازار، 
ریسک سیستماتیک کمتری را متحمل می شوند چراکه دخالت های 

دولت در این دسته پایین تر است.
همچنین »میثم شوشــتری« از دیگر کارشناسان بورسی با اشاره 
به افزایش جذابیت ســرمایه گذاری در بــورس با ریل گذاری صحیح 
برای نقدینگی گفت: ســهامداران بر عکس گذشته، با کسب تجربه و 
فراگیری دانش لازم، اقدام به سرمایه گذاری در بازار سرمایه کرده اند، 
اما باز هم نیاز اســت با سیاســتگذاری و تصمیم های درست دولت، 

نقدینگی بیشتری به سمت بازار هدایت شود.
او در پاسخ به این پرســش که بورس تهران به جایی برای هدایت 
نقدینگی ها تبدیل شــده است یا خیر به بورسان گفت: نگاه دولت به 
پروژه های تولیدی و به تبع آن بازار سرمایه طی سالیان گذشته تغییر 
کرده است. در گذشــته دولت با انتشار اوراق قرضه به تامین مالی از 
مردم می پرداخت و پروژه های تولیدی خود را به نتیجه می رســاند و 
پس از آن، ســهام آن شرکت ها را در بورس عرضه می کرد، اما اکنون 
این اســتراتژی تغییر کرده و به دلیل کسری بودجه سنگین، دولت 
مجبور است نقدینگی موردنیاز خود را از بانک ها دریافت کرده، پروژه 
را به ســختی انجام دهد و ســپس در بورس عرضه اولیه کند که این 
موضوع موجب می شود به دلیل افزایش حجم نقدینگی، با تورم قابل 
توجهی مواجه باشــیم. به گفته »شوشــتری«، با چاپ پول از سوی 
دولت، مازاد پول یا تبدیل به ســکه، دلار و ارز شــده و یا وارد بورس 
می شــود که این موضوع چالش های بسیاری را برای اقتصاد کشور به 

همراه دارد.
این کارشناس بازار ســرمایه در پاسخ به این پرسش که با کسری 
بودجه و تورم موجود، آیا بازار ســرمایه می تواند مسیر اقتصاد کشور 
را به ســمت بهبود تغییر دهد، گفت: خوشبختانه طی دو سال اخیر، 
سبدگردان ها، صندوق های سرمایه گذاری و بازارگردان های بزرگی وارد 
بازار سرمایه شده و فعالیت می کنند. همچنین سهامداران هم بر عکس 
گذشته، با کسب تجربه و فراگیری دانش لازم، اقدام به سرمایه گذاری 
در بازار ســرمایه کرده اند، اما باز هم نیاز اســت با سیاســتگذاری و 
تصمیم های درســت دولت، نقدینگی بیشتری به سمت بازار هدایت 
شــود. به اعتقاد وی، متغیرهای بازارهای موازی به اندازه بازار سرمایه 
جذاب نیســت. در صورت ریل گذاری درســت برای جذب سرمایه و 
نقدینگی به سمت بازار سرمایه، می توان انتظار داشت که بازار جذابیت 
لازم را برای حضور ســرمایه گذاران داشــته باشد. در غیر این صورت، 
بخشی از پول ها بار دیگر به سمت بازارهای موازی از جمله ارز و طلا 

حرکت خواهند کرد.
»محمدرضا بیک زاده مقدم« از فعالان بازار سرمایه نیز درباره تورم زا 
بودن رشــد این بازار معتقد اســت: یکی از اظهارات نادرستی که در 
سال ۱۳۹۹ مطرح شد و به ریزش بازار سرمایه دامن زد، بحث تورم زا 
بودن رشد بازار سرمایه بود. در حالی  که شاهد بودیم که با وجود روند 
نزولی بازار سرمایه در دو ســال گذشته، تورم شیب صعودی داشت! 
او در گفت وگو با پایگاه خبری بازار ســرمایه ایران )سنا( با بیان اینکه 
منشأ اصلی تورم، چاپ پول است و مادامی که هزینه های دولت بیش 
از درآمدهایش باشد و کسری بودجه داشته باشیم، این خلق نقدینگی 
و چاپ پول ادامه داشته و تورم  هم بالا خواهد بود، اضافه کرد: با توجه 
به عقب ماندگی دو ســاله بازار ســرمایه از تورم و ارزندگی سهام، این 
روزها شاهد افزایش جذابیت سرمایه گذاری در بورس و ورود نقدینگی 
به بازار ســرمایه هستیم. امیدواریم امسال، بازار سرمایه رشد ملایم تر 
و منطقی تری داشته باشد تا اعتماد عمومی به این بازار افزایش یابد. 
همچنین هدایت نقدینگی به سمت تولید، اتفاق مثبت دیگری است 
که در سایه رشــد این بازار می تواند رخ دهد. تسهیل فرآیند افزایش 
ســرمایه شرکت ها و تسریع و تســهیل تامین مالی بنگاه های بزرگ 
تولیدی کشور از طریق این بازار و همینطور توسعه شرکت پروژه ها، از 
جمله راهکارهایی است که می تواند به هدایت نقدینگی به سمت تولید 

و نیز افزایش ماندگاری نقدینگی در بازار سرمایه کمک کند.
»بیک زاده مقدم« سپس به سرمایه گذاران توصیه کرد که به صورت 
مســتقیم در بازار سهام سرمایه گذاری نکرده و از طریق صندوق های 
سرمایه گذاری در سهام معتبر و دارای مجوز رسمی از سازمان بورس 
در این بازار سرمایه گذاری کنند )اسامی و عملکرد صندوق های تحت 
نظارت سازمان بورس در ســایت ثبت شده و امکان مقایسه بازدهی 
صندوق های مختلف نیز وجود دارد(. در ســال گذشته با وجود افت 
قیمت بسیاری از سهم ها، صندوق های سرمایه گذاری بازدهی مطلوبی 
داشــته و برخی از این صندوق ها برای ســرمایه گذاران بازدهی ۱00 

درصدی به همراه داشته اند.

بورسنامه

فرصت امروز: بازار ســهام، هفته دوم اردیبهشــت ماه را با فتح سطوح 
جدیدی آغاز کرد تا برای هشتمین هفته متوالی، رشد همزمان نماگرهای 
بورســی ادامه یابد. پس از آنکه شاخص کل بورس در معاملات روز شنبه 
وارد کانال 2.۴ میلیون واحد و شــاخص کل فرابورس وارد کانال ۳0 هزار 
واحد شــد، این روند در معاملات روز گذشــته تداوم یافت؛ به طوری که 
نماگر اصلی بورس با رشد ۴0 هزار واحدی معادل ۱.68 درصد در جریان 
دادوســتدهای یکشنبه به پیشروی در سطح 2 میلیون و ۴00 هزار واحد 
ادامه داد و با ایستادن در سطح 2 میلیون و ۴۷۹ هزار واحد، به یک قدمی 
مقاومت 2.5 میلیونی رسید. همچنین نماگر هم وزن که از تمام نمادها به 
یک اندازه تاثیر می گیرد، به دنبال رشد ۱.8۴ درصدی در اولین روز هفته، 
۱.۹5 درصد دیگر در معاملات روز گذشــته صعود کرد و تا تراز 8۱6 هزار 
و 52۷ واحد بالا آمد. در سوی دیگر بازار سرمایه نیز شاخص کل فرابورس 
که روز شنبه با صعود بی سابقه 62۷ واحدی، کانال ۳0 هزار واحد را فتح 
کرده بود، 58۳ واحد دیگر افزایش یافت و در آستانه سطح ۳۱ هزار واحد 

ایستاد.
در معاملات ابتدای هفته، رکوردهای مختلفی به ثبت رسید؛ به طوری 
که در جریان دادوستدهای شنبه 2 هزار و 8۹ میلیارد تومان پول حقیقی 
وارد بازار ســهام شــد که این میزان تزریق پول از سوی حقیقی ها از ۱۹ 
مردادماه ۱۳۹۹ بی سابقه بوده است. در این روز همچنین ارزش معاملات 
خرد ســهام نیز رکورد شکســت و به رقم ۱۴ هزار و ۱20 میلیارد تومان 
رسید که این میزان هم از 22 آذرماه ۱۳۹۹ بدین سو سابقه نداشته است. 
با گام بلند نماگرهای بورسی در ابتدای هفته، میزان بازدهی شاخص کل 
بورس تهران در سال ۱۴02 )تا پایان معاملات روز گذشته( به بیش از 25 
درصد رســید. نماگر هم وزن بازار نیز بازدهی بالاتری را تجربه کرد و رشد 
بیش از ۳5 درصدی را در ۴0 روز گذشته به ثبت رساند. بورس در حالی 
از هفته های پایانی سال گذشته، روند صعودی خود را آغاز کرد و با ورود به 
ســال جدید بر شتاب رشد خود افزود که قیمت دلار و سکه طی روزهای 
گذشــته بار دیگر اوج گرفت؛ چنانکه سکه وارد کانال ۳۴ میلیون شده و 

قیمت دلار آزاد در بالای مرز 50 هزار تومان دادوستد می شود.
بورس در 40 روزی که گذشت

بازار سهام طی سال های گذشــته فاصله زیادی با سطح ارزندگی پیدا 

کرده بود و همین موضوع باعث اســتقبال گســترده ســرمایه گذاران از 
معاملات تالار شیشــه ای در این روزها شده است. به اعتقاد کارشناسان، 
بازار سهام از نظر بازدهي طی دو سال گذشته، عملکرد امیدوارانه ای نسبت 
به بازارهای دارایی نداشــته و از آنجا که اغلب بازارهاي موازي این روزها 
درگیر حباب هستند، اگر قرار باشد چرخش نقدینگي روی دهد بی تردید 
به سمت بازار سهام خواهد بود. حال با پشت سر گذاشتن بیشتر از ۴0 روز 
از آغاز ســال ۱۴02 به نظر می رسد که بخشی از عقب ماندگی بازار سهام 
نسبت به ســطح تورم و همچنین بازارهای موازی تا اندازه زیادی جبران 
شده است؛ تا جایی که فروردین ماه ۱۴02، ماه طلایی بورس لقب گرفت 
و شــاخص کل بورس تهران توانست با ثبت بازدهی بیش از ۱8 درصد از 
بازار دارایی ها سبقت بگیرد و در صدر جدول بازدهی بازارها بایستد. نماگر 
اصلی تالار شیشــه ای در فروردین ماه و پس از ۳۱ ماه از ســقف تاریخی 
2 میلیون و ۱0۳ هزار واحد در ســال ۱۳۹۹ عبور کرد و در پایان این ماه 
در ســطح 2.۳ میلیون واحد ایستاد. نماگر هم وزن بازار نیز در حالی رشد 
۳0 درصدی را در فروردین ماه به ثبت رســاند که اسکناس دلار در پایان 

این ماه به بازدهی 8.۷ درصد و سکه امامی به بازدهی ۱.۹ درصد رسید.
شاخص کل بورس در هفته نخست اردیبهشت نیز بازدهی ۱.۷۷ درصد را 
از خود به جا گذاشت و در سطح 2 میلیون و ۳65 هزار واحد در پایان هفته 
گذشــته ایستاد. شاخص هم وزن هم با ثبت بازدهی هفتگی ۳.۳8 درصد در 
نیمه تراز ۷86 هزار واحد جای گرفت. ســپس در آغاز معاملات هفته جاری، 
شاخص کل یک گام بلند دیگر به سمت کانال 2.۴ میلیون واحد برداشت و 
با رشــد ۷۳ هزار واحدی معادل ۳.۱ درصد در معاملات شنبه تا سطح 2.۴ 
میلیونی بالا آمد. این روند صعودی در معاملات روز یکشنبه با پیشروی شاخص 
کل در این سطح ادامه یافت و نماگر اصلی بازار با بیش از ۴0 هزار واحد افزایش 
و ثبت بازدهی ۱.68 درصد در ارتفاع 2 میلیون و ۴۷۹ هزار واحد ایستاد. نماگر 
هم وزن بازار هم با رشــد ۱5 هزار واحــدی، ۱.۹5 درصد افزایش ارتفاع داد و 
در تراز 8۱6 هزار واحد جای گرفت. همچنین شــاخص کل فرابورس که در 
معاملات شنبه وارد کانال ۳0 هزار واحد شده بود، در معاملات یکشنبه با 58۳ 

واحد افزایش به رقم ۳0 هزار و ۹5۴ واحد رسید.
چرخش نقدینگی به سمت بورس

حباب در بازارهای مالی به معنای فاصله گرفتن قیمت یک دارایی از 

ارزش ذاتی آن است. به تعبیر »اسکار وایلد« نویسنده معروف ایرلندی، 
این روزها مــردم قیمت همه چیز را می دانند، امــا ارزش هیچ چیز را 
نمی داننــد. بنابراین اینکه در برخــی از بازارهای دارایی، حباب قیمتی 
شکل می گیرد، یعنی قیمت یک دارایی از ارزش ذاتی آن فاصله گرفته 
اســت؛ نظیر آنچه در سال ۱۳۹۹ در بازار ســرمایه اتفاق افتاد. حال با 
تداوم رشد بازار ســرمایه در سال جدید و با توجه به تجربه ناخوشایند 
ســال ۱۳۹۹، این سوال برای بسیاري از سهامداران اغلب نگران مطرح 
شده است که آیا حبابي در بازار سرمایه شکل گرفته است و آیا شاخص 
کل همانند ســال ۱۳۹۹ گرفتار حباب شده اســت؟ اغلب تحلیلگران 
بورســی، رشد اخیر بورس را منطقی و خالی از حباب ارزیابی می کنند. 
این کارشناســان بر این باورند که بازار ســرمایه از نظر بازدهي طی دو 
سال گذشــته، عملکرد امیدوارانه ای نســبت به بازارهای دارایی دیگر 
نداشــته و از آنجا کــه اغلب بازارهاي موازي ایــن روزها درگیر حباب 
هســتند، اگر قرار باشد چرخش نقدینگي در ســال ۱۴02 روی دهد، 

بی تردید به سمت بازار سرمایه خواهد بود.
شــاخص کل بورس تهران بعد از شکست ســقف تاریخی سال ۱۳۹۹ 
)ســقف 2 میلیون و ۱0۳ هــزار واحد( بدون هیچ مکث و توقفی رشــد 
کرده و هم اکنون حدودا بیش از ۱5 درصد بالاتر از ســقف تاریخی ســال 
۱۳۹۹ قرار دارد. با این وجود، به نظر می رســد که بخش قابل توجهی از 
صاحبان نقدینگی برای ورود به بازار سهام منتظر اصلاح بورس هستند و 
فعلا ریسک ورود به ســهام در قیمت های فعلی را نمی پذیرند. نگاهی به 
وضعیت معاملات سهام در روزهای گذشته نیز اصلاح قیمت ها را محتمل 
نشان می دهد. برخی از کارشناسان بورسی بر این باورند که بورس تهران 
هم اکنون در موقعیت حســاس مقاومتی قرار گرفته است و انتظار می   رود 
که شــاخص کل بورس با نوسانات منفی همراه باشد. در سمت مقابل اما 
برخی دیگر از تحلیلگران می گویند که نماگر اصلی بورس می تواند در بازه 
کوتاه مدت تا ســطح 2 میلیون و 500 هزار واحد نیز بالا برود. در برآیند 
این دو دیدگاه به نظر می رسد که احتمال تحقق دیدگاه دوم بالاتر است؛ 
کما اینکه شــاخص کل بورس تهران تا پایان معاملات روز گذشته تا یک 
قدمی سطح مقاومتی 2.5 میلیون واحد رسیده و به نظر می رسد که روند 

صعودی بازار سهام کماکان ادامه دار خواهد بود.

شاخص کل بورس تهران با رشد 1.۶8 درصدی از نیمه کانال 2.4 میلیون واحد گذشت

در یک قدمی مقاومت 2.5 میلیونی

جدال خریداران و فروشــندگان در معاملات روز یکشــنبه به بازدهی 
۱.68 درصدی شاخص کل بورس تهران منتهی شد تا دماسنج اصلی تالار 
شیشــه ای در پایان دادوستدهای دهمین روز اردیبهشت ماه در ارتفاع 2 
میلیون و ۴۷۹ هزار واحد بایســتد و در یک قدمی مقاومت 2.5 میلیونی 
قرار گیرد. همچنین شاخص کل هم وزن بازدهی ۱.۹5 درصدی را به ثبت 
رساند و در تراز 8۱6 هزار واحد ایستاد. در معاملات روز گذشته همچنین 
خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار ســهام برای یازدهمین روز 
کاری متوالی مثبت شد و هزار و 228 میلیارد تومان پول حقیقی به بازار 

سهام وارد شد.
در معاملات روز یکشنبه ۱0 اردیبهشت ماه، شاخص کل بورس تهران 
۴0 هزار و 850 واحد نسبت به روز کاری قبل افزایش یافت و تا سطح 2 
میلیون و ۴۷۹ هزار و ۴0۳ واحد بالا آمد.  شاخص کل هم وزن نیز با رشد 
۱5 هزار و 56۷ واحدی در رقم 8۱6 هزار و 52۷ واحدی ایســتاد. در آن 
ســوی بازار سرمایه نیز شاخص کل فرابورس با رشد 58۳ واحدی به رقم 
۳0 هزار و ۹5۴ واحد رســید. شاخص هم وزن فرابورس هم روند صعودی 
داشــت و با افزایش 2 هزار و ۳82 واحد به سطح ۱۴5 هزار و ۹۷0 واحد 
رسید. روز یکشنبه خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار سهام برای 
یازدهمین روز کاری متوالی مثبت شــد و هزار و 228 میلیارد تومان پول 
حقیقی به بازار سهام وارد شد. نماد ثبهساز )شرکت بهساز کاشانه تهران( با 
۱8۳ میلیارد تومان بیشترین ورود پول را داشت. پس از ثبهساز، نمادهای 
وپست، خساپا و دماوند بیشترین ورود پول حقیقی را ثبت کردند. در سوی 
دیگر، بیشترین خروج پول حقیقی به نمادهای فولاد، وغدیر، کالا، شپنا و 

فملی اختصاص داشت. 
همچنین نمادهای فولاد، فملی، تاپیکو، وبملت و شبندر بزرگان سبزپوش 
بازار بودند که بیشــترین اثر را در صعود شاخص کل بورس داشتند و در 

مقابــل فایرا، اپال و بفجر نمادهایی بودند که اثر کاهنده بر شــاخص کل 
داشتند. در فرابورس نیز نمادهای کگهر، آریا و هرمز بیشترین اثر مثبت را 
بر شاخص کل داشتند و نمادهای فجهان، شگویا و سرچشمه با بیشترین 
اثر منفی بر شاخص کل فرابورس همراه شدند. در بین نمادهای پرتراکنش 
بورس نیز فولاد بیشترین تراکنش را داشت و شستا و خودرو در رتبه های 
بعدی قرار گرفتند. در فرابورس نیز گدنا، کرمان و خاور بیشترین تراکنش 

را داشتند.
ارزش معاملات کل بازار سهام به 56 هزار و ۷۷2 میلیارد تومان رسید. 
ارزش معاملات اوراق بدهــی در بازار ثانویه ۳۱ هزار و ۴0 میلیارد تومان 
بود که 55 درصد از ارزش کل معاملات بازار را در این روز شامل می شود. 
ارزش معاملات خرد سهام نیز با کاهش 6 درصدی به نسبت روز معاملاتی 
قبل به رقم 20 هزار و ۴00 میلیارد تومان رسید. در معاملات روز یکشنبه 
نماد شپنا )شــرکت پالایش نفت اصفهان( بیشترین ارزش معاملات بازار 
ســهام را به خود اختصاص داد که ارزش معاملات آن 5۱۳ میلیارد تومان 
بود. پس از شــپنا، فولاد بیشترین ارزش معاملات را داشت و خودرو رتبه 
سوم بیشترین ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس از آن دو نماد 
خگستر و ثبهساز در رتبه های بعدی بیشترین ارزش معاملات قرار گرفتند. 
در جدول حجم معاملات نیز ســهام شســتا با تعداد یک میلیارد و 500 
میلیون و ۷۹۹ هزار و 8۳8 سهم در صدر قرار گرفت. خودرو در رتبه دوم 
بیشــترین حجم معاملات بازار جای گرفت و رتبه سوم به ثبهساز رسید. 
دو نماد وبملت و کرمان نیز در رتبه های بعدی بیشــترین حجم معاملات 
بازار ایســتادند. در معاملات روز گذشته، 22۱ نماد صف خرید داشتند و 
۱0 نماد با صف  فروش مواجه شدند. مجموع ارزش صف های خرید با افت 
۱۳ درصدی نسبت به روز قبل به هزار و ۹88 میلیارد تومان افزایش یافت 
و مجموع ارزش صف های فروش نیز با کاهش ۳8 درصدی به ۴2 میلیارد 

تومان رســید. روند صعودی بازار سرمایه در حالی ادامه دارد که بیشترین 
ورود پول حقیقی در این روز به گروه های انبوه ســازی، خودرویی و بانکی 

رفت و بیشترین پول این گروه از صندوق ها خارج شد.
براســاس این گزارش، شاخص کل بورس تهران در معاملات روز شنبه 
توانســت با رشــد بیش از ۷۳ هزار واحدی، مقاومت دیگــری از الگوی 
هارمونیک خود را از سر راه بردارد و این موضوع را مدیون استقبال خوب 
خریداران از گروه فلزات اساسی است. شاخص کل هم وزن نیز چندی پیش 
این مســیر صعودی را طی کرده بود و در حال حاضر بالاتر از سطح 200 
درصــدی فیبوناچی موج قبلی خود قــرار دارد. یعنی محدوده 800 هزار 
واحدی را که به نوعی ســطح مقاومت و عدد رند در نظر گرفته می شود. 
حالا با شکست قدرتمند سطح ۱2۷ درصدی فیبوناچی موج قبلی توسط 
شاخص کل، تکنیکالیست ها معتقد هستند که شاخص کل بورس می تواند 
به اعداد و ارقام بالاتری برسد. سطح هارمونیک بعدی شاخص محدوده 2 
میلیون و ۷00 هزار واحدی اســت، اما کارشناسان و تحلیلگران در عین 
حال همچنان نگران شــاخص اندیکاتور نماگر بازار هستند؛ جایی که این 
رقم به محدوده ۹0 واحدی نزدیک شــده است تا هیجان خرید را بیش از 

پیش نشان دهد.
اهالی بنیادی کار بازار سرمایه همچنان بر طبل ارزنده بودن بازار می کوبند 
و بــا ارزش نرخ دلار در بازار آزاد این موضوع را قوی تر عنوان می کنند که 
بازار سرمایه توان رسیدن به اعداد بالاتر را دارد. باید دید اهالی بازار سرمایه 
شــاهد تداوم روند صعودی خواهند بود یا خاطره اردیبهشت سال گذشته 
تکرار خواهد شــد؟ هرچند که رویه سال ۱۴02 بسیار متفاوت تر از سال 
گذشــته اســت. علاوه بر این، نرخ بهره بین بانکی نیز برای دومین هفته 
پیاپی افزایش یافت و با ۱۳ صدم درصد رشد نسبت به هفته گذشته خود 

را به رقم 2۳.62 درصد رساند.

پول حقیقی ها به گروه های انبوه سازی و خودرویی رفت

11 روز حمایت حقیقی از بورس
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بهترین استراتژی ها برای افزایش شهرت برند
به قلم: آریان آدلی / نویسنده حوزه بازاریابی و کسب و کار

مترجم: امیر آل علی
در جهان امروز که در هر حوزه از کسب و کار هزاران برند وجود 
دارد و تعداد آنها روبه افزایش اســت اگر برای افزایش شهرت خود 
برنامه های درســتی را نداشته باشید، بدون شــک سهم بازار را از 
دست خواهید داد و در مدت زمان کوتاهی، دیگر شانس لازم برای 
ادامــه فعالیت را به دســت نخواهید آورد. این امر در حالی اســت 
که بســیاری از کســب و کارها، از تلاش های خود نتیجه لازم را به 
دست نمی آورند. به همین خاطر در ادامه بهترین استراتژی ها برای 

افزایش شهرت برند را معرفی خواهیم کرد. 
1-بازاریابی چریکی

در این شیوه شما به دنبال دیده شدن برند خود از روش های خلاقانه 
خواهید بود. این موضوع کمک خواهد کرد تا در کنار کمترین هزینه، 
چشــم ها را به خوبی به ســمت خود جذب نمایید. برای مثال در این 
رابطه برند ایر بی ان بی، اقدام به نمایش اتاق خواب هنرمند مشــهور، 
ون گوک نمود. درواقع یک تصویر از ون گوگ در اتاقی جدید که برند 
این شرکت به خوبی قابل مشاهده است، برای هر فردی جذابیت دارد و 
بدون شک افرادی از سراسر جهان تمایل خواهند داشت که یک شب را 
در این اتاق سپری کنند. این شیوه از بازاریابی، دارای ظرافت هایی است 
که باعث خواهد شــد تا شما نیاز داشته باشید که حتما در این زمینه 
مطالعه کافی را داشته باشید. درواقع در هر شیوه بازاریابی، ترندهایی 
معرفی می شود که با رعایت آنها می توانید تاثیرات اقدامات خود را چند 
برابر کنید. بررســی اقدامات انجام شده از سوی برندهای موفق نیز به 

شما ایده های بسیار خوبی را خواهد داد. 
2-بازاریابی محیطی

اگرچه تصور بســیاری از افراد از این شیوه چاپ کردن برند خود 
بر روی تیشــرت و... می باشد با این حال در جهان مدرن امروز شما 
می توانید اقدامات به مراتب بیشــتر و تاثیرگذارتری را انجام دهید. 
بــرای مثال می توانید به جای چاپ کردن تیشــرت که هزینه های 
زیادی را دربــر دارد و پخش کردن آن نیز محدود به یک موقعیت 
مشــخص خواهد بود، لوگو خود را بر روی لباس یک انیمیشــن و 
یا بازی موبایلی قرار دهید که خود باعث می شــود تا شــانس دیده 
شدن میلیونی را با هزینه ای به مراتب کمتر، پیدا کنید. درواقع در 
بازاریابی محیطی لازم است تا به دنبال اقداماتی باشید که تاثیرات 

بیشتری را برای شما به همراه دارد. 
۳-حضور در شبکه های اجتماعی

در این زمینه منظور صرفا تولید محتوا و پیدا کردن مخاطب نبوده 
و لازم است تا شــما برای کاربران، پیام ارسال کنید که زمینه ساز 
آشــنایی با برند می شود. در این بخش لازم است تا خود را معرفی 
کرده و حداقل یک مزیت رقابتی را مطرح کنید تا افراد به ســمت 
شما متمایل شوند. نکته ای که در این بخش باید به آن توجه داشته 
باشــید این است که پیام شما باید تا حد امکان کوتاه باشد و حتما 
لینک ســایت اصلی را نیز ارجاع دهید تا در صورت کنجکاوشــدن 

افراد، زمینه آشنایی بیشتر و یا حتی خرید، مهیا باشد. 
4-پاسخ دادن به سوالات

اگرچه در ظاهر عجیب به نظر می رســد، بــا این حال واقعیت این 
است که با پاســخ دادن به سوالات در بسترهای مختلف نظیر ردیت، 
می توانید زمینه  آشناشدن افراد بیشتر با برند خودتان را مهیا کنید و 
این موضوع کمک خواهد کرد تا تسلط شما بر روی حوزه ای که در آن 
فعالیت دارید، به نمایش گذاشته شود. به همین خاطر تلاش کنید تا به 
سوالات و فرم های آنلاین موجود در بستر اینترنت، پاسخ دهید و حتما 
نام و عکس کاربری، لوگو و نام برند خودتان باشد. در این زمینه تولید 
محتوا در سایت های مختلف نیز در راستای همین سیاست خواهد بود. 
ادامه در صفحه آخر

نماگربازارسهام

بهترین آژانس های بازاریابی توئیتر

بهترین آژانس های بازاریابی یوتیوب
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به قلم: ربکا کارتر
کارشناس حوزه اقتصاد
مترجم: امیر آل علی

برای بیش از ۱0 ســال، یوتیوب بستر اصلی اشــتراک گذاری ویدئو و 
دومین ســایت با بالاترین میزان بازدید روزانه محسوب می شود. نکته ای 
که باید در این رابطه مورد توجه قرار دهید این اســت که در بین تمامی 
فرمت های محتوا، ویدئو بالاترین میزان محبوبیت را دارد. به همین خاطر 
به خوبی می توان اهمیت این بستر خصوصا برای کسب و کارها را توجیه 
کرد. جدیدترین آمارها در رابطه بــا تعداد کاربران ماهانه یوتیوب حاکی 
از آن اســت که بیش از 2 میلیارد نفر، از سراســر جهان بازدیدکننده این 
شبکه هستند. همچنین براساس نظرسنجی ها اعلام شده است که بیش 
از ۷0 درصــد افراد قبل از خرید، جســت و جوهای خــود را در یوتیوب 
انجام می دهند که رقم قابل توجهی می باشــد. تحت این شرایط فعالیت 
در یوتیوب یک اقدام بسیار مهم محسوب می شود و هر برندی لازم است 
تا به این موضوع توجه داشــته باشد. با این حال، تولید محتوای ویدئویی، 
ســخت ترین نوع محتوا محسوب می شود و بسیاری از افراد به دلیل عدم 
تسلط کافی بر روی روش های موفقیت در این شبکه و الگوریتم های آن، 
حتی پــس از ماه ها فعالیت نیز نمی توانند موفقیت خاصی را به دســت 
آورند. با این حال نکته ای که باید به آن توجه داشــته باشید این است که 
در یک شــبکه با تعداد کاربران میلیاردی، بدون شــک هر کسب و کاری 
شانس موفقیت دارد. در این رابطه استفاده از خدمات آژانس های بازاریابی، 
می تواند گره گشا باشــد. به همین خاطر در ادامه پنج مورد برتر، بررسی 

خواهد شد. 
Single Grain-1

تخصص: بازاریابی شبکه های اجتماعی، تبلیغات یوتیوب، 
بازاریابی ورودی

مشتریان مطرح: آمازون، اوبر
این برند برای تمامی شبکه های مطرح جهان، در نقش یک آژانس 
بازاریابی جامع ظاهر شــده و شما می توانید تمامی اقدامات را به آنها 
محول نمایید. این موضوع شامل تولید محتواهای حرفه ای و خلاقانه 
نیز می باشــد که خود باعث می شــود تا فعالیــت در یوتیوب، بدون 
نیاز به اقدامی از جانب شــما محســوب شود. با این حال تمرکز این 
آژانــس تنها بر روی تولید محتواهای حرفه ای نبوده و تلاش می کند 
تا متناسب با نیاز هر کسب و کار، از امکانات تبلیغاتی یوتیوب نهایت 
اســتفاده را ببرد. درواقع نرخ بازگشت ســرمایه در تمامی اقدامات، 
تضمین شــده محسوب می شــود. با این حال در صورتی که تمایل 
دارید تولید محتوا و مدیریت صفحه را شخصا انجام دهید، می توانید 
از این برند به عنوان مشــاور خود اســتفاده کرده و بهترین مسیر را 

برای خود ترسیم نمایید. 
NoGood-2

تخصص: بازاریابی ورودی، بازاریابی یوتیوب، تولید محتوا 
مشتریان مطرح: تسلا، جانسون اند جانسون

روش کار این آژانس به این صورت اســت که در ابتدا اطلاعات جامعی 
در رابطــه با برند و حوزه کاری آنها به دســت می آورد و مزایا و معایب را 
مشــخص می کند و پس از آن چند ســناریو برای آینده ترسیم می کند 
که نتیجه تمامی این اقدامات، تعیین بهترین استراتژی می باشد. در کنار 
مهارت بالا در تحلیــل داده، این برند توانایی تولید محتواهای مختلف را 
دارد و تکنیک های متفاوتی را اجرا می کند که نتیجه تمامی آنها، رشــد 
تضمین شــده می باشد. نکته مهم این است که تمامی داده های جدید، به 

صورت آمارهای قابل فهم در اختیار شما قرار می گیرد تا نسبت به اقدامات، 
به یک ارزیابی درست دست پیدا کنید. در آخر نکته ای که باید به آن توجه 
داشــته باشید این اســت که اکثر کاربران، توجهی به سئو در شبکه های 
اجتماعی ندارند. با این حال این برند به خوبی تمامی ترندهای حوزه سئو 
را برای شــما انجام می دهد که خود باعث می شــود که حتی در گشت و 
گذار کاربران در موتورهای جســت و جوگر نیز شانس دیده شدن بالایی 

را داشته باشید. 
Working Media Group -۳

تخصص: شبکه های اجتماعی، بازاریابی اینترنتی
مشتریان مطرح: آمریکن اکسپرس، آی ام بی

با بیش از ۱0 ســال سابقه فعالیت موفق، این برند یکی از باسابقه ترین 
آژانس های تبلیغاتی در یوتیوب محســوب می شود که تاکنون با بیش از 
500 برند همکاری داشته است. توانایی اصلی این برند، ایجاد کمپین های 
مختلف و همکاری با یوتیوبرها می باشد که باعث خواهد شد تا رشد بسیار 
سریعی را تجربه کنید. با این حال فعالیت های تبلیغاتی آنها تنها به یوتیوب 
محدود نبوده و شــما می توانید حتی در ســایت ها و شبکه های دیگر نیز 

صفحه خود را معرفی نمایید. 
DMA-4

تخصص: بازاریابی اینترنتی، مشتری مداری
مشتریان مطرح: تریپ ادوایزر، کهلر

با بیش از 20 ســال ســابقه فعالیت به عنوان یک آژانس بازاریابی، این 
برند را باید باســابقه ترین در بین تمامی گزینه ها به حساب آورد. آنها در 
بیش از 50 کشور جهان نمایندگی رســمی دارند و حوزه فعالیت آنها را 
می توان جهانی به حســاب آورد. این برند به واســطه تمرکز بالا بر روی 
مشــتری مداری، به خوبی می تواند ضمن جذب مخاطبان جدید، افراد را 
نگه دارد. درواقع موفقیت واقعی زمانی حاصل می شود که شما قدرت حفظ 
کاربران و مشتریان خود را داشته باشید. در این زمینه شما حتی می توانید 
به واســطه کمک های این برند، فروش خود را در چند کشور انجام داده و 

فعالیت فرامنطقه ای داشته باشید. 
marketingagency.io-5

تخصص: تبلیغات اینترنتی، تولید محتوا 
مشتریان مطرح: بیس کمپ، دانسکو

اگر خواهان آن هســتید که یک آژانس برای شــما ضمن تولید محتوا، 
امکانات تبلیغاتی گســترده ای را نیز ایجاد نماید، بدون شــک مورد فوق 
انتخاب کاملا مناســبی خواهد بود. این برند می تواند شما را با مشتریانی 
که زمینه همکاری وجود دارد، مرتبط سازد تا اقداماتی نظیر کمپین های 
دوجانبه را اجرا نمایید. ضمن تمرکز کافی بر روی الگوریتم ها و تکنیک های 
موفقیت  در یوتیوب، این برند شــما را در سایت ها و شبکه های دیگر نیز 
معرفی می کند و به همین خاطر تنوع اقدامات تبلیغاتی آنها بســیار زیاد 

است. 
در آخر نکته ای که باید به آن توجه داشته باشید این است که همکاری با 
آژانس ها تنها مختص به برندها نبوده و هر کاربری در یوتیوب با این اقدام، 
می تواند شــانس رشــد خود را چند برابر نماید. نکته ای که در این زمینه 
باید به آن توجه داشــته باشید این است که یوتیوب تنها شبکه در جهان 
محسوب می شود که به کاربران خود در ازای فعالیت، پول می دهد و مقدار 
آن کاملا وابسته به تعداد مخاطبان می باشد. به همین خاطر سرمایه گذاری 
در این بخش، بدون شک برای شما بازگشت سرمایه و حتی سودآوری های 

فراتر از حد تصور را خواهد داشت. 
singlegrain.com :منبع

به قلم: ربک کارتر
کارشناس حوزه اقتصاد 

مترجم: امیر آل علی
با بیش از 2۱۷ میلیون کاربر روزانه، توئیتر بستر اصلی محتواهای متنی 
کوتاه محسوب می شــود. همچنین نرخ اشتراک گذاری میم ها نیز در این 
شــبکه، بالاتر از سایر گزینه ها محسوب می شود. در این زمینه بسیاری از 
افراد تصور می کنند که توئیتر، محلی تخصصی خصوصا برای سیاستمدارها 
محسوب می شود. با این حال این شبکه نیز امکانات خاصی برای کسب و 
کارها دارد و وجود کاربران زیاد، خود باعث می شــود تا از بستر آن بتوانید 
برای فروش آنلاین و افزایش شــهرت برند خود، اســتفاده نمایید. در این 
زمینه طبیعی اســت که یک برند، زمان و تخصــص کافی برای فعالیت 
حرفه ای در توئیتر را نداشته باشــد. درواقع رمز اصلی موفقیت این است 
که ضمن رعایت نکات حرفه ای، تداوم لازم را در کار خود داشته باشید که 
در بین برندهای تجاری، کمتر دیده می شود. در این راستا پنج آژانس برتر 
بازاریابی در توئیتر را بررســی خواهیم کرد که این آمار برای سال جاری 
محسوب می شود. بدون شک هنگامی که انتخاب های محدود داشته باشید 
و اطلاعات لازم را درباره هر یک به دســت آورید، انتخاب مناسب تری را 
نیز خواهید داشــت. به صورت کلی مزیت همکاری با آژانس ها را در نرخ 
بازگشت سرمایه، همسو شدن با ترندها، خلق ایده های جدید، مثبت کردن 

آمارهای حیاتی و تولید محتوای خیره کننده و کاربردی عنوان کرد. 
Single Grain-1

تخصص: بازاریابی شبکه های اجتماعی، بازاریابی ورودی
مشتریان مطرح: آمازون، اوبر

اگر خواهان این امر هســتید که با آژانســی همکاری داشته باشید که 
تمامی نیازهای حال حاضر و آتی شما را برطرف کند بدون شک برند فوق، 
بهترین گزینه محسوب می شود. درواقع شما می توانید در کنار اختصاص 
تولید محتوا و مدیریت پیج، اطمینان داشته باشید که طرح دقیقی وجود 
دارد که شــامل بازاریابی درســت و تبلیغات موثر خواهد بود. همچنین 
به صورت مداوم می توانید آمارهای صفحات خود را مشــاهده کنید تا از 

پیشرفت، اطمینان داشته باشید. 
Taktical-2

تخصص: بازاریابی شبکه های اجتماعی، تولید محتوا
مشتریان مطرح: الن، چیس

یکی از الزامات بسیاری از برندها این است که در ابتدا اعتمادسازی لازم 
انجام شود. به همین خاطر اولین اقدام این آژانس، اخذ مجوزهای لازم برای 
شما محسوب می شود. همچنین این برند شما را وارد کمپین های جهانی 
می کند که خود باعث می شــود تا بتوانید از سراسر جهان، مخاطب و در 
نهایت مشتری داشته باشید. نکته جالب این است که برخی از کمپین ها، 
خارج از بستر توئیتر هستند و در شبکه های دیگر نظیر تیک تاک به اجرا 
درآورده می شــوند. با این حال خروجی آن افزایش مخاطبان توئیتر شما 
خواهد بود. درواقع شــما در کمپین ها می توانید به صورت همزمان، چند 
هدف نظیر افزایش مخاطبان توئیتر، اینســتاگرام و یا حتی سایت رسمی 
خودتان را داشــته باشید. همچنین این برند توانایی زیادی در پیدا کردن 
مشــتریان جدید و پیدا کردن پتانسیل هایی دارد که تاکنون مورد توجه 

قرار نگرفته است. 
FireBelly-۳

تخصص: تبلیغات، سئو
مشتریان مطرح: سیسکو، سونی

این آژانس یک برند کاملا شناخته شده محسوب می شود که در بسیاری 
از شبکه های اجتماعی، فعالیت دارد و تاکنون دستاوردها و جوایز مختلفی 
را نیز داشــته است. این برند برای هر کســب و کار یک استراتژی جامع 
توئیتری را ایجاد می کند که به واسطه آن می توانید در کمتر از یک سال، 
موفقیت خوبی را در بازار به دســت آوریــد. درواقع این طرح کوتاه مدت 
محسوب می شــود و برای تداوم روند، لازم است تا در طرح بلندمدت نیز 
شرکت نمایید. همچنین این برند شناخت خوبی از اینفلوئنسرهای توئیتر 
و سایر شبکه ها دارد و برای تبلیغات، این روش را به خوبی انجام می دهد. 
همچنین پیدا کردن اسپانسر برای شما، از دیگر فعالیت های آن محسوب 

می شود. 

Social Driver -4
تخصص: بازاریابی شبکه های اجتماعی، تولید محتوا

مشتریان مطرح: پپکو، بیمارستان جان هاپکینز
این امر که یک برند بتواند برای شما در کنار تولید انواع محتوا، مدیریت 
و تبلیغات را نیز انجام دهد بدون شــک مزیت بزرگی محسوب می شود. 
درواقع وجود استراتژی درســت کمک خواهد کرد تا بتوانید با بودجه ای 
مشخص، بهترین نتایج را به دســت آورده و درگیر اقدامات اشتباه و کم 
تاثیر نشــوید. وجود پشتیبانی 2۴ ســاعته در کنار این موضوع که در هر 
زمان می توانید نظارت بر روی اقدامات داشــته باشید، از جمله مزیت های 

کار کردن با این آژانس محسوب می شود. 
Kairos Media -5

تخصص: بازاریابی شبکه های اجتماعی، بازاریابی ورودی
مشتریان مطرح: جی بی ال، رویو

این برند در بین تمامی گزینه هایی که تاکنون معرفی شــده، بالاترین 
ســرعت رشد را داشته و به خاطر شیوه های کاری متفاوت و نوآورانه خود 
معروف است. آنها می توانند کمپین هایی را اجرا نمایند که نتایج حداکثری 
به همراه دارد و تلاش می کنند تا برندهایی که حوزه فعالیت مشابه دارند 
را با یکدیگر آشنا سازند. درواقع این اقدام کمک می کند تا برندها بتوانند 
زمینه همکاری ایجاد نمایند و حتی کمپین های مشــترک داشته باشند. 
این امر بدون شــک در صرفه جویــی در هزینه ها و انجام اقدامات بزرگتر، 
تاثیرگذار خواهد بود. تحت این شرایط شما می توانید از مشتریان بازار یک 
برند دیگر استفاده کرده و در این راستا زمینه ساز حضور یک برند دیگر در 

منطقه فعالیت خود شوید. 
به عنوان نکته پایانی، لازم اســت تا این مورد را مورد توجه قرار دهید 
که پنج مورد معرفی شــده، بهترین های سال 202۳ محسوب می شوند و 
بهترین آمارها را در دو سال اخیر داشته اند. درواقع در انتخاب یک آژانس، 
وضعیت حال حاضر به مراتب مهمتر از دســتاوردهای گذشته محسوب 

می شود. 
singlegrain.com :منبع
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چرا هر کسب وکاری به اپلیکیشن نیاز دارد
به قلم: ملانی هسلمایر

نویسنده حوزه کسب و کار
مترجم: امیر آل علی

اگــر تصور می کنیــد که اپلیکیشــن های تلفن همــراه تنها 
برای ابربرندهایی نظیر والمارت می باشــد بدون شــک ســخت 
در اشــتباه هســتید و این موضوع برای هر کسب و کاری، یک 
ضرورت محســوب می شود. درواقع امروزه تلفن همراه به بخش 
جدانشــدنی از زندگی روزمره تبدیل شــده است. در این زمینه 
سهولت استفاده از اپلیکیشن ها به مراتب بیشتر از سایت بوده و 
در این بخش شما می توانید کارهای بیشتری را هم انجام دهید. 
درواقع تفاوتی ندارد که شما یک برند بزرگ محسوب می شوید 
و یا حتی یک کاغه کوچک هســتید. بدون شــک این امکان به 
شــما کمک می کند تا وارد جهان مدرن و بازار جدید شــده و 
موفقیت های بیشــتری را به دســت آورید. در این زمینه بدون 
شک تردیدهایی وجود دارد. به همین خاطر در ادامه هفت دلیل 
برای این موضوع که اپلیکیشــن نیاز هر کسب و کاری می باشد 

را بررسی خواهیم کرد. 
1-همواره در معرض دید هستید 

در یک اپلیکیشن شــما همواره در صفحه اصلی قرار دارید و 
این موضوع کمک می کند تا شــانس دیده شدن به مراتب بیشتر 
باشــد. همچنین می توانید از بخش نوتیفیکیشــن گوشی ها نیز 
اســتفاده کرده و یادآوری های لازم را نیز داشته باشید. درواقع 
امکان دسترسی سریع و شخصی سازی، موضوعی است که باعث 

می شود تا اپلیکیشن ها، به مراتب جذاب تر باشند. 
2-امکان بازاریابی مستقیم مهیا می شود

با توجه به این امر که در اپلیکیشــن شــما دسترســی کامل 
به مخاطب خــود را دارید، می توانید اطلاعــات واقعی را از هر 
یک به دســت آورده و در حین فعالیت آنهــا، انواع بازاریابی را 
اعمال نمایید. در این زمینه اپلیکیشــن ها بدون محدودیت بوده 
و شما می توانید در کنار ایجاد فروشگاه، بخش های دیگری نظیر 
خبرگزاری، وبلاگ و... را داشــته باشــید. درواقع اپلیکیشن به 
حدی می تواند جامع باشــد که افراد دیگر نیازی به جست و جو 
در بســترهای دیگر را حس نکنند. در این زمینه فراموش نکنید 
که شما می توانید یادآوری های لازم را نیز داشته باشید. این امر 
در حالی است که در سایت ها شما تنها زمانی می توانید یک پیام 

را نشان دهید که افراد ورود کرده باشند. 
۳-بیانگر حرفه ای بودن شما می باشد 

بدون شک کسب و کاری که اپلیکیشن موبایل دارد، یک پله از 
رقبای خود جلوتر بوده و مخاطب نیز آن را یک برند حرفه ای که 
برای کســب و کار خود هزینه کرده است و مشتری را ارزشمند 
می داند، تلقی خواهد کرد. همچنین در این بخش شما می توانید 
ابتکار عمل داشــته باشید. برای مثال لینک دانلود اپلیکیشن را 
برای مخاطبان حال حاضر خود ارســال کرده و هر فردی که از 
این طریق نصــب برنامه را انجام دهد، یک امتیاز برای مخاطب 
خواهد بــود. در این زمینه کدهای تخفیــف، یکی از رایج ترین 
اقدامات محسوب می شود. با این حال با کمی خلاقیت می توان 
موارد به مراتب بیشــتری را انجام داد. در این زمینه نکته ای که 
باید به آن توجه داشــته باشید این اســت که متمایل ساختن 
مشــتری باید به صورت پلکانی باشد تا فردی که می تواند افراد 
بیشتری را جذب کند، مزایای بالاتری را هم داشته باشد. در این 
رابطه تنها کافی است که بررســی کنید سایر کسب و کارها از 
اپلیکیشن چگونه استفاده می کنند و چه کمبودهایی وجود دارد. 

بدون شک با این اقدام می توانید مزیت رقابتی داشته باشید. 
4-شناخت بهتر را مهیا می سازد

متوســط ماندن افراد در یک اپلیکیشــن به مراتب بیشتر از 
سایت ها است. همین امر باعث خواهد شد تا امکان ماندگار شدن 
در ذهن مخاطب، به مراتب بیشــتر باشد. همچنین این حضور 
بیشتر کمک خواهد کرد تا بتوانید کارهای به مراتب بیشتری را 
هم انجام دهید. در این زمینه بهتر اســت که اپلیکیشن شما از 
تمامی انواع محتواها اســتفاده کند و جامع باشد. در این زمینه 
حتــی می توانید یک بازی جذاب مخصوص را هم ایجاد نمایید. 
درواقع به هر میزان که دلیل برای مراجعه به اپلیکیشــن شــما 

بیشتر باشد، نتایج بالاتری را هم به دست خواهید آورد. 
5-شهرت برند با رشد بیشتری همراه خواهد شد

از دیگــر مزایای حضور در شــبکه های اجتماعی این اســت 
که کمک خواهد کرد تا در اســتورها حضور داشــته و حتی در 
دســته بندی های مختلف نظیــر برترین اپلیکیشــن های حوزه 
تخصصی خودتان، حضور داشــته باشــید که این اقدام توسط 
رســانه های مختلف، انجام می شود. تمامی این موارد درست به 
مانند تبلیغاتی اســت که بازدیدهــای زیادی را به همراه دارد و 

شما برای آنها عملا نیازی به صرف هزینه نخواهید داشت. 
۶-تعامل با مشتری وارد مرحله ای جدید می شود 

وجود یک اپلیکیشــن کمک خواهد کرد تا مشتری بتواند به 
امکانات بیشــتری دسترسی داشته باشــد و ارتباط آنها با شما 
نیز افزایش پیدا کند. برای مثال اســکن قیمت ها، یکی از موارد 
ســاده محسوب می شود. همچنین امکان گفت و گوی مستقیم، 
موضوعی اســت که در اپلیکیشن ها به مراتب بیشتر از سایت ها، 
خواهــان دارد. به صورت کلی اپلیکیشــن نه تنها برای کســب 
و کارها مزایای بیشــتری را دارد، بلکه مشــتری نیز به ســمت 
آن، تمایل بیشــتری را از خود نشان می دهد. تحت این شرایط 

طبیعی است که شانس فروش شما، به مراتب بیشتر شود.
7-از رقبای خود متمایز خواهید شد 

واقعیت این اســت که حتی در جهان مــدرن حال حاضر نیز 
بســیاری از برندها هنوز برای خود اپلیکیشــنی ندارند. همین 
موضوع باعث خواهد شــد تا شــما با مورد توجه قرار دادن این 
بخــش، تمایزی با صدهــا برند دیگر ایجــاد نمایید. تحت این 
شــرایط طبیعی است که احتمال داشتن سهم بیشتری از بازار، 
برای شــما مهیا شــود. در این زمینه فراموش نکنید که فروش 
آنلاین، آینده هر کسب و کاری محسوب می شود و این موضوع 
برای هر حوزه ای، کاملا قطعی اســت. به همین خاطر این اقدام 
را می توان فعالیتی آینده نگرانه نیز تصور کرد. این موضوع بدون 
شــک کمک می کند تا مشــتریانی وفادارتر را داشته باشید که 
خود یک مزیت بــزرگ در بازار به شــدت رقابتی حال حاضر، 
محسوب می شــود. درواقع براساس آمارها، مشتریانی که سابقه 
حضور در یک اپلیکیشــن را دارند، نســبت به آن برند وفاداری 

بیشتری را از خود نشان می دهند. 
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خبرنــامه

نویسنده: علی آل علی
آیا تا به حال به شباهت میان برندینگ و هنر نقاشی فکر کرده اید؟ 
کشــیدن یک تابلوی زیبا مثل مونالیزا یا شام آخر نه تنها تصادفی 
نیست، بلکه حتی کپی کردن از آن هم کار سختی به نظر می رسد. 
هرچه باشــد کســی مثل داوینچی بعد از زیر و رو کردن کلی ایده 
برای ترســیم نقاشی اش و انتخاب رنگ های مناسب با وسواس تمام 
موفق به خلق چنین اثری شده است. خب اگر چنین کاری بی نهایت 
آسان بود، هر کسی که از خانه اش قهر می کرد خیلی زود تبدیل به 

داوینچی دوم می شد.
در دنیــای برندینگ هم کارآفرینان باید ایده های طلایی در ذهن 
داشــته باشــند و بعد از کلی کلنجار رفتن با خودشان فقط و فقط 
بهترین ایده ممکن را اجرا کنند. وگرنه برندشــان خیلی زود با سر 
سقوط می کند و حتی اسمی هم از آن در بین مشتریان باقی نخواهد 
ماند. البته شــباهت دیگری هم بین این دو کار بی نهایت حســاس 
وجود دارد و آن اهمیت رنگ هاســت. همانطور که یک نقاشــی تا 
زمانی که با رنگ های مناســب تزئین نشده باشد هیچ ارزشی ندارد، 
برندها هم تا وقتی مشتریان را وارد دنیای شگفت انگیز رنگ ها نکنند 

حتی یک فروش خشک و خالی هم نخواهند داشت. 
داســتان برندینگ با چاشــنی رنگ های مختلف شــاید در نگاه 
نخست شبیه یک مسابقه فوتبال بی نهایت هیجان انگیز باشد، اما اگر 
حواس تان نباشــد می تواند در یک چشم به هم زدن طوری پیچیده 
شــود که حتی باور هم نکنید. خب پیش خودتان که فکر نکرده اید 

انتخاب رنگ برای برندینگ کاری بی نهایت ساده است، مگر نه؟
باور کنید یا نه، سالانه میلیون ها برند در گوشه و کنار دنیا به خاطر 
برندینگ غیراصولی محکوم به فراموشــی می شوند. از آنجایی که ما 
در روزنامه فرصت امروز اصلا دوست ندارید چنین اتفاقی برای شما 
یا کسب و کارتان رخ دهد، مقاله کنونی را به بحث درباره برندینگ و 
مسئله انتخاب رنگ اختصاص داده ایم. اجازه دهید همین اول کاری 
خیال تان را بابت محتوای مقاله مان راحت کنیم. اینجا قرار نیســت 
ما مثل کلاس های کســل کننده درس پای تخته برویم و همینطور 
بی وقفه حرف های تکراری و دســت چنــدم تحویل تان دهیم. خب 
هرچه باشــد کارآفرینان امروزی آنقدر باهوش هستند که چندباری 
ویژگی هــای روانی رنگ ها را مرور کرده باشــند و کمی هم درباره 
برندینــگ بدانند. کاری که ما در این مقاله می خواهیم انجام دهیم، 

کمک به شما برای ورود به مرحله ای تازه از برندسازی است!
بی شک برندسازی با انتخاب رنگ های جذاب برای هر کارآفرینی یک 
رویای مهم محســوب می شود. با این حال اگر شما نتوانید از رنگ های 
درست و حسابی که پیام دقیقی به مشتریان بدهد استفاده کنید، دست 
آخر بدون حتی یک ســنت سود سر خانه اول باز می گردید. درست به 
همین خاطر ما در روزنامه فرصت امروز قصد داریم چندتا از مهمترین 
اشتباهاتی که در برندسازی با چاشنی انتخاب رنگ صورت می گیرد را 
زیر ذره بین ببریم. پس اگر شما هم نگران این هستید که یک وقت تمام 
زحمات چند ساله و اعتماد مشتریان را با یک انتخاب رنگ نادرست به 

باد دهید، تا آخر این مقاله با ما همراه باشید. 
چرا رنگ ها در برندسازی مهمند؟

قبــل از اینکه با عجله ســراغ بخش های بعدی مقالــه یا به زبان 
خودمانــی اصل مطلب برویم، بد نیســت درباره یک نکته مهم فکر 
کنیم. اینکه اصلا چرا رنگ ها در برندســازی اینقدر مهمند، سوالی 
است که کمتر کسی حتی درباره اش فکر می کند؛ چه برسد به اینکه 
واقعا دنبال جوابی برای آن بگردد. با این حســاب اصلا بیجا نیست 
کــه وضعیت ۹۹ درصد برندها در بازار را مثل تک تیراندازی بدانیم 
که حتی یکبار هم اسلحه واقعی را از نزدیک ندیده است؛ همینقدر 

عجیب و باورنکردنی!
مــا در روزنامــه فرصت امروز همیشــه قبل از اینکه ســراغ یک 
استراتژی یا راهکار طلایی برویم، صفر تا صد آن را بررسی می کنیم. 
یکی از بخش های مهمی هم که هیچ وقت از قلم نمی افتد، صحبت 
کردن درباره مزایای آن استراتژی است. اصلا بر فرض که برندینگ 
با چاشــنی انتخاب رنگ های درســت برای همــه کارآفرینان مثل 
فرشــته نجات باشــد، تکلیف شــما در این میان چیست؟ به زبان 
خودمانی، این اســتراتژی محبوب چه ســودی برای شما و کسب و 
کارتــان دارد؟ مــا در ادامه این بخش ســعی می کنیم برای چنین 
سوالاتی جواب های دندان گیری جفت و جور کنیم تا از شر آخرین 
شــک و تردیدهای تان نسبت به اهمیت ترکیب برندینگ با انتخاب 

رنگ های درست خلاص شوید. 
شناخت سریع تر برند در بین مشتریان

دنیای ماشــین ها تنــوع بی نهایــت بالایــی دارد. از خودروهای 
خانوادگی آلمانی گرفته تا ســوپر اسپرت های بوگاتی و خودروهای 
جمع و جور شرق آســیا، همه و همه دامنه وسیعی از حق انتخاب 
بــه مردم دنیــا داده اند. در این بین بعضــی از برندها خیلی بهتر از 
ســایر رقبا جای شان را در دل مشتریان باز می کنند. اجازه دهید از 
یک مثال کاربردی اســتفاده کنیم. اگر همین حالا از شما بخواهیم 
درباره خودروهای اســپرت فکر کنید، اول از همه یاد چه اسم هایی 
می افتید؟ احتمالا بدون حتی یک ثانیه فکر کردن اســم هایی مثل 
لامبورگینــی، بوگاتی و فراری را ردیف خواهید کرد. قبول دارم این 
سوال خیلی ساده بود. پس اجازه دهید اندکی آن را سخت تر کنیم. 
وقتی پای خودروهای لوکس و اسپرت در میان باشد، چه رنگ هایی 

در سرتان رژه می روند؟ 
بی شــک سوال بالا به سادگی مورد قبل نیست، اما اگر چند ثانیه 

درباره اش فکر کنید ماجرا خیلی ســاده تر از اینها خواهد شد. شما 
را نمی دانم، ولی برای من یکی که اســم خودروهای اسپرت همیشه 
با رنگ قرمز، نارنجی و گاهی مشــکی گره خورده است. مثلا همین 
محصولات فراری را در نظر بگیرید. اصلا مگر می شود ماشین فراری 
را در رنگــی به غیر از قرمز یا خودروهای لامبورگینی را در رنگی به 

جز نارنجی تصور کرد؟ 
استفاده از روانشناسی رنگ ها در برندینگ به شما کمک می کند تا 
طیف خاصی از رنگ ها را با پیام ویژه برندتان تحویل مشتریان دهید. 
همانطور که اغلب مردم دنیا تا ماشین قرمز یا نارنجی می بینند، یاد 
فراری و لامبورگینی می افتند، شــما هم می توانید در دنیای کسب 
و کار کاری کنیــد که برندتان با یک یا چند رنگ مشــخص عجین 
شــود. آن وقت بدون حتی یک دلار هزینه بازاریابی هر روز میلیون 
ها مشتریان به شما و محصولات تان فکر می کنند؛ به همین سادگی.

تقویت احساسات مشتریان
اگر از مشتری های دوآتیشه مک دونالد باشید، شاید برای تان جالب 
باشد که چرا همیشه وقتی دور و بر شعبه های این فروشگاه قدم می زنید 
به طور ناگهانی گشنه تان می شود. انگار مک دونالد به طور حیرت انگیزی 
می داند چطوری شــما را مجبور به خرید فست فودهای خوشمزه اش 
کند. ما اصلا دوســت نداریم پای فرمول هــای طلایی یا جادویی را به 
بحث مان باز کنیم، اما راستش را بخواهید مک دونالد واقعا یک فرمول 
جادویی بــرای این کار دارد و آن هم انتخاب رنگ های درســت برای 

لوگوی خودش است. ماجرا جالب شد، نه؟
ترکیب رنگ قرمز و زرد در لوگو مک دونالد شــاید برای خیلی از 
آدم ها یک ترکیب تصادفی باشد، اما حرفه ای های بازار خیلی خوب 
می دانند این ترکیب به هیچ وجه اتفاقی نیست. رنگ قرمز می تواند 
مثل آب خوردن احساســات مخاطب را درگیر کرده و از نظر روانی 
احســاس گشــنگی به آنها دهد. مک دونالد هم برای اینکه همیشه 
فست فودهایش شلوغ و پر از مشتری باشد، از این رنگ ها در لوگو و 
دکور داخلی و خارجی شعبه هایش استفاده می کند. دقیقا به همین 
خاطر وقتی شما از کنار شعبه های این برند عبور می کنید، مقاومت 
کردن در برابر خرید یک برگر خوشــمزه تبدیل به سخت ترین کار 

دنیا می شود؛ حتی سخت تر از صعود به قله اورست!
برندینگ وقتی با انتخاب رنگ های درســت و دقیق همراه شود، 
می تواند شــما را تــا آن بالا بالاها ببــرد و کاری کند که حتی یک 
مشتری هم از زیر دست تان در نرود. پس اگر شما هم دوست دارید 
تبدیل به برند محبوب مشــتریان شده و حتی یک مخاطب مستعد 
هم از کنار برندتان خیلی بی تفاوت عبور نکند، باید از همان اول کار 

رنگ های اصلی در برندینگ تان را با وسواس انتخاب کنید. 
برندسازی با چاشنی ثبات

بعضــی از تیم های فوتبال برای یک فصــل عالی بازی می کنند و 
بعد به کلی از گردونه رقابت با بزرگان خارج می شــوند. مثلا همین 
تیــم لسترســیتی را در نظر بگیرید. چند ســال پیــش این تیم با 
رانیری حسابی حال غول های انگلیس را گرفت و تبدیل به قهرمان 
شگفت انگیز لیگ برتر شد. با این حال در سال های بعد هر تیمی از 
راه رسید ســه چهارتا گل به قهرمان سابق زد و حسابی آبرویش را 
برد. داستان بعضی از کسب و کارها در عرصه برندینگ نیز دقیقا به 
همین شکل است. اگر شما با کوچک ترین موفقیتی دست از تلاش 
بکشــید، خیلی زود در قعر جدول لیگ قهرمانان کسب و کارها باید 
برای بقا دست و پا بزنید. درست در چنین لحظاتی است که اهمیت 
کار برندهایی مثل نایک یا مایکروســافت به چشم می خورد. خب به 
هر حال پشت دهه ها ثبات چنین برندهایی باید یک راز مهم وجود 

داشته باشد، مگر نه؟
 برندی مثل مایکروســافت همینطور الکی تبدیل به محبوب ترین 
تولیدکننده سیستم عامل در دنیا نشده است. ماجرا از این قرار است 
که مایکروســافت از همان نســخه های اولیه ویندوز حساب ویژه ای 
روی رنگ آبی باز کرده بود و از آن در رابط کاربری سیستم عاملش 
حسابی ســود برد. نتیجه امر اینکه این روزها هر خوره کامپیوتری 
کــه رنگ آبی می بیند، فورا یاد پنجره هــای ویندوز یا ارورهای ریز 
و درشــتش می افتد. خب مگر یک برند چه چیزی بیشــتر از اینکه 

مشتریان همیشه به یادش باشند می خواهد؟
وقتی شما از یک طیف رنگ مشخص برای برندینگ استفاده کنید 
و همیشــه یادتان باشد جزییات کمپین تان را با آن تنظیم کنید، به 
مرور زمان مشــتریان حتی با دیدن آن رنگ ها هم یاد شما خواهند 
افتاد. این یعنی بدون دســت زدن به ســیاه و سفید و فقط با کمی 
چاشنی استفاده مدام از رنگ های اصلی برند می توانید در بازار برای 

خودتان سری میان سرها دربیاورید. 
تنظیم درک مشتریان از برند

شما دوست دارید مشتریان چه درکی از برند شما داشته باشند؟ 
بعضــی از کارآفرینان دیوانه وار عاشــق معرفی برندشــان به مثابه 
کســب و کاری شاد و شوخ طبع هســتند. از طرف دیگر هم برخی 
از کارآفرینــان یک جلوه جدی و کاملا حرفه ای را ترجیح می دهند. 
فرقی ندارد شما به کدام یک از دو طرف این نمودار علاقه دارید، در 
نهایت این رنگ های لوگو و دیگر جلوه های بصری برندتان است که 

حرف آخر را می زند. 
برندهایی مثل اپل که همیشــه ســعی کرده اند جدی و قاطع به 
نظر برســند، معمولا میانه خوبی با رنگ های مشکلی و سفید دارند. 
اینطوری شــما می توانید خودتان را یک برند حرفه ای معرفی کنید 
کــه از قضا حد و حدود خودش را هم خیلی خوب می داند. حالا اگر 
در این بین برندی پیدا شــود که ماهیت بی نهایت شوخ و خودمانی 
داشــته باشد، اما از رنگ مشکی برای برندینگ استفاده کند، بی برو 

برگشت کلاهش پس معرکه خواهد بود. 
همانطور که هیچ کارگردانی نمی تواند فیلم بازها را مجبور کند روی 
خوش به اثرش نشــان دهند، شما هم نمی توانید مشــتریان را با زور 
و تهدید شــیفته برندتان کنید. در عوض تنها کاری که از دســت تان 
برمی آید، اســتفاده از ترکیب رنگ های درست با هویت برندتان است. 
اینطوری دســت کم مشتریان می دانند با چه نوع کسب و کاری طرف 

هستند و انتظارات درستی هم از آن خواهند داشت. 
اشتباهات رایج در برندسازی با چاشنی رنگ ها: فهرستی طلایی 

برای همه
حالا که متوجه شــدید رنگ ها تا چه اندازه برای برندینگ موفق 
مهم هســتند، باید کم کم برویم ســراغ اصل مطلب. قبول دارم تا 
همین جای کار هم یک ســفر بی نهایت طولانی با هم داشته ایم، اما 
اگر کمی بیشتر حوصله کنید، بخش جذاب ماجرا خیلی زود شروع 
می شــود. تا اینجای کار شــما فقط تیزر اولیه مقاله ما را مشاهده 
کرده ایــد، پس اجازه دهید بدون هرگونه مقدمه ای و تا دیر نشــده 
برویم ســراغ اصل مطلب. این شــما و این هم اشــتباهات رایج در 

برندینگ با چاشنی انتخاب رنگ ها.
دنبال کردن سرسری ترندها: اشتباهی بزرگ و رایج

خیلــی از کارآفرینان دوســت دارند هر روز یک ایــده تازه برای 
میخکوب کردن مشــتریان از خودشان نشــان دهند تا همه عاشق 
برندشــان باشــند. چنین هدف بزرگی به طور معمول خیلی راحت 
با دنبال کردن سرســری ترندهــا در زمینه برندینگ گره می خورد. 
شــاید فکر کنید این امر مشــکل خیلی بزرگی نیست، اما راستش 
را بخواهید چنین درکی از برندینگ می تواند یک شــبه تمام اعتبار 
برندتان را به باد دهد. هرچه باشــد احتیاط بی نهایت زیاد برندها در 

عرصه برندینگ باید یک دلیل مشخصی داشته باشد، مگر نه؟
در عرصه برندســازی هم مثل دنیای مد و پوشــاک گاهی اوقات 
ترندهای مختلف چشــم همه را خیره می کنــد. از آنجایی که همه 
مخاطب های روزنامه فرصت امروز کارآفرینان کاربلدی هستند، فکر 
می کنم نیازی به یادآوری این نکته نیست که دنبال کردن بی قید و 
شرط ترندها می تواند حسابی به کسب و کارتان آسیب بزند. اگر باور 
ندارید، کافی اســت که بازیگری فکــر کنید که به جای تمرین های 
سخت و تلاش برای پیدا کردن متد بازیگری مخصوص خودش فقط 
دنبال تقلیدهای دست چندم از ســتاره های هالیوودی باشد. شاید 
چنین بازیگری با خوش شانسی چند تا نقش در فیلم و سریال های 
کلیشــه ای پیدا کند، اما هرگز خبری از نامزدی در جشــنواره های 

معتبر سینمایی برایش نخواهد بود. 
ادامه در صفحه آخر

انتخاب رنگ برای برندینگ

اشتباهاتی که ممکن است برای شما هم اتفاق بیفتد!
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اخبار

بازدید وزیر کشور از پست برق ۴۰۰ کیلوولت باغملک
اهواز - شبنم قجاوند: وزیر کشور که به همراه رئیس جمهور به 
خوزستان سفر کرده است از پست ۴۰۰ کیلوولت باغملک شرکت 

برق منطقه ای خوزستان بازدید کرد.
احمد وحیدی وزیر کشــور و عبدالله ایزدپناه نماینده مردم ایذه، 
باغملک و دزپارت در مجلس ســورای اسلامی به همراه مسئولان 

محلی از پست ۴۰۰ کیلوولت باغملک بازدید کردند.
وزیـر کشـور در ایـن بازدیـد گزارشـی از عملیات نصـب ترانس 
سـوم ایـن پسـت بـه ظرفیـت ۲۰۰ مگاولـت آمپـر بـا پیشـرفت 
فیزیکـی ۹۴ درصـد و اعتبـار ۳۱۱ میلیـارد دریافـت کـرد کـه بنا 

اسـت تـا قبـل از پیـک بـار وارد مدار شـود. پسـت ۴۰۰ کیلوولـت باغملک که یکـی از پسـت های اصلی منطقه اسـت ۴۰۰ 
مگاولـت آمپـر در حـال حاضـر ظرفیـت دارد و بـا وارد مدار شـدن ترانس سـوم، ظرفیـت آن بـه ۶۰۰ مگاولت آمپـر افزایش 
پیـدا می کنـد. احمـد وحیـدی وزیـر کشـور در ایـن بازدید بر تسـریع در وارد مدار شـدن ترانس سـوم این پسـت تاکید کرد 
و همچنیـن پـروژه در دسـت اجـرای پسـت و خـط صیـدون را مورد بررسـی قـرار داد و از همـکاری و پیگیری بـرای تامین 
نقدینگـی مـورد نیـاز ایـن پـروژه ) ۳۵۰ میلیـارد تومان( سـخن گفت. بر اسـاس این گـزارش، چند تن مدیران شـرکت برق 
منطقـه ای خوزسـتان بـه نمایندگی از مدیرعامل، گزارشـی از وضعیت شـبکه برق و پروژه های در دسـت اجـرای این منطقه 
بـه وزیـر کشـور و نماینده مجلس ارائه کردند. گفتنی اسـت با حضور رئیس جمهـور در نیروگاه دوکوهه اندیمشـک، ۸۷ هزار 

میلیـارد ریـال پروژه شـرکت برق منطقه ای خوزسـتان افتتاح شـد.

 ۶ هزار و ۹۳۲ میلیارد ریال حقوق دولتی معادن در استان مرکزی وصول شد
اراک-  فرناز امیدی: مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان 
مرکزی گفت: ۶ هزار و ۹۳۲ میلیارد ریال حقوق دولتی معادن سال 
گذشــته در این استان وصول شد که نسبت به مدت مشابه قبل از 
آن، بیش از ۱۰۵ درصد رشد داشت. علی جودکی افزود: ۲۱ پروانه  
بهره برداری با ذخیره قطعی هشت میلیون و ۶۳۵ هزار تن و ظرفیت 
استخراج ۴۵۲ هزار تن پارسال در استان مرکزی صادر شد. وی بیان 
کرد: ۲۸۶ میلیارد ریال سرمایه گذاری در این مدت از سوی بخش 
خصوصی در معادن این استان صورت گرفت که در این فرآیند بیش 

از ۱۴۴ فرصت شغلی جدید ایجاد شد.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مرکزی با بیان اینکه چهار پروانه اکتشاف و هفت گواهی کشف نیز سال گذشته در 
نقاط مختلف این استان صادر شد، اظهار کرد: بهره گیری هر چه بیشتر از ظرفیت معادن همراه با نظارت گسترده این سازمان در 
دستور کار قرار دارد. جودکی بیان کرد: ۳۶ نوع ماده معدنی از ذخایر قطعی استان مرکزی در حال استخراج است که بیشترین 
آن مربوط به معادن تراورتن با۱۰۰ فقره و سنگ لاشه با ۹۸ فقره است و بیشتر این معادن در شهرستان های محلات، ساوه و 

زرندیه مستقر است.
وی با اشاره به اهم اقدامات اداره کل صنعت معدن و تجارت استان مرکزی، افزود: برگزاری مزایده واگذاری تراورتن باقرآباد 
B۴ و صدور پروانه بهره برداری به نام برنده مزایده، تعیین تکلیف معادن دارای گواهی کشف و پروانه اکتشاف منتسب شده 
در ســامانه کاداستر و تجمیع محدوده های طلای معادن، از جمله اقدامات مهم اداره کل صنعت معدن و تجارت این استان 
در ســال گذشته است. مدیرکل اداره صنعت معدن و تجارت استان مرکزی، تکمیل و اجرای سامانه جدید مانیتورینگ در 
شهرستان محلات، معرفی ۱۲ فقره معدن در جهت تایید و تعیین تاریخ برگزاری مزایده وزارت متبوع، پروانه های اکتشاف 
بلاتکلیف به تعداد ۵۰ فقره و برگزاری گردهمایی در محل نمایشگاه سنگ محلات در مهرماه سال گذشته را از دیگر اقدامات 
دانســت. ۶۱۹ معدن دارای پروانه بهره برداری با ظرفیت اســتخراج ۲۷ میلیون ۷۰۰ هزار تن و ذخیره قطعی یک میلیون 
۳۵۲ هزار تن با میزان سرمایه گذاری هشت هزار و ۱۷ میلیارد ریال در استان مرکزی فعال است و حدود پنج هزار نفر نیز 

در این بخش اشتغال دارند.

برگزاری رزمایش کمک مومنانه در منطقه ۹ عملیات انتقال گاز
ساری – دهقان : مدیر منطقه ۹ عملیات انتقال گاز از برگزاری 
رزمایش کمک مومنانه با مشــارکت کارکنان این منطقه عملیاتی 

خبر داد.
به گــزارش خبرنگار مازندران به نقــل روابط عمومی منطقه ۹ 
عملیات انتقال گاز، محی الدین مفخمی با بیان اینکه در راســتای 
منویات مقام معظم رهبری در خصوص کمک به نیازمندان، رزمایش 
کمک مومنانه با مشارکت کارکنان در این منطقه عملیاتی برگزار 
شــد، اظهار کرد: در این مرحله از کمک مومنانه تعداد ۱۰۰ بسته 
معیشــتی برای خانواده های نیازمند در استان های شمالی تهیه و 

میان آنان توزیع شد. وی به رزمایش کمک های مومنانه منطقه ۹ در سال های اخیر نیز اشاره کرد و یادآور شد: از سال ۹۹ 
تاکنون ۸ مرحله کمک مومنانه در قالب تهیه بسته های معیشتی و لوازم التحریر و توزیع میان خانواده های بی بضاعت و کم 
برخوردار انجام شده است. مدیر منطقه ۹ با قدردانی از کارکنان و تاکید بر ضرورت کمک به نیازمندان جامعه، خاطرنشان کرد: 
این اقدامات و فعالیت های خداپسندانه در این منطقه عملیاتی همواره با استقبال و مشارکت کارکنان همراه بوده و به لطف 

خداوند متعال تدوام خواهد داشت.

امام جمعه ایلام:
برگزاری شورای فرهنگی منطقه هفت صنعت نفت در ایلام، یک فرصت است

ایلام-هدی منصوری:نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه ایلام با اشاره به اینکه برگزاری جلسه شورای فرهنگی منطقه 
هفت صنعت نفت در ایلام یک فرصت است، گفت: استان ایلام و کنگره بزرگ اربعین فرصتی خاص است که خداوند برای این 
دیار ایجاد نمود که امام حسین)ع( به ما عطا کرده و در واقع کل حرکت اربعین، یک کار فرهنگی است. حجت الاسلام " الله نور 
کریمی تبار" در دومین جلسه شورای فرهنگی منطقه هفت صنعت نفت که به میزبانی شرکت گاز استان ایلام برگزار شد، افزود: 
در عرصه فرهنگی نیازمند یک برنامه منسجم هستیم که این موضوع مهمترین ابزار در برابر تهاجم فرهنگی دشمن است. وی 
اظهار داشت: مردم استان ایلام در دوران دفاع مقدس در آن شرایط سختی که دشمن تهدید کرد شهرها را بمباران می کند، به 
دامن کوه ها و جنگل ها پناه برده و هیچگاه در برابر دشمن بعثی، صحنه را خالی نکردند و شجاعانه تا پای جان ایستادند و این 

حماسه موجب شد مردم دیار ایلام، خادم زائران عتبات عالیات باشند.
حجت الاســلام کریمی تبار به اهمیت معنوی و جهانی پیاده روی اربعین حسینی و میزبانی استان ایلام به عنوان پایتخت 
اربعین حسینی در کشور اشاره کرد و گفت: باید با تمام توان از ظرفیت های لازم برای ایفای نقش فرهنگی در میزبانی از زوار 
اربعین استفاده شود. امام جمعه ایلام با بیان اینکه در راستای کارهای فرهنگی اربعین هزینه ها باید هدفمند باشد، افزود: انتظار 
می رود مســائل مطرح در این جلســات دنبال و تنها به یک نشست محدود نشود، چرا که در چنین نشست هایی تولید فکر و 
اندیشــه، ضروری است.  همچنین مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشاره به اینکه اقدامات قابل قبولی در حوزه  فرهنگی 
درون ســازمانی در زمینه های مختلف انجام می شود، گفت: برگزاری چنین جلساتی در سطح ملیّ و منطقه ای باعث می شود 
که کارهای فرهنگی در بیرون از سازمان هم انجام شود. “ محمود کشاورز” با بیان اینکه استان ایلام در زمان جنگ تحمیلی 
بیش از ۳ هزار شهید تقدیم نظام و آرمان های انقلاب کرده است، افزود: انجام کارهای فرهنگی باعث می شود که فرهنگ ایثار و 

شهادت در بین جوانان امروزی نهادینه شود.
وی با اشاره به اینکه ایلام نگین خدمت به زائرین اربعین است، اظهار داشت: برنامه ریزی برای توسعه فعالیت های فرهنگی در 
همه زوایای زندگی اعم از خانواده و محیط کار، چراغ راهی برای تعالی و افزایش بهره وری است. مدیرعامل شرکت گاز استان 
به برگزاری دومین جلســه شورای فرهنگی منطقه هفت صنعت نفت در ایلام اشاره کرد و گفت: استان های ایلام، کرمانشاه، 
همدان، لرستان و کردستان دارای بارقه های عمیقی از فرهنگ غنی ایرانی،اسلامی هستند و مفاهیمی که در این مناطق شکل 
می گیرد می تواند آثار ارزنده خود را در سطح کشور برجای گذارد. کشاورز با بیان اینکه فرهنگ یک مفهوم چند جانبه با ظرافت 
خاص است، اظهار داشت: تمامی برنامه های فرهنگی ابلاغی شرکت ملّی گاز ایران در این مجموعه جاری و اجرایی شده است. 
این جلسه با حضور مدیران عامل و اعضای شورای فرهنگی ۱۷ شرکت صنعت نفت منطقه غرب کشور به میزبانی شرکت گاز 

استان ایلام برگزار گردید.

تقدیر از سیمبانان برترمخابرات شهرستان گرگان  
گرگان- خبرنگار فرصت امروز: از ســیمبانان برتر مخابرات شهرستان گرگان تقدیر شد. به گزارش اداره روابط عمومی 
مخابرات منطقه گلستان  طی جلسه ای از چهار سیمبان برتر مخابرات شهرستان گرگان  تقدیر شد. در این جلسه دکتر غلامعلی 
شهمرادی ضمن تقدیر از همکاران  ، فعالیت سیم بانان را  سخت وپرمسئولیت دانست وگفت: به وضوح مشخص شده کارسیم 
بانی کار ساده وآسانی نیست ومشترکین جهت رفع خرابی ها در کمترین زمان از سیم بانان انتظار دارند. وی افزود: با برگزاری 
نشست وجلساتی  با سیمبانان سطح استان باید از نظرات وتجارب آنها  استفاده نمود زیرا آنان  در میدان کار هستند وبا آگاهی 
بیشتر نسبت به موانع می توان از این طریق نسبت به ارائه خدمات دقیق و رفع خرابی بی معطلی  اقدام کرد  .  لازم به ذکر است 

در پایان  این جلسه از همکاران سیم بان آقایان حسینی ، وردان ، رجایی و کوه نشین تقدیر و تجلیل شد .

تجمع پرندگان روی شبكه های توزیع برق باعث قطعی لحظه ای برق در 
استان گلستان

گرگان- خبرنگار فرصت امروز: ورود پرندگان مهاجر از گونه "ســار" و نشستن گروهی آن ها بر روی سیم های شبکه 
برق، باعث بروز اختلال در برخی از نقاط بر روی شبکه ۲۰ کیلو ولت توزیع  شد. موسوی افزود؛ این روزها نشستن سارها 
بر روی سیم های برق، سبب ایجاد اختلال و خاموشی برق در برخی از نمی شود. رحمت قره خانی افزود؛در سالهای گذشته 
نیز در فصل بهار ســارهای مهاجر بویژه از خراسان شــمالی با تعداد کمتری وارد گلستان می شدند و مشکل خاصی ایجاد 
نمی کردند اما امسال و سال گذشته با توجه به خشکسالی شدید استان همجوار، جمعیت بیشتری از این پرندگان به استان 
وارد که نتیجه گروهی نشستن آنها روی سیم های برق، اختلال در شبکه توزیع ایجاد و باعث بروز خاموشیهای لحطه ای در 
شبکه شده اند.تجمع این پرندگان روی سیم های شبکه توزیع برق باعث قطعی لحظه ای شبکه اصلی برق و سوختن فیوز در 
شبکه های فرعی می شود که با وجود اعزام تیم های شرکت برق برای رفع مشکل خرابی ها به دلیل تعدد موارد خاموشی ، در 
برخی مواقع وصل شدن مجدد برق زمان بیشتری نیاز دارد.رحمت قره خانی مدیر دفتر روابط عمومی در ادامه بیان داشتند: 
اقدامات مختلفی مانند تغییر آرایش شبکه توزیع برق و نصب اسپیسر )فاصله گذار( بین خطوط درمحل تجمع این پرندگان 
برای پیشگیری از بروز اختلال انجام شد اما به سبب گستردگی شبکه و زیاد بودن تعداد جمعیت سارها همچنان در نقاط 

مختلف ایجاد نوسان مینمایند.

مشترکین گرامی شرکت گاز استان گلستان شكایات و مطالبات خود را با 
شماره تماس ۱۵۹۴ اعلان نمایند

گرگان- خبرنگار فرصت امروز: سید جلال ابوالقاسمی رئیس روابط عمومی شرکت گاز استان گلستان با بیان خبر فوق  
از اعلان شماره تماس با کد خدماتی ۱۵۹۴  در شرکت گاز خبر داد.وی در این رابطه گفت: در راستای مسئولیت اجتماعی و 
تسریع در پیگیری و مرتفع نمودن مشکلات و مطالبات  مردمی ، به منظور ارائه خدمات مطلوب در حوزه مشتریان و پاسخگویی 
یکپارچه و مناسب در بخش های مشترکین  و متقاضیان گاز سطح استان گلستان بویژه در بخش صنعتی ،تلفن گویا  با کد 
خدماتی  شــماره  ۱۵۹۴  راه اندازی شــده و قابل بهره برداری می باشــد.وی تصریح کرد: از این پس همکاران ، متقاضیان و 
مشترکین عزیز استان  می توانند با گرفتن شماره تلفن گویای چهار رقمی ۱۵۹۴  از طریق تلفن های ثابت یا همراه )بدون 
گرفتن کد( با شــرکت گاز ارتباط برقرار نمایند و از ۴ مورد خدمت برنامه ریزی شــده آن و انتخاب  شماره داخلی مورد نظر، 
خدمات خود را مشــخص و درخواست خود اعلان نمایند .  رئیس روابط عمومی شرکت گازاستان  گلستان با بیان اینکه این 
خدمات شــامل پرداخت خدمات الکترونیکی و پرداخت قبوض گاز ، گازرســانی به صنایع ، اعلان شکایات مردمی و ارتباط با 
دبیرخانه می باشد ، اظهار داشت: یکی از این خدمات ، اعلان شکایات مردمی با شماره داخلی ۳   می باشد که مربوط به حوزه 
واحد روابط عمومی اســت. وی ادامه داد :در این رابطه پس برقراری ارتباط با این بخش ، کارشناس مربوطه بصورت مستقیم 
پاسخگوی درخواست ها مردمی بوده و چنانچه بعد از ساعت اداری باشد پیام های مردمی بصورت خودکار به همراه  ثبت شماره 
تماس مشترک ، ضبط شده و کارشناس واحد صبح روز بعد ، شکایات و یا درخواست های مربوطه را ضمن تماس با مخاطب 

، مورد بررسی و پیگیری قرار می دهد.

اهواز - شــبنم قجاوند: با حضور رئیس جمهور در 
نیروگاه دوکوهه اندیمشک، ۸۷ هزار میلیارد ریال پروژه 

شرکت برق منطقه ای خوزستان افتتاح شد.
محمود دشــت بزرگ مدیرعامل این شرکت در آیین 
افتتــاح این پروژه ها در نیــروگاه دوکوهه با ارائه گزارش 
به رئیس جمهور، بیان کرد: نیروگاه دوکوهه اندیمشــک 
از طریق یک پســت برق ۲۳۰ کیلوولت و دو خط ۲۳۰ 
کیلوولت دو مداره، برق ســه شهر بزرگ استان را تامین 
می کند. وی بــا بیان اینکه یک خط دومداره به شــهر 
اندیمشــک و یک خط دو مداره به شــهرهای هفت تپه 
و شــوش برق نیروگاه دوکوهه را منتقل می کند، افزود: 
تا قبــل از احداث این نیروگاه نقطــه ژرف ولتاژی برق 
خوزســتان در شوش و هفت تپه بوده است که با احداث 

این نیروگاه مساله حل خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان به 
رئیس جمهور توضیح داد: پســت ۲۳۰ به ۳۳ کیلوولت 
اندیمشک که با سیستم Dcs اجرا شده تامین برق طرح 
بزرگ آبرسانی غدیر را انجام می دهد و این پست قدرتمند 

برق این پروژه را تامین می کند.
دشــت بزرگ بیان کرد: پروژه هایی که امروز به دستور 
رئیس جمهور افتتاح می شــوند در ۱۲ شــهر خوزستان 
هستند و در قالب این پروژه ها برق ۲ صنعت بزرگ استان 

تامین می شود.
وی اضافه کرد: ۶۵۰ مگاولت آمپر برق شــرکت فولاد 
خوزســتان از طریق پســت ۴۰۰ به ۲۳۰ کیلوولت که 
امروز افتتاح می شــود تامین می شود و تامین برق پروژه 

ngl۹۰۰ شرکت مناطق نفتخیز جنوب از طریق پست 
۲۳۰ به ۳۳ کیلوولت پازنان به ظرفیت ۱۰۰ مگاولت آمپر 
که امروز در بهبهان مورد بهره برداری قرار می گیرد، انجام 

خواهد شد.
وی ادامه داد: در مجموع ۳۶ صنعت بزرگ در خوزستان 
وجود دارد که با پروژه هایی زیرساختی برق اجرا شده، هر 
صنعتی که تقاضای برق کند وزارت نیرو این آمادگی را 

دارد که ظرفیت مناسب در اختیار آنها قرار دهد.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان اظهار کرد: 
از مجموع پروژه هایی که در ســال ۱۴۰۱ احداث شــده 

۲۳۸۹ مگاولت آمپر به شــبکه انتقال خوزستان اضافه 
شــده که در طول تاریخ برق خوزستان بی سابقه و یک 
رکورد بوده است. بر اساس این گزارش، پس از توضیحات 
و ارائه گزارش مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان، 
با دستور آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور،  ۸۷ 
هزار میلیارد ریال پروژه  شرکت برق منطقه ای خوزستان 
شامل ۲۷ پروژه به ظرفیت ۲۳۸۹ مگاولت آمپر در بخش 
پست، ۱۲۸ کیلومتر مدار خطوط انتقال برق، ۲۵ مگاوات 
ظرفیت نیروگاه DG و ۴.۸ مگاوار بانک خازنی به صورت 
همزمان از طریق ویدئو کنفرانس در پست برق سبزآب 

اندیمشک و نیروگاه میانرود افتتاح شدند.
از جمله این پروژه ها می توان به فاز اول ۳ پست ۱۳۲ 
به ۳۳ کیلوولت GIS کارون، خزامی و کیانشهر ۱ ) مقاوم 
در برابر آلودگی و گرد و غبار( و توسعه پست ۱۳۲ به ۳۳ 
کیلوولت گلستان در اهواز، فاز اول پست ۲۳۰ به ۱۳۲ و 
۳۳ کیلوولت سبزآب اندیمشک و خطوط دومداره ۲۳۰ 

کیلوولت نیروگاه دوکوهه اندیمشک اشاره کرد.
توسعه پست ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت ذوالفقاری و شهرک 
صنعتی در آبادان، توســعه پست ۲۳۰ به ۱۳۲ کیلوولت 
هفت تپه اصلی و آهودشت در شوش، توسعه پست ۴۰۰ 
کیلوولت نیروگاه خرمشهر و احداث نیروگاه ۲۵ مگاواتی 
میانرود و توسعه پست ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت مدرس در 
دزفول نیز دیگر پروژه های افزایش ظرفیت زیرساخت های 

برق در خوزستان بوده که به افتتاح رسید.
بهینه سازی و نوسازی پست ها و خطوط انتقال و فوق 
توزیع درشــبکه برق اســتان از جمله شوشتر، میانرود، 
میانکوه، عبدالخان و مارون از دیگر پروژه های هستند که 

با دستور رئیس جمهور به افتتاح رسیده است.
احداث پســت ۴۰۰ به ۲۳۰ کیلوولت آرنا در اهواز با 
هدف افزایش قابلیت اطمینان تامین برق فولاد خوزستان 
و پست ۲۳۰ به ۳۳ کیلوولت پازنان در بهبهان برای تامین 
برق پروژه NGL۹۰۰ شرکت مناطق نفتخیز جنوب نیز 
از جمله پروژ هایی است که برای تامین برق بخش صنعتی 
به افتتاح رسیده است. ســاختمان مرکزی شرکت برق 
منطقه ای خوزســتان ) ساختمان امام رضا )ع(( در اهواز 

نیز در این مراسم به افتتاح رسید.

بوشهر- خبرنگار فرصت امروز: معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
بوشــهر با بیان اینکه استان بوشــهر در ۲۰ حوزه تخصصی نمایشگاه اکسپو 
شرکت می کند بر لزوم جذب بازارهای هدف خارجی به سمت تولیدات بوشهر 
تاکید کرد. به گزارش روابط عمومی استانداری بوشهر، علی باستین در نشست 
برنامه ریزی برای حضور بوشهر در پنجمین نمایشگاه اکسپو اظهار داشت: استان 
بوشهر با توجه به ظرفیت بالایی که دارد می تواند در این نمایشگاه به اهداف 
مورد نظر برسد. وی با بیان اینکه در ۲۰ حوزه تخصصی در نمایشگاه اکسپو 
شــرکت می کنیم افزود: علاوه بر معرفی ظرفیت های ســرمایه گذاری استان 
بوشهر، باید تولیدات استان که قابلیت صادرات دارند نیز به طرف های خارجی 
معرفی کنیم. معاون اقتصادی استاندار بوشهر خاطر نشان کرد: بوشهر در حوزه 
پتروشیمی و نفت و گاز جایگاه خاصی دارد و در شیلات و نخیلات و خرما و 
همچنین معدن نیز وضعیت مناسبی دارد که لازم است در این نمایشگاه ارائه 
شود. باســتین تصریح کرد: جذب بازارهای هدف خارجی به سمت تولیدات 
بوشــهر، منجر به افزایش تولید و بهبود اشــتغال در استان می شود و در این 
مسیر از هیچ تلاشی فروگذار نمی کنیم. وی اضافه کرد: کالاهایی که برند شده 
و صادرات محور هستند، مزیت های نسبی استان به شمار می روند و روی این 

تولیدات باید مانور بدهیم.

معاون اقتصادی استاندار بوشهر گفت: در این نمایشگاه امکان دیدارهای ۲ 
طرفه با طرف های تجاری که سابقه خرید از محصولات بوشهر را داشته و جذب 
هیات های تجاری برای یافتن بازارهای جدید فراهم است. باستین تاکید کرد: 
در این فرصت کوتاه از هیات های تجاری دولتی و خصوصی کشورهای مختلف 
به صورت رسمی دعوت شود تا از غرفه های بوشهر بازدید کنند و با محصولات 
مزیتی و فرصت های سرمایه گذاری این استان آشنا شوند.  وی افزود: دومین 
هدف بوشــهر در این رویداد اقتصادی باید معرفی ظرفیت های استان بوشهر 
منطبق با نقشــه آمایش سرزمینی باشــد تا به تقویت زنجیره های ارزش در 
این اســتان کمک شود. معاون اقتصادی استاندار بوشهر ادامه داد: باید از این 
فرصت برای معرفی ظرفیت های موجود به ســرمایه گذاران داخلی و خارجی 
بهره برد تا به کمک این سرمایه ها، زنجیره تولید محصولات مزیتی در استان 
چیدمان شود. باســتین بیان کرد: شیلات در واقع، قطب اصلی ظرفیت های 
سرمایه گذاری بوشهر است و علاوه بر آن، معدن نیز نیازمند توجه بیشتر است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری بوشهر، برگزاری نشست هایی 
فشرده با شرکت های بزرگ و هلدینگ ها پیش از سفر اسفندماه رئیس جمهور 
به این استان را نمونه ای موفق از رایزنی های اقتصادی برای معرفی ظرفیت ها 
دانست که منجر به ۳۲ تفاهم نامه برای اجرای ۱۳۰ طرح با اعتبار ۷۶۰ هزار 

میلیارد تومان شد. باستین از دســتگاه های دولتی صنعت، معدن و تجارت، 
گردشــگری، تعاون، شــیلات، پارک علم و فناوری، جهاد کشاورزی، شرکت 
نمایشگاه های بین المللی، امور اقتصادی و مدیریت و برنامه ریزی بوشهر خواست 
تا برنامه ها و پیشنهادهای خود را برای حضور و ارائه هرچه بهتر ظرفیت های 
صادراتی و فرصت های ســرمایه گذاری این اســتان در نمایشگاه بین المللی 

توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ارائه کنند.

لرستان- خبرنگار فرصت امروز: رئیس دانشگاه لرستان در نشست با 
اصحاب رسانه استان لرستان گفت: »رسالت رسانه ها، انبیایی است«.

به گزارش روابط عمومی دانشــگاه لرســتان، دکتر علی نظری، غروب روز 
یکشنبه، ۲۷ فروردین ماه در نشست خبری با حضور خبرنگاران استان لرستان 
که در سالن شهیدمیربهرسی دانشگاه لرستان برگزار شد تشریح کرد: »جایگاه 
قلم تا جایی اســت که خداوند متعال به آن سوگند خورده است: نون و القلم 
و ما یسطرون«. دکتر نظری توضیح داد: »جایگاه قلم یک جایگاه ارزشمند و 
قدسی است به شرط آنکه در چارچوب توحید و اندیشه ناب الهی باشد«. وی 
اظهار داشــت: »رسالت قلم آن است که انســان را ارتقاء می دهد و به معراج 
می رســاند«. دکتر نظری بیان کرد: »رسانه ها به دنبال کشف حقایق هستند؛ 
این یک رسالت انبیایی است«. وی ادامه داد: »از بعُد دیگر، معلمان و استادان 

دانشــگاه هم چنین رسالتی را برعهده دارند؛ آن ها هم به دنبال کشف حقایق 
هستند«. رئیس دانشگاه لرستان تصریح کرد: »رابطه بین رسانه و دانشگاه یک 
رابطه دوسویه و تعامل دوطرفه است و هر دو، رسالت کشف حقیقت را برعهده  
دارند«. رئیس سازمان بسیج اساتید استان لرستان افزود: »یکی از اقداماتی که 
باعث جاودانگی رسانه ها می شود این است که قلم را در راه ترویج تعالیم قرآن 

کریم و پاسداشت شهدا به کار ببرند«.
دکتر علی نظری تبیین کرد: »چه خوب است رسانه ها از یک سو مطالبات 
مردم را منعکس و پیگیری کنند و از ســوی دیگــر، به کارگزاران برای رفع 
مشکلات جامعه، کمک کنند« وی بیان کرد: »رسانه ها رسالت دارند فرهنگ 
عمومی جامعه را ارتقاء بدهند؛ ارتقای فرهنگ عمومی جامعه باعث کاهش 
ناهنجاری های اجتماعی می شــود«. وی در بخش دیگــری از گفته هایش 
گفت: »در دانشــگاه لرستان اتفاقات بســیار مبارکی در حال رخ دادن است؛ 
ترکیب نیروی انســانی که در دانشگاه لرســتان وجود دارد ترکیب جوانی و 
نشــاط همراه با تجربه و دانش اســت«. رئیس دانشگاه لرستان تشریح کرد: 
»از برنامه های مهم دانشــگاه لرستان حرکت کردن در مسیر تقویت و ارتقای 
ابعاد بین المللی دانشــگاه است؛ در این راســتا تفاهم نامه هایی بین دانشگاه 
لرستان با دانشگاه های کشورهای همسایه و غیرهمسایه منعقد شده است«. 
وی توضیح داد: »بودجه عمرانی که به دانشگاه لرستان اختصاص داده شده 
اســت رشد قابل توجهی داشته اســت«. دکتر علی نظری ادامه داد: »پروژه 
تقاطع غیرهم ســطح ورودی دانشگاه لرستان فعال شده است و امیدواریم تا 
اول مهرماه سال جاری و شاید هم زودتر، افتتاح بشود«. دکتر نظری ادامه داد: 

»در این مدت، دانشکده شیمی افتتاح و دانشکده منابع طبیعی نیز ایجاد شد 
که هر دو دارای ظرفیت های فاخر نخبگانی هستند«. رئیس دانشگاه لرستان 
خبر داد: »در بخش پژوهانه اســاتید دانشــگاه لرستان نیز خوب عمل شده 
اســت؛ به گونه ای که حدود سه میلیارد تومان به این موضوع مهم اختصاص 
داده شــده اســت«. دکتر نظری بیان کرد: »آنچه اهمیت دارد اینکه تلاش 
کرده ایم امورات و کارهای دانشگاه لرستان برمبنای مفهوم قرآنی گره گشایی 
و اصلاح امور، پیش بروند«. رئیس دانشــگاه لرســتان گفت: »یادواره بزرگ 
شهدای دانشــجویی استان لرستان با حضور مسئولان کشوری و استانی در 
دانشگاه لرستان برگزار می شود؛ از رسانه ها تقاضا دارم برای انعکاس خبرهای 
کنگره ملی بزرگداشت شهدای استان لرستان و یادواره شهدای دانشجوی این 

استان، پای کار بیایند«.
دکتر علی نظری افزود: »دانشگاه لرستان در راستای تقویت نهضت ترجمه از 
درون به بیرون، ترجمه زندگی نامه شهدای استان به سایر زبان های دنیا از جمله 
زبان  انگلیستی را آغاز کرده است«. وی خطاب به رسانه ها گفت: »از رسانه های 
استان تقاضا دارم بخشی از مطالب رسانه ی خود را به معرفی شهدای والامقام 
اختصاص بدهند«. رئیس دانشــگاه لرستان خبر داد: »در اردیبهشت ماه سال 
جاری کنفرانس ملی و بین المللی ریاضی در دانشگاه لرستان برگزار می شود که 
یک رویداد مهم علمی است و چند چهره بین المللی ریاضی به صورت مجازی 
در این کنفراس که توسط دانشکده علوم پایه دانشگاه لرستان برگزار خواهد 
شد شرکت می کنند؛ از رسانه های استان تقاضا دارم در زمینه انعکاس خبری 

این رویداد مهم علمی استان هم پای کار بیایند«.

قم- خبرنگار فرصت امروز: کتاب »سید لری« نوشته صدیقه شاهسون 
توسط انتشارات کتاب جمکران با مشارکت ستاد کنگره ملی شهدای استان قم 
منتشر و راهی بازار نشر شد. به گزارش پایگاه خبری تحلیلی جمکران، کتاب 
»سید لری« نوشته صدیقه شاهسون توسط انتشارات کتاب جمکران به تازگی 
با مشارکت ستاد کنگره ملی شهدای استان قم منتشر و راهی بازار نشر شده 
است. این کتاب در قالب خاطره  نگاری نوشته شده است و خاطرات فرزندان، 
دوستان و همرزمان شهید »سیدمحمد هاشمی« را روایت می کند. سیدمحمد 
هاشمی پیرمرد ترک زبان و اهل روستای گرگین بیجار، بعد از شهادت پسرش 
سیدعلی هاشمی از اولین شهدای پاسدار کردستان، کشاورزی را رها کرده و 
به همراه همســرش مریم و دیگر فرزندانش راهی قم می شود. بعد از سکونت 
در قم در پایگاه بســیج طفلان مسلم نیروگاه قم عضو شده و به جبهه اعزام 
می شود. حضورش در جبهه باعث دلگرمی رزمنده هاست. شهید هاشمی در 
میان رزمندگان به صبوری، خنده رویی و عبادت و خوش رویی زبانزد شــده. 

در تمام مدت حضور در جبهه حرفی از فرزند شهیدش نمی زند و در پاسخ به 
سوالِ اهل کجایی می گوید: سیدلردنم یعنی از سادات هستم. وقتی احوالش را 
جویا می شوند می گوید: قربان اولوم یعنی فدای تو بشوم. آنقدر تودار و کم حرف 
بود که فرماندهان به او مشکوک می شوند و برای شناسایی هویت واقعی سید 
او را در قم و در زمان مرخصی تعقیب می کنند تا مطمئن بشوند نفوذی دشمن 
نیست! وی سرانجام در جزیره مجنون مجروح می شود و به شهادت می رسد 
و به خاطر عقب نشــینی رزمندگان از منطقه پیکرش مهمان جزیره مجنون 

می شود و بعد از ۱۳ سال و ۵ ماه پیکر مطهرش باز می گردد.
در بخشی از این کتاب می خوانیم:

عملیات نزدیک است و بچه های تدارکات کیسه های حنا را توزیع می کنند. 
تعدادی از بچه هــا حناها را خیس می کنند تا قبل از عملیات بین رزمنده ها 
پخش کنند. ســر به سر هم می گذارند و با شوخی و خنده، حنا سر و دست 
هم می مالند. حنابندان کردن یک طرف ماجرا اســت و شســتن آن، لب آب 

یخ رودخانه، ماجرای دیگری دارد! سیدلری مثل پدربزرگی با محاسن سفید 
و همیشــه در سکوت هم سر و ریشش را حنا گذاشــته است. دارد کارش را 
انجام می دهد ولی لبش به ذکرهای همیشگی اش می جنبد! از دور به او خیره 
می شــوم؛ چقدر به چشمم مثل حبیب بن مظاهر می آید. یاد کربلا می افتم و 
شب عاشورا برایم تداعی می شود. این کتاب در ۱۴۰ صفحه و قیمت ۶۱ هزار 

تومان عرضه شده است.

 افتتاح ۸۷ هزار میلیارد ریال پروژه 
برق منطقه ای خوزستان با حضور رئیس جمهور

معاون أقتصادي استانداربوشهراز حضوراستان 
بوشهردر ۲۰حوزه تخصصي نمایشگاه اکسپوخبر داد 

رئیس دانشگاه لرستان در نشست با خبرنگاران: 

رسالت رسانه ها انبیایی است

توسط انتشارات کتاب جمكران و با مشارکت ستاد کنگره ملی شهدای استان قم

کتاب »سید لری« منتشر شد

اصفهان_ فائزه مرادیان:   مدیرعامل فولاد مبارکه در نشست خبری که 
با حضور خبرنگاران در اصفهان برگزار شــد، ضمن تشریح ویژگی های یک 
بنگاه اقتصادی موفق گفت : رشــد و توســعه، همواره با نوآوری همراه است. 
وی فولاد مبارکه را بزرگترین تولیدکننده آهن اسفنجی در منطقه ذکر نمود 
و گفت : امروز این شــرکت، زنجیره تامین گســترده شامل بیش از ۲۵۰۰ تا 
۳۰۰۰ شــرکت بوده و دارای شبکه بزرگی از مشتریان بالغ بر ۱۰۰۰ کارخانه 
است. مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان فلسفه وجودی این شرکت را مسئولیت 
پذیر بودن برای خلق آینده ای بهتر عنوان نمود و گفت : رسالت فولاد مبارکه 
بالاتر از تولید یک محصول بوده و چشم انداز آن الگوی ملی بنگاه داری است. 
محمدیاسر طیب نیا  به بخشی از گزارش عملکرد سال ۱۴۰۱ پرداخت و افزود 
: فولاد مبارکه اصفهان با سهم حدوداً ۲۰ درصدی در تولید ورق های فولادی 
تخت، به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده این محصول در غرب آســیا و شمال 
آفریقا )MENA( شناخته می شود. این مجموعه در تولید ناخالص داخلی 
سهم ۱.۵ درصد و در تولید ناخالص داخلی صنعت سهم ۶.۵ درصدی دارد. وی 
گفت : این رشد چشمگیر تولید در حالی بوده که چندین ماه قطعی گسترده 

برق و گاز داشته ایم.
طیب نیا ، درصد تولید فولاد در کشور را رتبه دهم جهان برشمرد و از سهم 

۳۰ درصدی تولید فولاد مبارکه در کشــور، گفت : این شرکت همواره از ۱۰۰ 
درصد ظرفیت تولید خود استفاده می کند. میانگین استفاده از ظرفیت اسمی 
در کشور حدود ۶۵ درصد است اما با توجه به عدم وجود زیرساخت های لازم، 
این استفاده از ظرفیت کمتر خواهد شد. وی ، سال ۱۴۰۱ را سال  رشد تولید 
برای فولاد دانســت و عنوان کرد :  ســال گذشته در فولاد مبارکه بیش از ۶۱ 
رکورد تولید در بخش های مختلف داشــتیم، در گندله سازی ۳.۸ درصد رشد، 
آهن اسفنجی ۱۰ درصد، در تختال ۱۰ درصد، کلاف گرم ۷ درصد رشد  حاصل 
شده است. کسب رکورد ها در فولاد مبارکه یک نهضت بوده  و می توان گفت:، 
فولاد مبارکه الگوی ملی بنگاه داری اســت. مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ،  
رشد ۱۰ برابری سرمایه گذاری و توسعه در فولاد مبارکه را یاد آور شد و  گفت 
: از فولاد انتظار سرمایه گذاری جدید وجود دارد که این اتفاق در فولاد مبارکه 
محقق شــده است. ما فولاد مبارکه را یک شرکت توسعه ای می دانیم، رشدی 
که سال ۱۴۰۱ در حوزه سرمایه گذاری و توسعه داشتیم، ۱۰ برابر سال ۱۳۹۹ 
بوده است. فولاد مبارکه سرمایه گذاری ۲۱۶ هزار میلیارد تومانی در افق ۱۴۰۴ 
هدف گذاری کرده و پروژه نورد گرم ۲ را بعد از ۱۰ سال کلید زد که تا کنون بالغ 
بر ۱۰ درصد پیشرفت داشته است.  وی در ادامه افزود : نیروگاه ۹۰۰ مگاواتی 
سیکل ترکیبی در بهمن ۱۴۰۰ کلنگ زنی شده و امروز پیشرفت ۷۸ درصدی 
داشــته و در تیرماه امسال از فاز نخست این نیروگاه بهره برداری خواهیم کرد،  
قریب به ۲ هزار مگاوات نیروگاه را یا در دست احداث و یا در مسیر احداث داریم.
نقش آفرینی ویژه فولاد مبارکه در تأمین سرمایه پروژه انتقال آب از 

دریای عمان به فلات مرکزی
محمد یاســر طیب نیا  پروژه بزرگ و عظیم  انتقــال آب از دریای عمان 

را از مهمتریــن پروژهای فولاد مبارکه دانســت و  گفت : با اجرای این پروژه 
برزگ، مشکل آب کل صنعت اســتان اصفهان حل خواهد شد. این پروژه با 
قــوت پیش مــی رود.  وی در ادامه  گفت : میانگیــن جهانی مصرف آب در 
صنعــت ۳.۳ مترمکعب بر تن اســت اما فولاد مبارکه بــه ازای تولید هر تن 
تختال، ۲.۲ مترمکعب آب مصرف می کند. وی یاد آور شــد: این شــرکت تا 
کنون سرمایه گذاری های قابل توجهی در جهت کاهش مصرف آب داشته و ۸۶ 

درصد نیز کاهش مصرف آب صورت گرفت است. 
 بزرگترین افزایش سرمایه و توزیع سود در تاریخ بورس کشور توسط 

فولاد مبارکه در سال ۱۴۰۱ صورت گرفته است
مدیــر عامل فولاد مبارکه در ادامه افزایش ســرمایه ۸۰ میلیارد تومانی و 
افزایــش ۱۳۲ درصدی ســرمایه فولاد مبارکه را از نــکات ویژه و قابل توجه 
دانست  و اظهار نمود:   سال گذشته علی رغم همه محدودیت ها، کاهش قیمت 
فروش و درآمد، مبلغ ۴۹ هزار میلیارد تومان ســود میان ســهامداران فولاد 
مبارکه توزیع شــدکه بزرگترین افزایش سرمایه و توزیع سود در تاریخ بورس 
کشــوربود و افزایش سرمایه این شرکت به ۸۰ هزار میلیارد تومان و افزایش 
۱۳۲ درصدی سرمایه این شرکت طی یک سال، بسیار قابل توجه بوده است. 
وی در پایان به مســولیت های اجتماعی این شرکت اشاره کرد و گفت : علی 
رغم اینکه یک مجموعه تولیدی و صنعتی هستیم، نسبت به جامعه پیرامونی 
خود احساس مسئولیت داریم و تحول بنیادینی در این حوزه را رقم زدیم؛ در 
حوزه مســئولیت های اجتماعی، فولاد مبارکه الگوی ملی است و خواهد بود. 
رویکرد این شــرکت، تدوین و اجرای الگوی جامع پیشرفت و آبادانی با هدف 

اشتغال زایی است.

در نشست خبری عنوان شد:

 رویكرد فولاد مبارکه، تدوین و اجرای الگوی جامع 
پیشرفت و آبادانی با هدف اشتغال زایی است
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بهترین استراتژی ها برای افزایش شهرت برند

ادامه از صفحه 6
بی شــک هر کسی در دنیای کسب و کار نظر خاص 
خودش درباره برندینــگ را دارد. این امر می تواند در 
مــورد انتخاب رنگ های اصلی بــرای برند هم مصداق 
داشته باشد. اشتباه نکنید، ما اصلا قصد نداریم به شما 
بگوییم فقط و فقط یک نظــر معتبر درباره این نکات 
وجــود دارد. در عوض تنها یک توصیه خودمانی داریم 
و آن هــم نگاه کردن به ترندهــای برندینگ با اندکی 
بدبینی اســت. آیا به راســتی ترندی که امروز هزاران 
طرفدار دو آتیشــه دارد، واقعا به درد کسب و کار شما 
و هویت برندتان می خورد؟ باور کنید یا نه، حتی چند 
دقیقه کوتاه فکر کردن به چنین ســوالی هم می تواند 
جلوی یک فاجعــه تمام عیار در دنیــای برندینگ را 
بگیرد. پس همیشه حواس تان باشد ترندهای محبوب 
را به همین راحتی ها قبول نکنید و قبل از اینکه دست 

به مهره شوید، کمی کارآگاه بازی دربیاورید. 
یادتان باشد اگر شما در عرصه برندسازی اشتباهی 
انجام دهیــد، خیلی کم پیش می آید که مشــتریان 
شانس دوباره ای به شما دهند. معنای این امر ضرورت 
شروع از نقطه صفر پس از شکست در برندینگ است. 
شــما را نمی دانم، ولی من که اصــلا حال و حوصله 
شروع کردن از نقطه صفر بعد از شکست را ندارم. پس 
بهتر است طوری در دنیای برندسازی قدم بردارید که 
نه دل مشــتریان بلرزد، نه لازم باشد با کلی زحمت 

دوباره از صفر کارتان را شروع کنید. 
استفاده بیش از اندازه از یک رنگ: ذوق زدگی 

ممنوع!
آیا شما تا به حال وارد یک اتاق شده اید که با فقط و 
فقط با یک رنگ تزئین شده باشد؟ اگر جواب تان برای 
این ســوال مثبت است، احتمالا کم و بیش با سردرد 
بعد از حضور در چنین اتاق هایی هم آشــنایی دارید. 
حتی زیباتریــن رنگ ها از نظر مردم مختلف هم اگر 
خیلی زیاد مورد استفاده قرار گیرد، مثل یک شیرینی 
خوشــمزه دل آدم را می زند. بنابراین هنر کارآفرینان 
در استفاده درســت و اصولی از رنگ ها در برندینگ 
نهفته است. وگرنه هر کسی بلد است با زیاده روی در 

استفاده از یک رنگ حال مشتریان را بد کند. 
در دنیای مــدرن برندینگ دیگر فقط طراحی لوگو 
نیســت، بلکه طراحی ســایت و حتــی کمپین های 
بازاریابی دیجیتال را نیز شــامل می شــود. این یعنی 
شــما هر لحظه با مشتریان ســر و کار داشته و 2۴ 
ساعته در کنارشان خواهید بود. اگر قرار باشد در قرن 
2۱ هم مثل دوران ســینمای ســیاه و سفید فقط از 
یک یا دو رنگ به طور بی رویه در کارتان بهره ببرید، 
هیــچ جایی در بین برندهای محبــوب دنیا نخواهید 
داشــت. پس تا دیر نشــده تیغ انتقــاد را بردارید و 
مثل یک منتقد بی رحم رنگ های موجود در ســایت، 
اکانت های برندتان در شــبکه های اجتماعی و در یک 
کلام گوشه و کنار هویت دیجیتال برندتان را زیر تیغ 
ببرید. اینطوری دســت کم مطمئن می شوید کلی از 
وقت و هزینه تان بی خودی هدر نرفته و تاثیر معکوس 

نداشته است.
همانطــور که اســتفاده بیش از حــد از یک رنگ 
می توانــد معجون برندینگ شــما را بی مزه کند، اگر 
ده ها رنــگ را کنار هم تحویل مشــتریان دهید هم 
همــان آش و همان کاســه در انتظارتان خواهد بود. 
از آنجایــی که هر رنگ معنای خاص خودش را دارد، 
حتی فکر کردن به اینکه یک برند ده تا رنگ را با هم 
ترکیب کند و با دل خوشــی محض انتظار استقبال 
بی نظیر مشــتریان را داشته باشــد هم بیشتر شبیه 
سکانس فیلم های کمدی است تا واقعیت. پس خوب 
حواس تــان را جمع کنید تا یک وقت از آن طرف بام 
نیفتید و کار دســت برندتان ندهید. توصیه ما در این 
بخش مثل روز روشن است. شما نه تنها نباید از یک 
رنگ به طور بی رویه در برندینگ استفاده کنید، بلکه 
ترکیب رنگ های مختلف هم می تواند کار دســت تان 

دهد. 
فراموش کردن مشتریان: همیشه پای مشتریان در 

میان است
یکی از نصیحت های قدیمی که این روزها حســابی 
روی اعصاب و روان کارآفرینان رژه می رود، این است 
که »مشــتریان بزرگترین دارایی هر برند هســتند«. 
قبول دارم این نصیحت بیشــتر شبیه کلیدواژه هایی 
است که مشاورهای قدیمی به بهانه آن از هر دری با 
آدم حرف می زنند، اما دست کم درباره برندینگ هنوز 
هم این ضرب المثل قدیمی کاربــرد دارد. باور کنید 
یا نه، حتی برندهایی مثــل گوگل یا نایک هم بدون 
مشتریان شان هیچ هستند؛ بله درست شنیدید، هیچ!

خیلــی از کارآفرینان یادشــان مــی رود در نهایت 
برندشــان باید نظر مشــتریان را جلب کند، نه کس 
دیگــری را. همین هم باعث می شــود برندینگ را به 
زمین بازی شــخصی خودشان تبدیل کنند. شاید در 
نگاه اول برندینگ با ســلیقه شــخصی خیلی ایرادی 
نداشــته باشــد، اما یادتان نرود وقتی پای مشتریان 
در میان باشد همه حســاب و کتاب ها به هم خواهد 
ریخت. از این نظر کار شــما شبیه کارگردان تئاتری 
اســت که در نهایت نمایشــش باید نظر منتقدان و 
تماشاچی ها را جلب کند. وگرنه دیگر حتی یک مدیر 

هنری هم جلوی راهش ســبز نمی شــود و باید روی 
صحنه بردن نمایش را فقط در خواب ببیند. 

اگر دارید پیــش خودتان فکــر می کنید فهمیدن 
سلیقه مشتریان در حوزه برندینگ سخت تر از خنثی 
کردن بمب اســت، باید بگوییم ســخت دراشتباهید. 
چراکه شــما قــرار نیســت در عصر حجر مشــغول 
نظرخواهی از مشــتریان باشید. در عوض هزار و یک 
ابزار گوناگون در دسترس شماست تا مثل آب خوردن 
از نظر مشــتریان مطلع شــده و کارتان را به سادگی 
هرچــه تمام تر پیش ببرید. یکــی از این ابزارهای به 
Google Analyt� )در بخورد گــوگل آنالیتیکس 
ics( است. این ابزار به شما کمک می کند تا مثل آب 
خوردن وضعیت برندتان را زیر ذره بین برده و متوحه 
نظرات مشتریان درباره کسب و کارتان شوید. در این 
بین شــما می توانید با کمی تیزهوشی از گوگل برای 

پرس و جو درباره نظرات مشتریان پیرامون رنگ های 
اصلی برندتان هم استفاده کنید. البته همیشه گزینه 
طراحی پرسشــنامه های کلاســیک هم دم دست تان 
خواهد بود. پس با خیال راحت ســراغ مشتریان رفته 
و حرف دل شــان را بشــنوید. اینطوری در بلندمدت 

طوری نظرشان را جلب می کنید که نگو و نپرس.
بی توجهی به رقبا: وقتی باید حواس تان به همه 

باشد!
یک مســابقه اتومبیلرانی، مثلا رالی داکار را در نظر 
بگیرید که ده ها راننده حرفه ای از سراســر دنیا در آن 
با هم رقابت می کنند. بدون شــک در چنین مسابقه 
نفســگیری هر راننده باید سعی کند بهترین عملکرد 
را از خودش نشــان دهد. قبول دارم مهارت رانندگی 
و کنار آمدن با شــرایط ســخت نقش کلیدی در این 
میان دارد، اما یک لحظه غفلت از وضعیت رقبا کافی 
است تا نتیجه تمام زحمات یک راننده دود شود و به 
آســمان برود. چنین ماجرایی در دنیای کسب و کار 
هم کاملا مصداق دارد. به زبان خودمانی، شــما قرار 
نیســت خیلی راحت مســیر خودتان را بروید و اصلا 
حواس تان به کســانی که با زیرکــی تمام از کنارتان 

سبقت می گیرند، نباشد. 
خیلــی از کارآفرینــان فکــر می کننــد همین که 
برندشان را با هزار و یک زحمت برای مشتریان جذاب 
کنند، دیگر باید هر لحظه منتظر هجوم مشــتریان به 
فروشگاه ها و خرید تک تک محصولات شان باشند. اگر 
شــما هم اینطور فکر می کنید، باید حسابی ناامیدتان 

کنیم، چراکه کسی در بازار برای شما فرش قرمز پهن 
نکرده و اگر نتوانید لحظه بــه لحظه از موفقیت های 
رقبای تان درس بگیرید، سرتان بی کلاه خواهد ماند. 

ما قبلا در روزنامه فرصت امروز درباره اینکه چطور 
رقبا را زیر نظر بگیرید و درباره شــان مو را از ماســت 
بیرون بکشــید حسابی با شما گپ زده ایم. اینجا اصلا 
قصــد نداریم دوبــاره همان نکات را مطــرح کرده و 
حوصله تان را ســر ببریم. پس بد نیست قبل از اینکه 
برندســازی تان با چاشــنی رنگ ها را شــروع کنید، 
نیم نگاهی به وضعیت رقبا داشــته باشید. حتی اگر 
رقبای تان درگیر اســتراتژی های اشتباه باشد، بازهم 
شــما می توانید از اشــتباهات آنها درس گرفته و سه 

هیچ از آنها جلو بیفتید. 
تا یادمان نرفته به شــما بگوییــم ارزیابی رقبا قرار 
نیســت از برندتان را تبدیل به یک کپی ناشــیانه از 

بقیه کند. این یعنی شــما فقط باید از تجربه دیگران 
استفاده کنید تا برندینگ مخصوص خودتان را پیش 
ببرید. دوست داشته باشید یا نه، این روزها مشتریان 
بــرای برندهای کپــی کار تره هم خــرد نمی کنند. 
پس بی خودی خودتان را با اســتفاده از تکنیک های 
دســت چندم بقیه برندها خسته نکنید. همین که از 
اشــتباهات یا موفقیت های آنها در انتخاب رنگ های 
درست درس بگیرید، کافی خواهد بود. در ادامه مسیر 
هم فقط باید به این فکر کنید چطور یک مرز پررنگ 
و واضح میان خودتان و رقبا بکشید تا مشتریان شما 

را با هیچ برند دیگری اشتباه نگیرند؛ همین و بس!
استفاده بیش از حد از رنگ مشکی: اشتباهی که 

تمامی ندارد
رنگ مشــکی برای خیلی از افراد بی نهایت جذاب 
و چشــم نواز اســت. البته اگر در استفاده از این رنگ 
زیاده روی کنید، احتمالا بعد از چند روز دیگر حال تان 
از آن به هم خواهد خورد. هرچه باشــد رنگ مشکی 
می تواند احساس غم و غصه را برای مخاطب به همراه 
داشته باشد. پس حواس تان باشد در برندینگ خیلی 

روی مشکی حساب باز نکنید. 
احتمالا اخطارهای ما درباره رنگ مشــکی حسابی 
شما را حساس کرده اســت. با جست و جویی ساده 
کلی برند با تم مشکی در برندینگ شان پیدا می شوند. 
سر و کله این برندها از ناکجا پیدا نشده و اتفاقا بعضی 
از آنهــا مثل نایک حســابی هم اعتبــار دارند. با این 
حساب بد نیســت از خودمان بپرسیم چطور برندی 

مثــل نایک با یک رنگ کاملا حســاس و پرریســک 
اینطوری دل مشتریان را برده است. 

ماجرای نایک با برندینگ حیرت انگیزش به استفاده 
درســت و اصولی از رنگ مشــکی برمی گردد. اجازه 
دهید قبــل از اینکه با اصطلاحــات عجیب گیج تان 
کنیــم، خیلی راحت بگوییم اســتفاده کم و همراه با 
رنگ هایی مثل سفید یا خاکستری می تواند بار منفی 
رنگ مشــکی را تا حد زیادی کاهش دهد. این دقیقا 
همان کاری اســت که نایک به خوبی انجام می دهد. 
اگر دقت کرده باشــید، نایک همیشــه از پس زمینه 
مشــکی و رنگ اصلی سفید استفاده می کند. این امر 
درباره طراحی محصولات یا حتی طراحی کمپین های 
بازاریابی هــم مصداق دارد. همانطــور که می بینید، 
نایک کار خودش را خیلی ســخت نکرده و قید رنگ 
مشکی را هم نزده اســت. در عوض مثل آب خوردن 

تاثیر منفی این رنگ را با اســتفاده از سایر رنگ های 
روشــن کم کرده اســت. اینطوری هم هویت برندش 
حفظ شــده، هم مشــتریان خیلی از دســت نایک 

عصبانی نشده اند. 
یادتان باشــد رنگ مشکی همیشه هم بد نیست. با 
این حال اگر شما دوست دارید در طراحی سایت تان 
همــه کاربران را راضی نگه داریــد، لطفا همین حالا 
بی خیال هر ایده ای برای اســتفاده از رنگ مشکی به 
عنوان پس زمینه ســایت تان شوید. چراکه این رنگ 
طوری کارتان را ســخت می کند کــه حتی یک نفر 
هم زحمت سر زدن به ســایت تان را نکشد. ماجرا از 
این قرار اســت که رنگ مشــکی وقتی به عنوان پس 
زمینه استفاده شود، مطالعه ساده ترین متن های دنیا 
را هم تبدیل به کاری نفسگیر خواهد کرد. این یعنی 
شــما باید دور این رنگ برای طراحی سایت تان را با 
خودکار قرمز خط بکشــید و هیچ وقت هم سراغش 
نروید. وگرنه در مســابقه ماراتــن برندها آخرین نفر 

خواهید شد. 
بی توجهی به محل فروش محصولات و شیوه 
کاربرد رنگ ها: هر چیزی جایی و مکانی دارد!

آیا تا به حال فروشنده دوره گردی را دیده اید که در 
یک پاســاژ بی نهایت لوکس دنیا فروش محصولاتش 
باشــد؟ یا حتــی برندی مثل اپــل را در حال فروش 
محصولاتش در بازارهای اجناس اســتوک یا تاناکورا 
دیده اید؟ شاید فکر کنید ما شوخی مان گرفته، اما در 
پس ســوالات بالا نکته مهمی نهفته است. اینکه شما 

قصد دارید محصولات تان را کجا بفروشید اگر مهمتر 
از خود برندسازی نباشد، دست کمی هم از آن ندارد. 

ماجرا جالب شد، نه؟
اگر شــما محصولی دارید که در خرده فروشی های 
بــزرگ مثل تارگــت عرضه می شــود، بایــد دنبال 
رنگ هایــی با میــزان بالایی از جلب توجه باشــید. 
طیــف قرمز یــا نارنجی می تواند هدف شــما در این 
موقعیت ها را برآورده کند. در عین حال آبی یا ســبز 
شــما را به یک سقوط آزاد دعوت خواهد کرد. هرچه 
باشــد رنگ های آرام بخش اصــلا در نگاه اول آدم را 
میخکــوب نمی کنند. پس به جــای اینکه الکی دور 
خودتــان بچرخید، از همــان اول تکلیف تان با محل 
فروش محصولات را روشن کنید. وگرنه تا به خودتان 

بیایید، همه مشتریان تان را رقبا درو کرده اند.
یادتان باشــد شــما قرار نیســت در یک محصول، 
بســته بندی یا هر المان بصری دیگری بیشتر از سه 
رنــگ را با هم ترکیب کنیــد. اینطوری احتمال بروز 
خطا در کارتان حسابی افزایش پیدا می کند. از طرفی 
چشــم مخاطب تان را هم به ســادگی هرچه تمام تر 
خسته کرده و شانس تان برای یک برندینگ بی نظیر 
را نزدیک به صفر خواهید کــرد. در عوض اگر تعداد 
رنگ های محدود و متناســب با هم باشــد، می توانید 
در بــازار یکه تازی کنید. منظور ما از تناســب میان 
رنگ ها توجه به معنای هر کدام است. مثلا شما هرگز 
نبایــد رنگ قرمز را با چیزی به جز زرد ترکیب کنید. 
چراکه قرمز از یک طرف در همان لحظه نخست نظر 
مخاطب را جلب می کند و زرد هم احســاس شادی، 
لذت و از سویی دوستی برای دیگران دارد. اینطوری 
شما می توانید بدون دردســر اضافه نظر مخاطب تان 
را مثــل آب خوردن جلب کرده و کارتان را بی نهایت 

ساده پیش ببرید. 
شــاید اســتفاده از ترکیب رنگ هــای ثابت برای 
برندینگ در دنیایی که خبری از شبکه های اجتماعی 
نبود، بهترین ایده ممکن محسوب می شد. با این حال 
شما الان در دنیای کاملا دیجیتالی زندگی می کنید. 
این یعنی حتی یک ثانیــه بی توجهی به پلتفرم های 
مختلف شــما را بــه قعر جدول قهرمانــی در عرصه 
برندینگ هل می دهد. فرض کنید شــما قرار اســت 
لوگو برندتان را روی یک تیشــرت یا خودرو سواری 
درج کنید. در این صورت شــاید استفاده از رنگ های 
اصلی لوگوی تان خیلی ایده جذابی محســوب نشود. 
درســت به همین خاطر توصیه مــا تغییر رنگ لوگو 
در صورت ضرورت اســت. البته چنین نصیحتی فقط 
درباره لوگــو مصداق دارد چراکه مشــتریان معمولا 
طرح لوگوها را هم از حفظ هستند. با این حساب اگر 
خودرو یا تیشرت مورد نظر شما پس زمینه ای مطابق 
رنگ اصلی لوگوی تان دارد، بد نیســت کمی خلاقیت 
بــه خرج داده و رنگ لوگوی تــان را تغییر دهید. این 
طوری کارتان بدون دردســر پیش رفته و دیگر لازم 

نیست خودتان را به زحمت بیندازید. 
حرف آخر

برندینگ تاریخچه ای به انــدازه تلاش آدم ها برای 
فــروش محصولات به یکدیگر دارد. البته از همان روز 
اول این فرآیند جذاب به شــکل و شمایل امروزی اش 
نبود و در طول قرن ها حسابی زیر و شده است. امروزه 
استفاده از رنگ ها در برندینگ ضرورتی اجتناب ناپذیر 
است. از این نظر رنگ ها نقشی مثل جلوه های ویژه در 
فیلم های ســینمایی دارند که بدون آنها شرکت هایی 
مثل مارول خیلی وقت پیش ها ورشکسته می شدند. 
ما در این مقاله به جای اینکه به چند تا توصیه خشک 
و خالی درباره برندینگ با ترکیب رنگ های مناســب 
اکتفا کنیم، شــما را به یک ماجراجویی جذاب به دل 
اشــتباهات برندینگ بردیم. حالا نوبتی هم باشد این 
شما هستید که باید درباره کاربرد نکات و تکنیک های 

مورد بحث در این مقاله نظر بدهید. 
مــن و همکارانم در روزنامه فرصت امروز امیدواریم 
نکات مورد بحث در این مقاله کمکی هرچند کوچک 
به شما در مسیر انتخاب رنگ های اصلی و برندسازی 
براســاس آنها کرده باشــد. مثل همیشه اگر سوال یا 
نکتــه تکمیلی داشــتید، می توانید همیــن جا آن را 
با ما در میان گذاشــته یا سری به ســایر کانال های 
ارتباطی مــان بزنید. اینطوری کارشــناس های ما در 
کوتاه ترین زمان ممکن به ســراغ تان آمده و تا جواب 

سوال تان را پیدا نکنند از پا نخواهند نشست.
منابع:
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5-تولید محتوای آموزشی
از دیگر اقداماتی که می توانید انجام دهید این اســت که نیاز اطلاعاتی جامعه هدف 
را شناســایی کرده و با افزایش آگاهی آنها، تمایل به اســتفاده از محصولات را افزایش 
دهید. درواقع امروزه آموزش به قدری ســاده شــده است که حتی بدون نیاز به خارج 
شدن از منزل خود، می توانید در یک دوره آنلاین و یا آفلاین شرکت نمایید. به همین 
خاطر تمایل به یادگیری، رشد چشمگیری را پیدا کرده است. در این زمینه لازم است 
تا پکیج های مشابه را مشاهده کنید و سعی کنید که حرف جدیدی و یا شیوه آموزش 

بهتری را داشته باشید. 
۶-سخنرانی را جدی بگیرید 

واقعیت این اســت که برای سخنرانی کردن، بســترهای مختلفی وجود دارد. برای 
مثال شــما می توانید در برنامه تد شــرکت کرده و با یک سخنرانی جذاب، عملا برند 
خود را نیز به افراد بیشــتری معرفی کنید. با این حال این امر پایان کار نبوده و شــما 
فرصت حضور در بســترهایی نظیر پادکست ها، دانشگاه ها و مراکز آموزشی، وبینارها و 
کنفرانس ها، ایونت ها و... را در اختیار دارید که لازم اســت تا از هر یک، نهایت استفاده 

را داشته باشید. 
7-بازاریابی خیابانی

بدون شــک هر فردی در طول روز از خیابان ها ممکن اســت حتــی برای چند بار 
عبور کند که این موضوع باعث می شــود تا فرصت خوبی برای دیده شــدن برند شما 

وجود داشته باشد. در این زمینه می توانید اقدامات مختلفی نظیر پخش کردن تراکت، 
بیلبورد و... را داشــته باشید. در این زمینه امکان امتحان کردن محصول و یا برگزاری 
یک مسابقه، از جمله مواردی است که می تواند جذابیت بالایی را به همراه داشته باشد.

8-بازاریابی هشتگی
بدون شــک این شــیوه از بازاریابی کمتر به گوش شما رسیده است، با این حال این 
اقدام نیز بســیار تاثیرگذار بوده و نتایــج خارق العاده ای را به همراه دارد. در این زمینه 
شما باید در شــبکه های اجتماعی، از هشتگ ها استفاده کرده و حتی کمپینی در این 
زمینه داشته باشید. در این رابطه کوکاکولا، اقدامات بسیار جذابی را انجام می دهد که 

توصیه می شود از آن الهام بگیرید.
9-همکاری با استارت آپ ها 

نوپا بودن یک شــرکت باعث می شــود تا نیازهای مختلفی وجود داشته باشد که با 
تامین حتی یکی از آنها می توانید زمینه ســاز آشــنایی با افراد بیشتری را مهیا کنید. 
درواقع این دسته از برندها، حضور فعالی در بستر اینترنت دارند که بدون شک نام شما 
نیز درج خواهد شد. با این حال این موضوع تنها در راستای تبلیغات نبوده و برای شما 

سودآوری مستقیم را نیز به همراه دارد. 
entrepreneur.com :منبع
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انتخاب رنگ برای برندینگ

اشتباهاتی که ممکن است برای شما هم اتفاق بیفتد!


